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Zdaj šele, ko je posebna re
dakcijska komisija vpisala tu
di vse sprejete predloge dele
gatov VI. kongresa ZKS v be- g 
sedilo glavnega dokumenta p 
kongresa — resolucijo, je VI. g 
kongres zares zaključil delo, o 
resolucija pa je postala za ko- • 
muniste obvezen dogovor, ka- ^ 
ko se lotiti nalog, ki jih opre- o 
deljuje. |

Nalog je veliko, zato si bo
mo na tem skopo odmerjenem 
prostoru ogledali le gospodar
ske — in še to le glavne.

Na VI. kongresu so ugotovi
li. da pomeni uveljavljanje 
ekonomskih zakonitosti nepre
stan boj za intenziviranje go
spodarstva, to pa razvija ini
ciativo in spodbuja poslovnost, 
se pravi, prizadevanje za zvi
šanje proizvodnosti dela, za 
racionalizacijo, za večjo eko- 
nomičnost itd. Toda logika za
kona vrednosti povzroča, če je 
ne obvladujemo, tudi defor
macije. Zato moramo še bolj 
uveljaviti načelo solidarnosti 
in medsebojne pomoči ter ga 
vgrajevati v sistem družbeno
ekonomskih odnosov. Ob na
čelu delitve po delu moramo 
vgrajevati v sistem tudi ele
mente delitve po potrebah 
oziroma elemente enakomer
nejšega zadovoljevanja osnov
nih potreb na posameznih po
dročjih družbenega standarda. 
Taki odnosi so danes šele del
no uveljavljeni v dejavnostih, 
kot so izobraževanje, zdrav
stvo, socialna zaščita itd., mo
rajo pa postati čedalje po
membnejši dejavniki integra
cije samoupravne družbe in 
njene enotnosti.

Komunisti so se tudi — je 
zapisano v resoluciji — dolžni 
bojevati proti vsem deformaci
jam; te namreč ne izvirajo le 
iz zakonitosti blagovne proiz
vodnje in delitve po delu, mar
več tudi iz uveljavljanja urav- 
nilovskih teženj in drugih pri- 
tiskov, ki zahtevajo — včasih | 
v imenu humanizacije — vra- Z 
Čanje v etatistično birokratske 
odnose, v katerih naj bi imele 
različne elite odločujoče bese
de.

In odgovor na vprašanje, 
kakšen naj bo program razvo
ja naše republike?

Program razvoja Slovenije 
mora biti organska sinteza 
skupnih naporov delovnih lju
di. Varovati pa se moramo ilu
zije, da bo program sam po 
sebi rešil mnoga še nerešena 
vprašanja; to lahko demobili
zira nosilce gospodarskega in 
družbenega razvoja pri razre
ševanju sedanjih in prihodnjih 
problemov reforme ter pri 
uresničevanju njenih nalog, g 
Realno oblikovanje koncepta < 
dolgoročnega razvoja ni le že- m 
Ija, pač pa najširša spodbuda S

(Nadaljevanje na 13. str.)
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PREDSEDSTVO REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE IN RUDARSTVA SLOVENIJE:

Podpora mariborskim stališčem
Ob koncu minulega leta je bila seja predsedstva Republiškega odbora sindikata delav

cev industrije in rudarstva Slovenije. Na seji so razpravljali o sklicu plenarne seje Repub
liškega odbora, o osnutku programa dela za leto 1969, o predlogu za prehod Višje ekonom- 
sko-komercialne šole v Mariboru v Visoko ekonomsko-komercialno šolo, o pismu delavskega 
sveia in osnovne sindikalne organizacije Tovarne avtomobilov iti motorjev Maribor v zvezi 
z uvozom kamionov njihove tonaže ter o nekaterih drugih zadevah.

Zanimiva razprava pa se je razvila zlasti v zvezi s predlogom o prehodu VEKŠ Maribor 
v visokošolsko ustanovo in ob pismih iz Tovarne avtomobilov in motorjev, Maribor.

GRAMEX — Ljubljana
Prodajna skladišča: 

Kurilniška 10 
Lavrica 
Vrhnika

Kot osnova za razpravo o 
visoki ekonomsko-komercialnj 
šoli v Mariboru so bili predlo
ženi predsedstvu materiali, ki 
jih je s tem v zvezi izdelala 
VEKS Maribor, in stališče, ki 
ga je do tega vprašanja zavzela 
Gospodarska zbornica SRS. Po
leg tega sta predstavnika VEKŠ 
Maribor pojasnila sedanje raz
mere in probleme pri vzgoji 
ekonomistov in še posebej raz
ložila potrebe po vsaj dveh 
osnovnih profilih ekonomistov.

Poleg tega, da jfe VEKŠ Ma
ribor predlagala predsedstvu 
republiškega odbora razpravo o 
tem vprašanju, so vplivali na 
to, da je predsedstvo o tem raz
pravljalo in zavzelo stališča, 
še drugi razlogi. S politično ak
tivnostjo smo namreč uspeli 
ustvariti takšno vzdušje , da 
delovne organizacije kažejo po 
reformi vse večje potrebe za 
zaposlovanje ekonorriskeh ka
drov. Toda na občnih zborih in 
tudi sicer je slišati, da se eko
nomisti ne odzivajo na razpisa
na delovna mesta v takšni me
ri, kot to zahtevajo in pričaku
jejo delovne organizacije. Spri
čo tega meni gospodarstvo, to 
pa so potrdili tudi nekateri pri

merjalni podatki, ki jih je pri
pravila VEKŠ, da usposabljanje 
ekonomiskih kadrov zaostaja za 
potrebami gospodarstva. Razen 
tega opozarjajo tudi vodilni 
strokovnjaki iz delovnih orga
nizacij na neustreznost profila 
doslej šolanih ekonomskih ka
drov. Program izobraževanja 
teh kadrov ustvarja predvsem 
profil splošno narodno gospo
darskega ekonomista, ki potre
buje preveč časa za prilagodi
tev zahtevam podjetniškega 
ekonomista. Ta pa povzroča te
žave delovnim organizacijam 
kot -ekonomistom, ko se vklju
čujejo v praktično operativno 
delo.

K temu naj dodamo še to, da 
je za sindikate izredno po
memben sistem študija, s kate
rim VEKŠ prek centrov in sek
cij že sedaj omogoča študij lju
dem iz prakse, ne glede na od
daljenost od sedeža šole. Takšen 
sistem bi predvidoma veljal tu
di na bodoči visoki ekonomsko- 
komercialni šoli. Pozitivna no
vost v sistemu študija na bodo
či visoki ekonomsko-komercial- 
ni šoli v Mariboru je tudi dolo
čilo, da je pogoj za vpis na II. 
stopnjo tri leta praktičnega de
la.

SLOVENSKI KOMUNISTI O PROGRAMU RAZVOJA NAŠE REPUBLIKE

Dogovor je postal obveznost
Kakor je znano, je bila glavna točka dnevnega reda VI. 

kongresa ZKS razprava o družbeno-ekonomskih Izhodiščih 
razvoja Slovenije, dogovor o našem delu in nalogah pri 
oblikovanju jutrišnje podobe Slovenije. Poglejmo, kaj smo 
na kongresu ob tej osrednji temi našega narodnega življe
nja rekli in sklenili!

v zadnjem času. Zakasnitev so 
povzročili objektivni razlogi, 
kot so: nerazčiščenost mnogih 
načelnih vprašanj vsakdanje in 
dolgoročne ekonomske politike, 
spremembe na svetovnem trgu, 
zapiranje evropskega tržišča v 
regionalne ekonomske grupaci
je pa tudi relativna nepriprav
ljenost služb in institucij za 
tako obsežno in odgovorno na
logo. Razen tega so šele sta
bilnejša gospodarska gibanja, 
ki smo jih dosegli z gospodar
sko reformo, ustvarila pogoje, 
da lahko delovne organizacije 
predvidevajo razvoj za daljše 
obdobje. XIII. seja CK ZKS v 
septembru minulega leta je bi
la tako prvi resnejši poskus, da 
bi oblikovali idejno politična 
izhodišča za programiranje 
družbeno ekonomskega razvoja 
Slovenije. Spoznanje, da je po
trebno izdelati zasnovo razvoja 
slovenskega gospodarstva in

Najprej: zakaj slovenski pro
gram razvoja?

Reforma je odkrila šibke 
točke in neskladja — podobno 
kot v vsej Jugoslaviji — tudi 
v slovenskem gospodarstvu. V 
zaostrenih razmerah gospodar
jenja smo ob povečanju eko
nomskih odnosov z zunanjimi 
tržišči spoznali, da razvoj Pro
izvajalnih sil v naši republiki 
že relativno zaostaja za razvo
jem v drugih republikah, še 
posebno pa za hitrim ekonom
skim razvojem v Evropi in v 
svetu, ki doživljata svoj raz
mah na osnovi znanstveno teh
nične revolucije. Zato je zah
teva po dolgoročnem konceptu 
razvoja Slovenije, ki smo jo 
slišali že na V. kongresu ZKS, 
dozorela in prerasla v našo 
osrednjo družbeno politično na
logo. Odločneje pa smo se lah
ko tako organizacijsko kot idei- 
no politično lotili te akcije šele
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Alpska modna industrija Radovljica

ZLATA KOŠUTA - 

garancija za modne novosti

inMii

slovenske samoupravne sociali
stične družbe že dlje izraža vsa 
naša samoupravna družba.

Že v predkongresni javni 
razpravi, še posebno izrazito pa 
na samem kongresu so komu
nisti izoblikovali stališče, naj 
gospodarska in družbena per
spektiva naše republike temelji 
na načelu, da je samoupravlja
nje neločljiva pravica delovnih 
ljudi, ki jo morajo uveljavljati 
stalno in dosledno na. vseh de
lovnih področjih ter v vseh od
nosih. Zadnji dogodki doma in 
v svetu potrjujejo pravilnost 
naše usmeritve. Le takšno izho
dišče programa družbeno-eko- 
nomskega razvoja zagotavlja, 
da bodo delovni ljudje ustvar
jalno in prizadeto sodelovali pri 
Snovanju in oblikovanju pro
grama in ga tudi zavestno in 
organizirano uresničevali,

V javni razpravi o idejno 
političnih osnovah za izdelavo 
programa pa smo se v Slove
niji tudi odločili dosledno upo
števati načelo, da je delo edina 
stvarna podlaga materialnega 
in družbenega položaja človeka 
ter njegovega razvoja v našem 
družbeno ekonomskem sistemu 
Na tej osnovi je treba vzpo
stavljati vse ekonomske, druž
bene, politične in humanistične 
odnose. V praksi bomo torej še 
naprej uresničevali načelo, naj 
vsakdo dobiva dohodek na pod
lagi lastnega dela in v odvis
nosti od skupnega delovnega 
prispevka v okviru rezultatov 
združenega dela.

Pri oblikovanju idejno-poli- 
tičnih osnov razvoja Slovenije 
pa razen omenjenih upošteva
mo tudi dejstvo, da razvijamo

(Nadaljevanje na 10. strani)

Predsedstvo republiškega od
bora je v razpravi ugotovilo, da 
ni seznanjeno tudi z nasprotni
mi argumenti. Toda argumenti 
VEKŠ Maribor in zahteve ter 
potrebe gospodarstva po eko
nomskih kadrih podjetniške 
smeri so toliko pomembne, da 
je predsedstvo zavzelo naslednja 
stališča:

Predsedstvo Republiškega 
odbora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije 
ugotavlja, da se je v obdobju 
intenzivnega izvajanja reforme 
v delovnih kolektivih zavestno

pojavila potreba po strokovnih 
kadrih z ekonomsko izobrazbo. 
Na občnih zborih smo bili po
novno in večkrat opozorjeni, da 
so politične organizacije uspele 
ustvariti ugodno vzdušje za raz
pise delovnih mest za ekonomi
ste, ki pa so po večini ostali 
brez ustreznega odziva. To očit
no kaže, da v sedanji organiza
ciji študija šolamo premalo ka
drov z visoko ekonomsko izo
brazbe. V tem pogledu je že 
očitna neustrezna kadrovska 
struktura na vodilnih mestih, 
zlasti pa je pomanjkljivo eko
nomsko znanje različnih tehnič
nih in tudi drugih vodilnih de
lavcev.

Zahtevni pogoji gospodarje
nja terjajo, da vključuje gospo
darstvo v delo ekonomske ka
dre znatno hitreje ne le po šte
vilu, temveč tudi glede na nji
hov profil izobrazbe. V tem je 
tudi razlog, da podpiramo v

(Nadaljevanje na 2. strani)

LJUBLJANSKO POSLOVNO ZDRUŽENJE ZA TRGOVINO 
SE ZAVZEMA ZA ŠIRŠE MOŽNOSTI ZDRUŽEVANJA 
IN SODELOVANJA

Zakonodajo prilagodimo
potrebam gospodarstva

Ljubljansko poslovno zdru
ženje za trgovino se zavzema 
za izpopolnitev zakonodaje o 
enotnih gospodarskih zborni
cah in poslovnem sodelova
nju v gospodarstvu. Kljub ne
katerim dopolnitvam in spre
membam, pravijo na poslov
nem združenju, je zakon še 
vedno tog in duši delo, nor
malno poslovanje in družbe
no vlogo nekaterih poslovnih 
združenj, ki so bila ustanov
ljena formalno, v resnici pa 
opravljajo za nekatere go
spodarske panoge funkcijo 
strokovnih združenj.

Zakonodaja in praksa sta 
se odmaknili. V takih razme
rah pa ne kaže vztrajati, am
pak bi morali s spremembo 
zakona omogočiti gospodar
skim organizacijam takšne 
oblike združevanja ih sodelo
vanja, ki bi na dani stopnji 
družbeno ekonomskega raz
voja najbolj ustrezale zahte
vam prakse. S tem bi, zatr
jujejo na poslovnem združe
nju, uspešneje razreševali 
probleme posameznih podro
čij gospodarstva. Posebno je 
to pomembno za razdrobljeno 
trgovino, gostinstvo in obrt.

Pobuda poslovnega zdru
ženja za trgovino je bila 
hkrati priložnost za pomenek 
z njegovim direktorjem Loj
zetom Fortuno o sedanji vlo
gi trgovine, položaju in o vlo
gi poslovnega združenja, s či
mer združenje tudi utemelju
je zahtevo po spremembi 
ustrezne zakonodaje.

»Po ukinitvi okrajnih gospo
darskih zbornic so trgovske de
lovne organizacije še posebna 
pogrešale specializirane institu
cije, ki bi se ukvarjale z nji 
hovimi specifičnimi problemi • 
je dejal tovariš Fortuna. »Po

grešale so organizacijske obli
ke, ki bi jih po samoupravni 
poti povezovale in z njimi ob
ravnavale in reševale specifične 
probleme. Ta potreba je bila še 
bolj očitna z uvajanjem druž
beno gospodarske reforme in z 
večjim uveljavljanjem tržnih 

(Nadaljevanje na 10. strani)
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7 dni v nindihatih

ekskluzivni modeli —•
plašči in obleke modnib 
barv v omejenem število

modna hiša
prodajni aervte 
Ljubljana—Maribor—Osijek

Podpora mariborskim stališčem
EBK

Predsedstvo Republiškega odbora sindikata delavcev industrije in rudarstva 
je podprlo predlog, da mariborska višja ekonomsko komercialna šola posta
ne visoka šola £ Predsedstvo republiškega odbora je podprlo tudi protest 
TAM zavoljo napovedanega uvoza kamionov, ki bi jih kupci lahko dobili pod 

ugodnejšimi pogoji kot domače
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Franci Maglič
komercialist iz veleblagovnice 
NAMA v Ljubljani:

9 Kaj si želite, da bi vaša sindikalna 
organizacija storila v letošnjem letu?

O Nadaljevanje s 1. strani 
■ neposrednem stiku s predstav

niki gospodarstva preverjeno 
zamisel višje ekonomsko-komer- 
cialne šole v Mariboru o potre
bi po izobraževanju specializira
nih ekonomistov.

Pomemben je predlog zato, 
ker na nov način omogoča pri
dobivanje visokega ekonomske
ga znanja že zaposlenih delav
cev.

Soglašamo, z mnenji, da je 
treba pred odločitvijo o preho
du Višje ekonomsko-komercial- 
ne šole Maribor na visoko eko- 
nomsko-komercialno šolo še 
marsikaj preučiti. Ne glede na 
to, kje bo ta študij omogočen, 
ne moremo odobravati zavlače
vanja v nedogled pri reševanj« 
problema, kako vnesti v naše 
gospodarstvo in družbeno prak
so več sodobnega ekonomskega 
znanja,

Ker predlagatelji za ustano
vitev Visoke ekonomsko-komer- 
cialne šole zatrjujejo, da bi lah

ko z rednim študijem pričeli že 
v šolskem letu 1969/70, je nuj
no, da že v prvih mesecih leta 
1969 zainteresirane in odgovor
ne organizacije uskladijo svoja 
stališča in sestavijo enoten pro
gram ekonomsk jga izobraževa
nja z ustrezno delitvijo dela 
glede na potrebne profile.

Odgovorni zakonodajalec pa 
naj pravočasno poskrbi za 
uskladitev zakonodaje s stali
šči izobraževalnih ustanov in že 
večkrat izrečenimi zahtevami in 
potrebami gospodarstva.

V zvezi z uvozom tovornih 
avtomobilov, ki so enake nosil
nosti kot tovornjaki iz proizvod
nega programa Tovarne avto
mobilov in motorjev Maribor, o 
čemer govori protestno pismo, 
je predsedstvo ne glede na stop
njo razreševanja nastalega pro
blema in rezultate družbene ak
cije kolektiva TAM, smatralo 
za svojo dolžnost, da se zlasti 
zaradi načelnih razlogov javno 
opredeli do takšnih in podob-

Ne bi rad kritiziral dela naše sindikalne organizacije, ker 
ni bilo nikoli slabo. Nekaj pa zamerim sindikatu: zanemarili 
imo politično delo. Naj povem kar primer: ob češkoslovaških 
dogodkih nismo vsi enako reagirali, nikogar pa ni bilo, ki bi 
različna stališča zbral, jih analiziral, potem pa* delavcem ob
razložil naše, jugoslovansko, stališče do invazije. Radio, tele
vizija in časopisi so to poskušali, povsem nekaj drugega pa 
je neposreden razgovor iz oči v oči. V tem primeru je sindikat 
že zamudil priložnost, da se delavcem predstavi tudi po poli
tični plati. Ta pa pri delu sindikata seveda ne sme biti osam
ljena in edina. Sindikat mora skrbeti tudi za standard de
lavcev. Ne mislim na ozimnico, saj smo te čase že prerasli. 
Sindikat bi moral ljudi razgibati na drugačen način. Danes 
tciiko govorimo o rekreaciji: zakaj bi sindikalna organizacija 
na primer ne organizirala nedeljskih smučarskih izletov? Pre
pričan sem, da bi se jih naši delavci radi udeleževali. Takšno 
delo sindikata bi pa ne smelo biti enkratna akcija, biti bi 
moralo zapisano v programu dela. Potem bi tudi naše pod
jetje v ta namen rade volje primaknilo sredstva, ker za kaj 
takega pri nas nismo nikoli varčevali! Možnosti je dosti, po-

NA REPUBLIŠKEM ODBORU SINDIKATA 
GRADBENIH DELAVCEV SO ZBOROVALI OPEKARJI

Prvo soglasje

nih ukrepov v gospodarski po
litiki. Pri tem je poudarilo zla
sti naslednja stališča:

Odločitvam 'o uvozu enako 
kot kolektiv TAM ne nasprotu
jemo, saj smo se za večjo od
prtost v mednarodni menjavi 
tudi sami zavzemali. Ne more
mo pa se sprijazniti z odločit
vami o uv zu od danes na jutri, 
pa čeprav jih prizadeti uteme
ljujejo z našimi suficiti v pla
čilni bilanci posameznih dežel. 
Zgolj suficit še ne utemeljuje 
kakršnegakoli uvoza. Tudi ni 
mogoče terjati od delovnih or
ganizacij, da planirajo svojo 
proizvodnjo, dohodek in razšir
jeno reprodukcijo, če jim niso 
zvezni organi pravočasno raz
grnili konkretnih namer v po
litiki uvoza. Dejstvo, da mora 
gospodarstvo o takšnih ukrepih 
zveznih organov uprave izvede
ti šele iz tiska, med drugim tu
di kaže na popolno neupošteva
nje gospodarstva pri sprejema
nju pomembnih odločitev. Pri 
tem ne idealiziramo vpliva go
spodarstva na gospodarske od
ločitve, a najmanj, kar upravi
čeno terjamo, je, da se njegovi 
argumenti javno zavrnejo.

Ugotavljamo, da je odločitev 
Komiteja za zunanjo trgovino 
SFRJ o uvozu 800 kamionov gle
de na ustvarjene prodajne pogo-

Vsega 
kolektivi 

sami 
ne bodo 
zmogli

Plenum ObSS Logatec 
razpravljal o analizi 
samoupravnih aktov v 
delovnih organizacijah

Na zadnji plenarni seji ob
činskega sindikalnega sveta v 
Logatcu so člani razpravljali 
o analizi samoupravnih aktov 
delovnih organizacij z območ
ja njihove občine. Zelo razgi
bana razprava je samo še po
trdila že v uvodnem referatu 
navedene »-bolezni« samo
upravne zakonodaje: zaplete
nost, neurefenost, presplošnost 
in, neusklajenost s temeljnimi 
predpisi. In še druga ugotovi
tev: v večini tistih kolekti- 

3 vov, kjer so veljavni interni 
- predpisi, so le-ti tako zastareli 

ali pomanjkljivi, da se v praksi 
ravnajo samo še po začasnih 
sklepih svetov delovnih skup
nosti, s katerimi pa člani ko
lektivov in sindikata tudi niso 
seznanjeni. Ker je tako, tudi 
ne morejo protestirati proti 
nezakonitostim, ki so zlasti na 

je diskriminirala domačega pro- g področju delitve dohodka in 
izvajalca. Uvoženi kamioni bi se e- ■ ovnih razmerjih vedno

i

Slave Kočevar
predsednik sindikalne organižacije 
v Kovinoplastiki Lož:

• Za katerega od problemov si kot 
predsednik želite, da bi ga v letošnjem letu 
razrešila vaša sindikalna organizacija?

Najprej se moram pohvaliti z doseženimi rezultati v minulem 
letu. Kolektiv kot celota, še posebej pa neposredni proizvajalci 
so dali vse od sebe, da smo dosegli sprejeti proizvodni načrt. 
Pravzaprav smo postavljene naloge celo presegli. Vodstvo naše 
sindikalne organizacije je spremljalo to požrtvovalno delo ko
lektiva in z lastnimi predlogi vplivalo na samoupravne organe, 
naj se temu primerno povečajo osebni dohodki zaposlenih. Toda 
to je naša sindikalna organizacija dosegla le delno v drugi 
polovici minulega leta. Zavoljo tega se bo moralo novo vodstvo 
sindikalne organizacije, ki smo ga izvolili na pravkar minulem 
občnem zboru, letos spoprijeti z odpravo vseh pomanjkljivosti. 
Ne samo v nagrajevanju, marveč tudi na vseh drugih področjih, 
zato predvsem želim, da bi sindikalne organizacije še več svo
jega dela posvetile skrbi za. naše delavce. In še ena stvar me 
tišči, če lahko rečem: Želim, da bi prav sindikalna organizacija 
t? našem podjetju pripomogla k razrešitvi problema otroškega 
varstva, kajti veliko imamo mater z otroki, ki pa jih nimajo ni
komur zaupati med svojim delom.

Pred dnevi so se na po
vabilo republiškega odbora 
sindikata gradbenih delav
cev sestali v Ljubljani di
rektorji in predsedniki sin
dikalnih organizacij nekate
rih podjetij opekarske in
dustrije. Pogovarjali so se 
o možnostih samoupravne
ga dogovarjanja in poslov
nega sodelovanja v opekar
ski industriji Slovenije. Vsi 
udeleženci tega posveta so 
poudarili nujnost povezova
nja opekarskih podjetij pre
ko različnih oblik poslovne
ga sodelovanja, ki naj bi 
imelo za osnovni namen de
litev dela, specializacijo in 
združevanje finančnih sred
stev za pospešeno moderni
zacijo. Predlagali so usta
novitev iniciativnega odbo
ra, ki bo skupno s strokov
njaki pripravil gradivo za 
dogovor slovenskih opekar- 
jev pri poslovnem sodelova
nju.

V zadnjih letih so dosegle 
slovenske opekarne viden na
predek. Ustvarjajo znatna sred
stva za modernizacijo proizvod
nje in za porast življenjske 
ravni delavcev. Ko so na po
svetu ocenjevali razvoj opekar
ske industrije, so udeleženci po
udarili, da v podjetjih še zda
leč niso izkoristili vseh možno
sti, kot jih ponuja gospodarska 
reforma opekarski industriji. Na

Slovenskem je ta industrija raz
drobljena, torej brez čvrste 
medsebojne povezave. Posebno, 
kadar se kopičijo zaloge, se 
opekarji spopadajo na tržišču. 
Vsak proizvajalec dela skorajda 
vse, kar ne samo preprečuje 
boljšo organizacijo dela, ampak 
predvsem zavira koncentracijo 
razdrobljenih sredstev za potre
be modernizacije in razisko
valnega dela.

Posledice vseh teh nasprotij 
so najbolj vidne v neprilagod
ljivosti opek ar jev gradbeništvu, 
ki se vedno bolj poslužuje mo
demih gradbenih materialov in 
montažnih elementov. ~ To - je 
lahko svarilo ali nehote pritisk 
na opekarsko industrijo in na 
modernizacijo njene proizvod
nje, da bo sposobna zadovolje
vati poleg privatnega sektorja, 
ki se poslužuje klasičnih grad
benih elementov, tudi sodobne 
potrebe gradbeništva. Za tak 
nadaljnji razvoj pa je treba 
združiti sile proizvajalcev te in
dustrije. Ob tem pa niti repub
liški odbor sindikata' gradbenih 
delavcev niti drugi udeleženci 
posveta niso poudarjali kot edi
no zveličavne oblike povezova
nja, fizičnega združevanja, am
pak predvsem tesnejše medse
bojno sodelovanje - in samou
pravni dogovor o proizvodnji in 
poslovanju. Tak dogovor naj 
omogoči večjo delitev dela, mo
rebitne skupne naložbe v mo
dernizacijo in raziskovalno delo, 
boljšo raziskavo trga ter mno
ge druge prednosti, ki jih lah
ko zagotovi združevanje mate
rialnih in duhovnih zmogljivo
sti opekarske industrije. To bi 
bilo hkrati napotilo iniciativne
mu odboru, ki naj v sodelova
nju s strokovnjaki opekarske 
industrije zbere in pripravi gra
divo za konkreten samoupravni 
in dogovor.

I. V.

naj namreč prodajali z mož
nostjo kreditiranja na 4 leta 
s 4-odstotnimi obrestmi. Kolek
tiv tovarne avtomobilov takšnih 
možnosti za kreditiranje proda
je kamionov nima. Večji del 
proizvodnje mora prodati proti 
takojšnjemu plačilu in le pri
bližno četrtino prodaje lahko 
kreditira za dobo 2 let in z 8- 
odstotnimi obrestmi. Neenaki 
pogoji so očitni in jih ni mogoče 
spraviti v sklad s sprejetimi na
čeli reforme ali z uvozom zara
di intervencije na domačem tr
žišču. Ce bi šlo v tem primeru 
za ekonomsko upravičeno inter
vencijo, ki jo je moč dokazati, 
smo jo' pripravljeni skupno z 
zveznimi organi tudi braniti.

Obveščeni smo. da so zvezni 
upravni organi z dobro mero 
razumevanja prisluhnili upravi
čeni družbeni akciji kolektiva 
Tovarne avtomobilov Maribor 
in dali zagotovilo, da se bodo 
uvoženi kamioni prodajali pod 
enakimi pogoji kot kamioni do
mače proizvodnje, oziroma da 
bo v prodaji uveljavljen enoten 
režim. Izrazili so tudi priprav
ljenost omogočiti kolektivu, ena
ko, kot so to storili za druge g 
proizvajalce že prej, prodajo iz- ^ 
deikov za devize na domačem ^ 
tržišču in jih obravnavati po q 
enakih kriterijih kot preostale ^ 
proizvajalce motornih vozil gle- 2 
de pravice do deviz, ki izvirajo p 
iz njihovega izvora. Republiški g 
odbor bo spremljal uresničenje 
sprejetega dogovora in bo po 
potrebi še naprej politično ukre
pal.

S stališča preventivnega 
ukrepanja vidimo v bodoče re
šitev v jasnejši opredelitvi vlo
ge sindikata in samoorganizira- 
nega gospodarstva v sporazu
mevanju, družbenem dogovar
janju, usmerjanju in kreiranju 
ekonomske politike.

EMIL TOMAŽIČ
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Zelena luč za sodelovanje
Zadnja seja komisije za 

mednarodne stike in zaposlo
vanje naših delavcev v tujini 
pri republiškem sindikalnem 
svetu je najprej obravnavala 
najprej nekatera aktualna, do
gajanja v mednarodnem sindi
kalnem gibanju po intervenci
ji na Češkoslovaškem, nato pa 
analizirala tudi nekatere pro
bleme v zvezi z zaposlovanjem 
naših delavcev v tujini.

Kar zadeva prvi del raz
prave, velja za izhodišče zapi
sati ugotovitev, da so sindi
kalna gibanja v svetu v veliki 
večini doumela intervencijo 
petih članic varšavskega pakta 
na Češkoslovaško kot agresi
jo z daljnosežnimi posledicami 
za mednarodne odnose na
sploh in še posebej za razme
re, v katerih delujejo sindi
kalna gibanja. Po splošni oce

ni je pomenila težak udarec 
načelom, na katerih se edino 
lahko uspešno gradi in raz
vija sodelovanje, solidarnost 
in akcijska enotnost delavske
ga razreda. Se posebno močno 
pa je bilo občutiti tako reakci
jo na dogodke v ČSSR v dr
žavah Zahodne Evrope, v 
tamkajšnjem sindikalnem in 
delavskem gibanju. Prav ta 
izredno odločen glas proti in
tervenciji, po drugi strani pa 
tudi dejstvo, da so le malošte
vilna sindikalna gibanja po
skušala osvetljevati tedanje 
dogodke z izrazito socializmu 
in komunizmu sovražnega sta
lišča —. prav to dvoje izpriču
je visoko stopnjo družbene za
vesti delovnih množic v Za
hodni Evropi.

Če danes podrobneje anali
ziramo procese v delavskem

gibanju Zahodne Evrope, lah
ko brez težav zasledimo v 
njem odločno radikalizacijo, 
odmik od mezdnega gibanja v 
razredni boj z globljimi in 
znatno bolj širokimi družbeno
političnimi izhodišči. Očitna je 
zahteva delovnih množic, da 
sooblikujejo družbeno-eko- 
nomske odnose v svojih ož
jih družbeno-političnih skup
nostih in v širših, mednacio
nalnih skupnostih. Gibanje 
med študenti se čedalje bolj 
povezuje z gibanji delavstva, 
gibanje intelektualcev se v 
svojih zahtevah in v svojem 
razrednem boju čedalje bolj 
približuje programu, za kate
rega se bori delavski razred.

Ob tem je značilno, da^ v 
vedno; večjem številu držav 
Zahodne Evrope nenehno na
rašča zanimanje za naš samo

upravni sistem, za naš način 
oblikovanja socialističnih druž
benih odnosov. Naše samou
pravljanje za večino sindikal
nih gibanj v Zahodni Evropi 
ne pomeni več samo zanimiv 
sociološki in politični pojav, 
temveč stvarnost, ki je za
nje edino sprejemljiva in jo 
Zato postavljajo za cilj svoje 
politične akcije. Te trditve ne 
potrjujejo samo parole, ki so 
se v minulem letu razvile nad 
študentovskimi in delavskimi 
barikadami v Zahodni Evropi, 
o tem priča tudi dejstvo, da 
poleg že tradicionalnih vezi 
naših sindikatov s tujimi sin
dikalnimi gibanji, za katere 
smo še pred nedavnim ugotav
ljali, da nas ločuje tako rekoč 
nepremostljiv ideološki pre
pad.

Vse te razmere v medna
rodnem delavskem in sindikal
nem gibanju v svetu zastav
ljajo pred naše sindikate ze
lo odgovorne naloge. Predvsem 
— in v tem so si bili člani ko

misije za mednarodne stike 
pri republiškem sindikalnem 
svetu povsem enotni — bi mo
rali veliko pozorneje kot do
slej sprejeti sleherno pobudo 
tujih sindikalnih gibanj za so
delovanje z našimi sindikati. 
A tudi sami bi morali storiti 
veliko več za oživitev in poglo
bitev sodelovanja z drugimi 
sindikalnimi gibanji. To ' velja 
za vse organizacije in organiz
me tako v zvezi sindikatov 
kot v posebnih sindikatih. V 
teh stikih pa velja stvarno in 
iskreno prikazovati naše iz
kušnje, njihove dobre in šibke 
plati, uspešne rešitve in še ne
razrešene probleme ter proti
slovja. Ob tem ne smemo biti 
nič manj odločni v boju proti 
vsem ostankom starega bodisi 
v delavskem: gibanju pri nas 
bodisi v svetu — so poudarili 
v svojih zaključkih člani ko
misije za mednarodne stike pri 
republiškem sindikalnem sve
tu- S.B.
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pogostejše.
Da je temu res tako, priča 

tudi naslednji drobec iz raz
prave:

V pojasnilo trditve v uvod
nem referatu, da mnogi kolek, 
tivi sploh niso poslali svojih 
samoupravnih aktov v pre- 

g gled, ker jih ali nimajo ali pa 
tega ne želijo, je direktor 

g enega izmed naših podjetij 
a izjavil, da je tako odločil za- 
| radi tega, ker ga je sram, da 
^ v njegovem podjetju formalno 

še veljajo pravilniki, ki so jih 
sprejeli pred petimi ali več 
leti. Zato pa sproti ukrepajo 
na podlagi začasnih sklepov, s 
katerimi nikomur ne delajo 
krivice!?

Primer, ki ga navajamo, ni 
osamljen. Prav zaradi tega je 
iz navedenih in še drugih 
spoznanj vzniklo vprašanje, 
kako doseči, da bi samouprav
no zakonodajo prilagodili de
janskim razmeram v posamez
nih kolektivih in kako naj bi 
jo hkrati uskladili tudi z ve
ljavnimi temeljnimi predpisi. 
V zvezi s tem je plenum 
ObSS Logatec sicer prišel, do 
načelnega stališča, ne pa tudi 
do konkretnih napotkov, kako 
naj bi ustregli tej zahtevi. 
Tako na primer je prevlado
valo mišljenje, naj bi pri pri
lagajanju samoupravne za
konodaje temeljnim predpisom 
počakali na napovedane spre
membe ustave, temeljnega za
kona o delovnih razmerjih in 
še nekaterih drugih predpisov. 
Zato pa. naj bi v tem času sin
dikalne organizacije začela 
svoje kolektive natančno se
znanjati z internimi predpisi 
in s predvidenimi sprememba
mi. Tako bi v kolektivih sin
dikat pomagal ustvarjati pri
merno vzdušje, ki naj bi sča
soma tudi pripomoglo k temu, 
da bi interne predpise spre
jemali ali spreminjali po za
koniti poti in da bi jih tudi 
izvajali.

Nismo pa slišali odgovora 
na vprašanje, kdo in kako naj 
bi delovnim organizacijam po
magal, da bi bila njihova sa
moupravna zakonodaja stro- 
kovho-pravno čimbolj neopo
rečna. Zlasti manjšim kolekti
vom namreč primanjkuje stro
kovnjakov. Občinski, sindikal
ni svet je sicer predlagal, da 
bi po zgledu novogoriške ob
činske : skupščine tudi V 
Logatcu ustanovili po - eno 
strokovno službo, ki naj bi 
pomagala pri urejanju samo
upravne zakonodaje. Vpraša
nje pa je, kdo bi lahko zago
tovil sredstva za financiranje 
takšne službe. Večji kolektivi, 
ki imajo lastne strokovnjake, 
namreč niso pripravljeni pri- 

m spevati ustreznega deleža po- 
a J trebnih sredstev, manjše de
lt lovne organizacije pa same 
1 tudi ne zmorejo vseh stro- 
1 g škov.
j ^ Kako bodo razrešili ta pro
ti 2 blem, zatorej in za zdaj še 
1 g ni mogoče odgovoriti.
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Delovni kolektiv »Elra« Škofja Loka |
ČESTITA OBČANOM ŠKOFJE LOKE OB OBČINSKEM PRAZNIKU 

IN JIM ŽELI VSO SREČO V LETU 1969!

IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIMIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIMIII

VSEM PREBIVALCEM OBČINE ŠKOFJA LO^' 
ČESTITAMO OB NJIHOVEM PRAZNIKU!

KMETIJSKO GOSPODARSTVO ŠKOFJA LOKA 

z obrati: MESOIZDELKI in POSESTVO
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REPUBLIŠKI ODBOR SINDIKATA DELAVCEV KMETIJSTVA, ŽIVILSKE IN TOBAČNE INDUSTRIJE SLOVENIJE:

Ukiniti nočno delo po vsej Sloveniji...
Zaradi stalnega nočnega dela se v Sloveniji celo dve tretjini pekov predčasno invalidsko upokoji

KONKRETNI PREDLOGI
Člani predsedstva pa so se 

ob tej svoji odločni zahtevi, naj 
bi čimprej ukinili nočno delo 
pekov, tudi zavedali, da tega 
ni mogoče storiti čez noč. Treba 
se bo namreč poprej povsod 
sporazumeti s trgovino, pred
vsem pa poiskati takšne oblike 
prehoda pekov z nočnega na

Pred dnevi je bila v Kopru 
prva razširjena seja obalnega 
odbora sindikata gradbenih de
lavcev. Člani odbora so že na 
tej seji razgrnili vse tiste pro
bleme, ki najbolj tarejo grad
bene delavce na slovenski oba
li. Življenjske in delovne raz
mere gradbenih delavcev so bile 
osnovna tema razprave. Med
tem ko so ugotavljali, da ma
tično gradbeno podjetje na 
obali, to je koprski Stavbenik, 
dokaj dobro skrbi tudi za živ
ljenjske in delovne razmere 
svojih delavcev, jim nudi pri
merna stanovanja, prehrano in 
razvedrilo, tega člani obalnega 
odbora niso mogli ugotoviti za 
druga gradbena podjetja, ki 
grade na obalnem področju. 
Največkrat so pri tem omenili 
ljubljansko podjetje »Gradis« in 
ajdovsko gradbeno podjetje 
»Primorje«. Zato bo ena glav
nih nalog obalnega odbora, so

dnevno delo, da ne bodo pri
krajšani potrošniki. Čeprav gre 
torej še za številne probleme, 
pa je po mnenju članov pred
sedstva možno najti primerno 
kompromisno rešitev tako, da: 

® postopoma in hkrati po
mikajo vsi proizvajalci kruha in 
peciva nočno delo proti jutra
njim uram, do tiste meje, da s

menili njegovi člani, da čim
prej naveže stike z vodstvi teh 
podjetij in vpliva, da le-ta po
skrbijo za izboljšanje življenj
skih razmer delavcev v delov
nih enotah na slovenski obali.

Več se je treba tudi medse
bojno dogovarjati, je bila druga 
pomembna ugotovitev članov 
odbora. Zlasti se je treba za
četi dogovarjati na tistih pod
ročjih, kjer imajo gradbena 
podjetja skupne probleme. Za 
obalno področje bi trenutno 
lahko sklenili tak dogovor za 
izobraževanje delavcev, in sicer 
med domačim »Stavbenikom«, 
»Gradisom« in »Primorjem«. V 
izobraževalnem centru »Stavbe
nika« bi namreč lahko izobra
ževali delavce tudi iz »Gradisa« 
in »Primorja« in drugih grad
benih podjetij, ki gradijo ali še 
bodo gradila na tem območju.

M. 2.

prvo peko zadovolje potrošnika 
ob zajtrku, z naslednjimi peka
mi pa naslednje obroke. Kjer 
je delo v pekarnah organizirano 
v izmenah ali na tekočem traku, 
bo ta sprememba lažja;

® temu primerno bi morali 
urediti oskrbo trgovske mreže 
in gostinstva s kruhom in

9 prehodu bi se morali po
stopoma prilagoditi tudi potroš
niki kruha. Z različnimi ukrepi, 
kot so denimo z brezhibno pre
skrbo s kruhom, z boljšo in 
vsestransko izbiro kruha, z 
vzgojnimi sredstvi in s podob
nim bi veliko pripomogli, da bi 
bil prehod z nočnega na dnevno 
delo pekov čim manj opazen v 
navadah potrošnikov kruha.

V LJUBLJANI BODO NOČNO 
DELO PEKOV UKINILI ŽE 

1. FEBRUARJA
Za ukinitev nočnega dela 

pekov je največ storil ljubljan
ski mestni svet sindikata delav
cev kmetijstva, živilske in to
bačne industrije. Uspel je pri
praviti družbeni dogovor med 
sindikati in obema proizvajal
cema kruha v Ljubljani, to je 
med živilskim kombinatom »Ži
to« in pekarno »Center«. Po tem 
dogovoru naj bi ljubljanski peki 
prekinili z izključno nočnim de
lom že s 1. februarjem, ko bi 
dvoizmensko delo pekov orga
nizirali tako, da bi ena izmena 
pekov bila na delu ponoči od 
23. do 7. ure zjutraj, druga iz
mena pa od 7. do 15. ure. Se
veda morajo ljubljanski peki v 
okviru tega družbenega dogo
vora najti še soglasje s trgovi
no, to je s posrednikom med 
proizvajalcem in potrošnikom, 
a \to bržčas ne bo težko, saj 
ljubljanski peki zagotavljajo, 
da bo kvaliteta kruha mnogo

boljša, predvsem bo mogoče 
svež kruh dobiti ves dan, če 
bodo delali po novem.

Na osnovi ljubljanskih izku
šenj so menili člani predsedstva 
republiškega odbora sindikata 
delavcev kmetijstva, živilske in 
tobačne industrije, naj bi takš
ne družbene dogovore o preho
du z nočnega na čimveč dnev
nega dela pekov sprejeli med 
zainteresiranimi dejavniki tudi 
drugod po Sloveniji, saj tam 
zahteve pekov po ukinitvi noč
nega dela niso nič manj upra
vičene.

POZIV VSEM PEKARSKIM 
ORGANIZACIJAM

Po mnenju članov predsed
stva za posamezne primere in 
območja ni možno dajati recep
tov, kako je treba urediti de
lovni čas pekov. Sindikalne or
ganizacije v pekarnah, občinski 
sindikalni sveti in področni 
strokovni odbori omenjenega 
sindikata naj zato ob sodelova
nju vseh zainteresiranih dejav
nikov proučijo to vprašanje v 
najkrajšem času oziroma v roku 
prvih treh letošnjih mesecev. 
Predsedstvo republiškega odbo
ra sindikata delavcev kmetij
stva, živilske in tobačne indu
strije je tudi pozvalo vse pe
karske organizacije v Sloveniji, 
da takoj pripravijo predloge za 
razrešitev problemov v zvezi z 
nočnim delom pekov, upošteva
je pri tem, da se v pekarnah 
uvedeta dve delovni izmeni ali 
pa premakne nočno delo pekov 
na zgodnje jutranje ure in dnev
ni čas. Pri razreševanju tega 
problema naj se vse pekarske 
organizacije takoj povežejo s 
trgovino in z gostinstvom ter z 
ob čin sk imi družben o- pol i ti čni mi 
organi.

M. 2.

TUDI V KOPRU OBALNI ODBOR SINDIKATA 
GRADBENIH DELAVCEV:

Življenjska raven 
in dogovarjanje!

Pravna posvetovalnica DE
• VPRAŠANJE: V januarju 1969. leta bom dopolnil 37 let

zavarovalne dobe, v marcu leta 1969 pa bom star 55 let. Ali 
bom takrat lahko uveljavil pravico do pokojnine in pod kakš
nimi pogoji? G. F.

# ODGOVOR: Po sedaj veljavnem temeljnem zakonu o po
kojninskem zavarovanju pridobi zavarovanec ne glede na sta
rost pravico do starostne pokojnine, ko dopolni 40 let pokoj
ninske dobe. Zavarovanec, ki je dopolnil najmanj 20 let po
kojninske dobe, pridobi pravico do starostne pokojnine z do
polnjenimi 60 leti starosti. Pred dopolnjenim 60. letom starosti 
lahko uveljavi pravico do predčasne pokojnine tisti zavarovanec, 
ki je dopolnil pokojninsko dobo najmanj 35 let in dosegel 
starost 55 let.

Po vaših navedbah boste v marcu leta 1969 izpolnili pogoj 
za predčasno upokojitev. Pokojnina bi sem vam morala od
meriti tako, da bi se vam starostna pokojnina za 37 let po
kojninske dobe ( v višini 79 % pokojninske osnove zmanjšal 
za 20 %, tako da bi predčasna pokojnina znašala samo 63,20 CU 
pokojninske osnove. Ce boste uveljavili predčasno upokojitev, 
se vam tudi pozneje, ko boste dopolnili 60 let starosti, ne bo 
mogla odmeriti starostna pokojnina. Nove odmere pokojnine 
tudi ne bi mogli uveljaviti, če bi se po upokojitvi znova za
poslili, razen če bi dopolnili 40 let pokojninske dobe.

M. VEHOVEC
9 VPRAŠANJE:

Pred nekaj dnevi sem prejel odločbo o tem, da mi preneha 
delo pri podjetju, ker sem nekajkrat neopravičeno izostal ž dela. 
Pred prejemom odločbe nisem bil zaslišan niti ni bil zoper mene 
voden postopek, temveč se je le sestala delovna skupnost in 
sprejela sklep, da me izključi iz delovne skupnosti. Rad bi 
vedel, ali je takšen postopek podjetja zakonit. K. L. — Domžale 
9 ODGOVOR:

Temeljni zakon o delovnih razmerjih določa, da delovna 
skupnost po svojih splošnih aktih določi postopek in način za 
ugotavljanje hujših kršitev delovnih dolžnosti. Seveda pa morajo 
biti določila splošnih aktov tudi v skladu z zakonitimi določili, 
to je z določili TZDR. Temeljni zakon o delovnih razmerjih pa 
določa, da se postopek zoper delavca začne na podlagi prijave, 
ki jo poda oseba, ki je po splošnem aktu za to pooblaščena. 
Na podlagi te prijave nato komisija za ugotavljanje kršitev 
delovnih dolžnosti uvede postopek zoper delavca. V tem postop
ku mora komisija raziskati vse okoliščine, predvsem pa mora 
zaslišati tudi prizadetega delavca, ker bo le, tako lahko objek
tivno ugotovila, ali je delavec kršil svoje delovne dolžnosti 
ali ne.

Po opravljenem postopku komisija odloči, ali bo delavca 
kaznovala s katero izmed kazni, ki jih lahko sama izreče, ali 
pa lahko predlaga delovni skupnosti podjetja, če gre za hujše 
kršitve delovnih dolžnosti, da delavca izključi iz delovne skup
nosti. Zaradi tega je po mojem mnenju nezakonito — čeprav 
bi tako določali splošni akti podjetja — da bi se brez takega 
poprejšnjega postopka sestala delovna skupnost in sama ter

celo brez zaslišanja prizadetega izrekla kazen izključitve iz 
delovne skupnosti. V tem primeru je po mojem mnenju že sam 
postopek tako bistveno kršen, da je odločba o izključitvi ne
zakonita.

M. STUPAN

9 VPRAŠANJE:
V podjetju delam že 16 let. Pred tremi leti sem končno 

dobil od podjetja stanovanje, v katero sem se vselil z družino. 
Zaradi slabega poslovanja pa je podjetje sedaj v stiski in 
delavci prejemajo zelo nizke osebne dohodke. Dobil sem mož
nost za dobro zaposlitev v tujini, vendar ne vem, če bi to zapo
slitev sprejel, ker se bojim, da bi v tem primeru morala družina 
iz stanovanja. Prosim, da mi odgovorite, pod kakšnimi pogoji 
bi lahko stanovanje obdržal in kaj določajo o tem naši zakoni.

B. Z. — Ljubljana
9 ODGOVOR:

Zakon o stanovanjskih razmerjih določa, da v primeru, 
kadar prejme stanovalec stanovanje glede na svoje delovno 
razmerje z delovno organizacijo, lahko le-to odpove stanovanj
sko pogodbo tudi takrat, kadar imetniku stanovanjske pravice 
preneha delovno razmerje na podlagi njegove zahteve ali proš
nje, zaradi samovoljne zapustitve dela, zaradi izključitve iz 
delovne skupnosti ali pa zaradi obsodbe za kaznivo dejanje na 
kazen daljšo kot tri mesece zapora. Glede na to določilo bi vaša 
družina vsekakor izgubila stanovanjsko pravico, seveda le v 
primeru, če bi delo samovoljno zapustili, kar se v takšnih 
primerih najpogosteje dogaja. Le če bi vam podjetje odpovedalo 
delovno razmerje brez odpovednega razloga po vaši krivdi, bi 
vaša družina in vi lahko še nadalje uporabljali to stanovanje. 
Lahko bi se sicer sporazumeli s podjetjem o prenehanju delov
nega razmerja, v tem primeru pa bi se morali tudi izrecno 
dogovoriti o tem, da lahko ostanete v stanovanju.

Odpoved stanovalske pogodbe pa vam mora dati podjetje 
najkasneje v treh mesecih od dneva prenehanja delovnega 
razmerja, dolžna pa vam je ob izselitvi preskrbeti najnujnejše 
prostore. Le v primeru, če bi v stanovanju stanovali dalj kot
10 let ali pa tudi krajši dogovorjeni čas, bi bila prej omenjena 
določila brez moči.

M. STUPAN

!

O OSEBNIH DOHODKIH 
IN O SKUPNI PORABI

Zadnja seja Centralnega odbora sindikata delavcev industrije 
in rudarstva Jugoslavije je bila posvečena standardu delavcev. 
Ker pa je sklop te problematike izredno obširen, je centralni 
odbor omejil svojo razpravo le na delitev sredstev za osebne 
dohodke in na sredstva skupne porabe.

Splošna ocena v razpravi je bila, da osebni in družbeni 
standard v industriji in rudarstvu počasneje naraščata kot v ne
katerih drugih gospodarskih dejavnostih. Kot vzrok za to so 
člani omenjali neustrezno prerazporeditev narodnega dohodka 
v prid osebni porabi, nato dosežene rezultate poslovanja, ki niso 
v skladu s predvidevanji srednjeročnega programa razvoja, ter 
slednjič tudi neustrezne pogoje gospodarjenja. Industrija je že 
pred reformo imela nekaj večje osebne dohodke, kot je bilo po
prečje za gospodarstvo kot celoto. To razmerje pa se je prvič 
spremenilo na škodo industrije v prvih devetih mesecih minu
lega leta, ko je znašal poprečni mesečni osebni dohodek v indu
striji 855 K-din, v gospodarstvu kot celoti pa je dosegel 880 
novih dinarjev.

Življenjski standard delavcev v industriji pa se zelo razli
kuje od panoge do panoge. Tako na primer delavec v elektro
gospodarstvu porabi za prehrano 564 N-din mesečno, medtem 
ko delavec v industriji usnja in obutve le 246 N-din. Tolikšne 
razlike v standardu delavcev pa kajpak niso in ne morejo biti 
samo posledica razlik v doseženi produktivnosti dela, temveč 
so v veliki meri pogojene z razlikami v pogojih gospodarjenja.

Razlike v standardu delavcev v posameznih pAnogah pa še 
povečujejo razlike v višini skladov skupne porabe. Tako so v 
razpravi na centralnem odboru omenjali primer, ko eno od po
djetij porabi na delavca celo po 16.000 N-din sredstev iz sklada 
skupne porabe.

Centralni odbor se je v tej razpravi sicer izrekel zoper urav
nilovko v standardu delavcev, hkrati pa se je izrekel tudi proti 
razlikam, ki niso nastale kot posledica boljših poslovnih rezul
tatov in višje produktivnosti dela. Kot svojo primarno nalogo 
pa si je centralni odbor zadal, da bo vplival na oblikovanje me
ril za pridobivanje in delitev dohodka ter osebnih dohodkov, 
ker bo le tako možno odpraviti sedanje neupravičene razlike v 
standardu delavcev med posameznimi podjetji, panogami in 
grupacijami.

PRVA KONFERENCA 
SAMOU PRAVLJ AVCEV 

— POMORŠČAKOV
H r v a t s k a

Ob koncu minulega leta je bila na Reki prva konferenca sa- 
moupravljavcev-pomorščakov Jugoslavije. Konferenca je trajala 
dva dni, udeležilo se je je kakih 300 predstavnikov iz delovnih 
kolektivov ladij in iz pomorskih podjetij. Osrednje teme raz
prave so bile: ekonomski položaj pomorskega prometa, samo
upravljanje in delitev, aktualni problemi delovnih razmerij, 
družbeno- politična aktivnost in položaj potniške plovbe.

Iz te obsežne razprave naj tokrat povzamemo le nekatere 
ugotovitve:

9 Jugoslovanska trgovska flota je v zadnjih letih naredila 
pomemben korak v svojem razvoju in se je z 21. mesta v svetu 
povzpela na 18. V minulem letu je tako naša trgovska flota 
razpolagala z blizu 1.300.000 BRT ladjevja in z njim ustvarila 
neto devizni priliv v vrednosti 82 milijonov dolarjev.

9 Pomorščaki niso zadovoljni s svojim položajem. Udeležba 
delovnih organizacij v delitvi neto produkta je na primer zna
šala leta 1966 48,6 odstotka, lani pa je upadla na 48,5 odstotka. 
Majhna je tudi udeležba pomorskih podjetij v celotni akumula
ciji, saj je skoraj trikrat manjša od udeležbe gospodarstva kot 
celote.

9 Zavoljo neustrezne kreditne in carinske politike pomoršča
ki kupujejo ladje le od inozemskih dobaviteljev in že dlje no
bena domača ladjedelnica nima naročila naših pomorskih po
djetij.

Se bi lahko naštevali ugotovitve, ki so jih izrekli pomorščaki 
na tej svoji prvi konferenci, in njihove predloge in poglede, 
kako izboljšati pogoje gospodarjenja, doseči še večji devizni 
priliv, kako izboljšati gospodarjenje in upravljanje v pomorskih 
podjetjih. Zavoljo pomanjkanja prostora naj omenimo le še 
sklep: konferenca samoupravljavcev pomorščakov bo poslej vsa
ki dve leti, saj se je izkazalo, da pomorščaki tudi na ta način 
lahko uspešno rešujejo svoje probleme.

d o s n, a in 
H e r c' C g o 'v i n a

JE DRUŽBENA 
PREHRANA 

NOTRANJA REZERVA?
O družbeni prehrani, ki jo delovne organizacije organizirajo 

za svoje delavce, je pred nedavnim razpravljala posebna komi
sija za standard pri republiškem sindikalnem svetu Bosne in 
Hercegovine. Komisija je zbrala podatke iz petdesetih občin.

Izkazalo pa se je, da so številne delovne organizacije, ki so 
z zaostrenimi pogoji gospodarjenja zašle v finančne težave, 
iskale prve notranje rezerve prav v ukinjanju dotacij za pre
hrano svojih delavcev. Tako so na primer storili v ZTP Sara
jevo, v zeniškem premogovniku, v kemičnem kombinatu Lukov
cu, v podjetju »-Una« iz Bosanske Krupe, v lesnem kombinatu 
»Bosanka-« v Blažuju pri Sarajevu in še v številnih manjših de
lovnih organizacijah. Nekatera podjetja — po nepopolnih podat
kih jih je 20 — pa so celo ukinila obrate svoje družbene pre
hrane.

Res pa je tudi to, da nekatere delovne organizacije, to velja 
zlasti za manjše, sploh nimajo možnosti, da bi same organizirale 
družbeno prehrano delavcev. S pomočjo družbenega dogovora 
med temi kolektivi in kolektivi, ki že imajo obrate družbene 
prehrane, pa bi razmeroma lahko razrešili ta problem. Tako 
ima na primer zeniško podjetje »Sodobna prehrana«« kapacitete 
za 20.000 obrokov dnevno, pripravlja pa jih le pet ali šest tisoč. 
Železarna Ilijnš pripravlja dnevno le 800 obrokov, čeprav bi ji 
kapacitete dovoljevale naimanj 6000 obrokov dnevno. »Igman« 
v Konjiču pa izkorišča le 35 odstotkov kapacitet v svojem obratu 
družbene prehrane itd.
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OBČNI
ZBORI

RUDNIK ŽIVEGA SREBRA, IDRIJA:

Še več skrbi za
rudarja in občana

Jz uvodnega poročila pred
sednika sindikalne organizaci
je Vladimirja Miklavčiča na 
občnem zboru rudniškega sin
dikata je razvidno, da je delov
na organizacija vložila v mi
nulem obdobju lep del svoje
ga dohodka v rekonstrukcijo 
rudnika in v modernizacijo 
proizvodnje. Kljub visokim 
vlaganjem v rekonstrukcijo in 
v boljšo organizacijo dela pa 
danes ugotavlja zdravstvena 
služba v rudniku naraščanje 
števila delovnih invalidov. Ta
ko podatki pravijo, da je bilo 
pred petimi leti pri podjetju 
38 delovnih invalidov in da je 
to število danes naraslo že na 
96. Posebno zaskrbljujoče je 
dejstvo, da je med invalidi vse 
več mladih ljudi, ki so pri pod
jetju komaj nekaj več kot leto 
dni.

Vsi ti podatki nedvomno 
opozarjajo, da se bo morala so- 
Cialno-zdravstvena služba v 
bodoče še bolj posvetiti svoje
mu delu. S tem v zvezi je spre
jela sindikalna organizacija na 
občnem zboru tudi sklep, da 
bo treba »sistematično analizi
rati delovne razmere, pred
vsem v jami in topilnici in 
ugotoviti negativne vplive na 
zdravje zaposlenih ter poskr
beti za preventivne ukrepe«. 
Sindikalna organizacija, ki so
di. da skrb za zdravstveno pre
ventivo ni zadovoljivo razvita, 
bo zahtevala od strokovnih 
služb tudi natančno analizo o 
posledicah, naglega naraščanja 
obolenj pri zaposlenih.

Iz razprave na občnem zbo
ru sindikalne organizacije v 
rudniku nadalje povzemamo, 
da se zavzema sindikat tudi za 

, učinkovitejšo politiko reševa
nja stanovanjskega problema 
zaposlenih. Podatki namreč 
izpričujejo, da bi bilo potrebno 
glede na število prošenj zgra
diti prav kmalu še 30 ali 40 
stanovanj, čeprav so se v mi
nulih dveh letih delavci vse
lili kar v 89 novih stanovanj.

»Seveda smo se na našem 
občnem zboru dotaknili tudi 
letnih donustov naših delav
cev. 7. zadovoljstvom smo ugo-

gotovili, da je naš počitniški 
dom v Ankaranu dobro izkori
ščen, da v njem letujejo tudi 
tisti delavci, ki nimajo viso
kih osebnih dohodkov. V letu 
1968 smo kapacitete doma še 
povečali in zgradili novo so
dobno kuhinjo z restavracijo, 
ki ji po urejenosti ni primere 
na koprskem območju. Čeprav 
smo namenili za adaptacijo 
doma 700.000 N-din, pa je ka
paciteta še vedno premajhna. 
Zato so se morali nekateri na
ši delavci zadovoljiti s počit
nicami v drugih počitniških 
domovih. Samoupravni organi 
so letos odobrili 580.000 N-din 
regresa za oddih zaposlenih, 
vsak posameznik pa je prejel 
v poprečju blizu 480 N-din.«

Manj spodbudnih besed je 
bilo slišati na občnem zboru 
o kulturni dejavnosti in o 
dnevnem oddihu zaposlenih. 
Zato je občni zbor sklenil, da 
bo moral izvršni odbor storiti v 
prihodnjem obdobju tudi na 
tem področju dejavnosti korak 
naprej.

Med zaključki občnega zbo
ra v idrijskem rudniku, kot so 
na primer nenehna skrij za iz
popolnjevanje pravilnika o de
litvi osebnih dohodkov, budno 
spremljanje in aktivno sode
lovanje pri delu samouprav
nih organov itd., naj' na tem 
mestu omenim le še enega. 
Sindikalna organizacija v rud
niku se je obvezala, da bo v 
prihodnjem obdobju z vsemi 
silami pomagala pri reševanju

širših družbenih problemov v 
občini. Tu gre predvsem za 
zmanjševanje števila brezpo
selnih, za krepitev premalo 
gospodarskih panog, za reševa
nje problematike družbenih 
služb in za sodelovanje pri re
ševanju skupnih komunalnih 
potreb.

A. Ul.

TOVARNA PLETENIN RAŠICA, GAMELJNE:

V VARNEJŠIH 
VODAH?

Občnemu zboru sindikalne 
organizacije tovarne pletenin 
RAŠICA Gameljne je priso
stvovalo vseh 65 izvoljenih de
legatov. Po živahni in ves čas 
tudi polemični razpravi je bi
lo mogoče sklepati, da je član
stvo sindikalne organizacije 
Rašice iz svoje sredine zares 
izbralo tiste sodelavce, ki so 
pripravljeni z vso resnostjo 
in odgovornostjo tudi izvajati 
zaupane jim naloge.

Naj takoj povemo, da vse 
člane kolektiva Rašice najbolj 
zanima odgovor na vprašanje,

' kdaj bo njihovo podjetje ven
darle prišlo na zeleno vejo in 
na njej tudi ostalo. Javno taj
nost v kolektivu namreč pred
stavlja dejstvo, da doseženi re
zultati — čeprav neprimerno 
ugodnejši kot leto poprej — še 
zdaleč ne ustrezajo prizadeva
njem. Izluščili so tudi odgovor 
na vprašanje, zakaj je tako.

„ Zato, so rekli, ker ob uvajanju 
nove tehnologije niso urejali 
tudi vprašanj v zvezi z pri
pravo in organizacijo proizvod
nje, pa tudi zato, ker so zve- 
čina le polovičarsko izvajali 
naloge, katerih dosledna ures
ničitev bi olajšala tržno eks
panzijo.

Pogoje za to pa v Rašici se
daj imajo! V minulem letu so 
si namreč finančno tako opo
mogli, da lahko kuoujejo tiste 
surovine, ki najbolj ustrezajo 
njihovim potrebam Še pred
lanskim pa so morali prevze
mati vse, kar so jim bili do
bavitelji — zavoljo njihove te
danje zadolženosti — soloh še 
bili pripravljeni ponuditi. Po
sledica tega so bile seveda te
žave v proizvodnji in prodaji,

OB PRAZNIKU OBČINE ŠKOFJA LOKA 
ČESTITAMO VSEM OBČANOM,
DRUŽBENO POLITIČNIM ORGANIZACIJAM 
IN POSLOVNIM PRIJATELJEM

'^RUŽENO TURISTIČNO, PROMETNO 
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Kolektiv rudnika pričakuje odobritev asanacijskega kredita za pokritje po-
slovne izgube

1

Z OBČNEGA ZBORA SINDIKALNE ORGANIZACIJE V RUDNIKU SVINCA 
IN TOPILNICI MEŽICA ________________________

ki so bile toliko težje tudi že 
zavoljo navedenih pomanjklji
vosti v organizaciji dela in po
slovanja.

»Doseženi rezultati nas ne 
smejo uspavati!« je zato v svo
ji uvodni besedi poudaril naj
prej predsednik sindikalne or
ganizacije, za njim pa tudi di
rektor podjetja ,ki je med dru
gim dejal: »Ustvarili smo si 
osnovne pogoje za razmah pro
izvodnje, za večji prodor na 
tuje tržišče. Perspektivo torej 
imamo, da zaplovemo v var
nejše vode, če bomo izvajali 
tudi vse tiste naloge, ki jim 
doslej nismo posvečali pozor
nosti. Samo od nas samih je 
torej odvisno, ali bomo to, tež
ko priborjeno možnost tudi iz
koristili in med drugim lahko 
hitreje začeli razreševati tudi 
problematiko delovnih in živ
ljenjskih razmer našega ko
lektiva.«

Občni zbor sindikalne orga
nizacije je zato sklenil, naj bi 
novo izvoljeni odbor njihove
ga sindikata od strokovnih 
služb podjetja vztrajno zahte
val, da dosledno izvajajo skle
pe samoupravnih organov in 
da hkrati odpravljajo tudi vse 
tiste vzroke težav in pomanj
kljivosti, ki so vsakomur zna
ne, a so nanje doslej pozab
ljali. V teh prizadevanjih no
vo vodstvo sindikata lahko ra
čuna na podporo vsega član
stva, predvsem pa neposred
nih proizvajalcev.

Z drugimi besedami poveda
no: načelo odgovornosti^ za za
upano dolžnost mora začpti ve
ljati za vse člane kolektiva.

-mG
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Občni zbor sindikalne orga
nizacije Rudnika Mežica, ki je 
bil pred dnevi v dvorani De
lavskega doma v Žerjavu, _ je 
samo še podčrtal težak položaj, 
v katerem se je znašla ta de
lovna organizacija v minulem 
obdobju in o katerem smo v 
našem listu že poročali. Že v 
uvodu pa naj omenimo, da si 
pristojni na občnem zboru sin
dikalne organizacije niso pri
zadevali, da bi le formalno opra
vili svojo dolžnost in so odkrito 
in neposredno spregovorili _ o 
vsem, kar danes tare člane sin
dikata v rudniku.

Tako je ‘ predsednik sindi
kalne organizacije Ivo Frece, 
na primer omenil težave, ki so 
posledica odcepitve zagrebškega 
podjetja Munja od rudnika. 
Spregovoril je o kreditih, ki jih 
je podjetje najelo pod zelo ne
ugodnimi pogoji, o siromašenju 
rudnih rezerv, kar pomeni da
nes za ves kolektiv še posebno 
zaskrbljujoče dejstvo. Ivo Frece 
pa je v svojem uvodnem poro
čilu tudi poudaril, da kolektiv 
v prihodnje ne bo več smel 
iskati rešitve na račun življenj
skega standarda delavcev.

Znano je namreč, da so bili 
osebni dohodki v rudniku v 
minulem letu nižji od osebnih 
dohodkov pred letom dni.

»Vedno moramo misliti na_ 
človeka kot na najpomembnejši 
oziroma najbolj bistveni sestav
ni del naše dejavnosti...« je 
dejal predsednik rudniškega 
sindikata. »Ob ocenjevanju mi
nulega obdobja se vsekakor ne 
smemo trkati na prsi, da smo 
storili za človeka vse, kar bi 
lahko. Preveč smo namreč imeli 
pred očmi, kaj bomo novega 
zgradili, kaj bomo na novo ku
pili in opremili, hkrati pa smo 
pozabljali, za koliko lukenj bo
mo mor*ali zategniti pas, _ da 
bomo vse to zmogli. Kaj hitro 
smo znali iskati rešitve v uki
njanju različnih skladov za 
družbeni standard, za rekrea
cijo, prenehali smo pošiljati 
slabotne in izčrpane delavce na 
okrevanje, pozabili smo na na
domestilo za nekdanjo K-15 itd., 
itd. Ob vseh teh ukrepih smo 
vsekakor premalo mislili na 
dejstvo, da posegi v standard 
zaposlenih ne rešujejo podjetja 
in da so finančni rezultati or
ganizacije odvisni od drugih 
stvari...«

Ostre ukrepe na račun stan
darda zaposlenih so povzročile 
v rudniku težke gospodarske 
razmere, o katerih je bilo na 
občnem zboru sindikalne orga
nizacije tudi največ govora.

Gotovo se je problema še 
najbolj celovito dotaknil inž. 
Gregor Pungartnik, glavni di
rektor Rudnika svinca in topil
nice Mežica:

»Kot je vsem znano, smo se 
znašli letos v izjemno težkem

gospodarskem položaju. Ugoto
viti vse težave in na kratko 
strniti ter analizirati vse vzroke 
za sedanje razmere, je zelo 
težko. Najpomembnejše vzroke, 
pa vendarle lahko konkretizi
ramo. Prvi je brez dvoma izčr
panost našega rudnika, drugi je 
nedograjenost naše akumulator
ske industrije in s tem v zvezi 
njena nizka finančna akumula- 
tivnost, tretji pa previsoke druž
bene in kreditne obveznosti, ki 
jim finančno nismo več kos ...«

O tem, kaj pomeni odcepitev 
zagrebške Munje za mežiški 
rudnik, pa je dejal inž. Gregor 
Pungartnik tole:

»Da bi omogočili podjetju 
čim višji dohodek, smo pričeli 
že pred leti vključevati v naš 
program tudi proizvodnjo aku
mulatorjev, ki je dovolj aku
mulativna, da bi z njo pokrivali 
finančni primanjkljaj osnovne 
proizvodnje. V' ta namen smo 
najprej leta 1962 priključili k 
našemu podjetju tovarno aku
mulatorjev Vesna iz Maribora. 
Leta 1965 pa se je priključila 
še tovarna akumulatorjev Mu
nja iz Zagreba. Upali smo, da 
bomo v tako formiranem pod
jetju uspešno poslovali kljub 
stalnemu upadanju vsebnosti 
metala v rudi. Pričakovali smo, 
da bomo s sredstvi, ki bi jih 
ustvarjali z obsežno akumula
torsko proizvodnjo, uspeli in
tenzivirati geološke raziskave in 
s tem za daljše obdobje zago
toviti potrebno surovinsko bazo. 
Zato smo z vsemi silami pričeli 
graditi in modernizirati akumu
latorsko industrijo, prvenstveno 
v Munji. Nepričakovana odcepi
tev Munje je zato seveda po
menila polom našega poslovnega

koncepta. Zaradi te odcepitve 
smo sedaj prisiljeni pospešiti 
gradnjo akumulatorske indu
strije v Mariboru in v Žerjavu. 
Časovni zaostanek, ki je nastal 
zaradi odcepitve Munje, pomeni 
za nas zelo pomemben izpad 
proizvodnje akumulatorjev in 
zmanjšanje dohodka za dve ali 
tri leta.«

Občni zbor sindikalne orga
nizacije je razkril, da ima rud
nik kljub današnjim neugodnim 
gospodarskim razmeram ven
darle pogoje, da doseže deloma 
že v letošnjem, predvsem pa v 
naslednjih letih potrebno stop
njo rentabilnosti, vendar je zbor 
poudaril, da to v nobenem pri
meru ne bo možno brez ustrezne 
družbene pomoči in da zato ru
darji pričakujejo odobritev sa
nacijskega kredita za pokritje 
poslovne izgube, odobritev dol
goročnega kredita za pospeši
tev geoloških raziskan in omi- 
Ijenje odplačevanja anuitet za 
investicijske kredite.

Ob tem seveda ne moremo 
mimo tega, da se člani kolek
tiva dobro zavedajo, da morajo 
odločilne poslovne ukrepe rea
lizirati sami. Tako štejejo med 
notranje ukrepe za sanacijo 
podjetja predvsem:

® poskrbeti za čimširše geo
loške raziskave za odkrivanje 
novih nahajališč rude;

O omejiti osnovno proizvod
njo v topilnici na optimalni 
obseg in temu ustrezno uskladiti 
število zaposlenih;

® povečati proizvodnjo v 
predelovalni in predvsem v 
akumulatorskih obratih, ki je 
bolj rentabilna, in tam zaposliti 
odvečne rudarje.

A. ULAGA

»UNIVERZALE«, DOMŽALE:

ZBOR BREZ 
RAZPRAVE

Ob koncu minulega leta so 
Imeli občni zbor sindikata de
lavci tovarne klobukov, slam
nikov in konfekcije »Univer- 
zale« iz Domžal. To je delovni 
kolektiv, kjer se delavci dobro 
počutijo. Iz tovarne gredo de
lavci samo še v pokoj, drugam 
pa ne! Ob koncu lanskega le
ta je v tej tovarni delalo 376 
delavcev, ki so naložili v skla
de 217 milijonov S-din, Pri tem 
pa so povečali osebne dohodke 
za 10 odstotkov, tako da se

daj delavci zaslužijo poprečno 
po 100.000 S-din mesečno. 
Uspešno tudi obnavljajo in do
polnjujejo svoj strojni park. 
V samoupravnih organih pod
jetja sodeluje vsak tretji dela
vec, informativnost kolektiva 
je dobra, zato tudi ni čudno, da 
na občnem zboru niso ničesar 
spraševali ali zahtevali. Z go
spodarjenjem v podjetju so za
dovoljni.

m. v.
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»Ne more 
nam biti 
vseeno!«

Z občnega zbora sindi
kalne organizacije IN- 

DUPLATI Jarše

V razpravi na nedavnem 
občnem zboru sindikalne orga
nizacije v Industriji platnenih 
izdelkov INDUPLATI so dele
gati ugotovili, da je njihov ko
lektiv v zadnjih letih sicer do
segel precejšnje uspehe, vendar 
še zdaleč ne tega, kar bi lahko. 
Vzroka za to pa sta dva: si
stemsko slabo urejen položaj 
tekstilne industrije kot celote 
in obilje notranjih slabosti.

Glede sedanjega položaja 
tekstilne industrije so delegati 
menili, da bi pristojni organi 
vendarle morali poskrbeti za 
izenačenje pogojev gospodarje
nja vsaj pni proizvajalcih iste 
stroke znotraj panoge. Ni nam
reč mogoče govoriti o enako
pravnih pogojih gospodarjenja, 
če si istovrstna podjetja med 
seboj na trgu do skrajnosti 
konkurirajo in pri tem neka
teri proizvajalci vnaprej vedo, 
da bodo izgubo lahko pokrili z 
dotacijo pristojne politično-te- 
ritorialne skupnosti. To pa se 
še vedno dogaja, čeprav so mi
nila že tri reformna leta. Ko 
je tudi zaradi takšnega »hrbta«, 
ki ga ima večina njim konku
renčnih podjetij, INDUPLATI 
svojo bilanco za leto 1967 za
ključil z izgubo, jo je v minu
lem letu moral pokriti sam. 
Konkurenčna podjetja pa so 
očitno spet dobila dotacije — 
kako bi sicer mogla še bolj za
ostrovati tekme za večji delež 
na domačem trgu in se hkrati 
»zavarovati« pred povečanjem 
izvoza!

Opisano diskriminacijsko ob
ravnavanje posameznih proiz
vajalcev znotraj iste stroke po 
mnenju delegatov občnega zbo
ra sindikalne organizacije IN
DUPLATI tudi povzroča, da 
med sorodnimi podjetji še ne 
prihaja do sporazumov o vsaj 
delni specializaciji proizvodnje, 
s čimer bi se izognili nepotreb
ni konkurenci in tako povišali 
dohodek. Poudariti namreč ve
lja, da zaradi konkurence med 
proizvajalci potrošniki ne prido
bijo nič ali pa zelo malo, ker 
razliko pospravi trgovina.

Zaradi vsega tega je občni 
zbor sindikalne organizacije 
INDUPLATI izrazil prepriča
nje, da se z vso pravico pote
guje za izenačitev pogojev go
spodarjenja znotraj panoge ter 
tudi za družbeno drugače ovred
noten položaj tekstilne indu
strije kot celote.

Kot rečeno, na občnem zboru 
niso govorili samo o zunanjih 
vplivih. Ugotavljali so tudi, da 
bi njihov položaj kljub vsemu 
nemara le bil boljši, če dejav
nosti njihovega podjetja ne bi 
razširjali na področja, za ka
tera očitno niso usposobljeni. 
Bolj bi se torej morali držati 
tega, v čemer še lahko konku
rirajo na domačem in na tujem 
trgu. Po nekaterih grenkih iz
kušnjah so to zdaj spoznali tudi 
njihovi samoupravni organi. 
Rezultati lanskega leta kažejo, 
da so pravilno načrtovali raz
voj, ko so se usmerili predvsem 
na dve skupini osnovnih proiz
vodov. Proizvodnjo so namreč 
povečali za 10 %, dohodek pa 
je — ne glede na zaostrene trž
ne razmere — tudi višji, saj sta 
nanj vplivala boljša kvaliteta 
in skrčitev v izboru izdelkov. 
Tako bo INDUPLATI Jarše z 
zaključnirp računom ne le po
kril izgubo iz prejšnjega leta, 
marveč bo lahko nadaljeval tu
di z modernizacijo opreme in 
proizvodnje. -mG
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Is naše družbe
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VZTRAJATI V VRHU
»Ce hočemo slediti nalogam 

in zahtevam reforme, to pome
ni upoštevati zakonitosti, eko
nomike, jih moramo tudi po
znati. Zato je naloga vsakega 
člana sindikata, da se zanima 
za razvoj in problematiko pod
jetja in za celotno gospodar
stvo.-«

Tako je na začetku pomenka 
| dejal Stanc Mušič, kovinostru

gar in predsednik sindikalne 
organizacije »Trak« v Mengšu. 
Svojega mnenja ni povedal v 
tri dni. Podatke o gospodarskem 
in poslovnem življenju svojega 
kolektiva je stresel kot iz ro
kava. Še več — položaj svoje
ga podjetja je »postavil« v 
stroko — pozamenterijo, kamor 
sodi tudi delovna organizacija 
»Trak« in v celotno naše in 
svetovno gospodarstvo.

»Industrija v svetu naglo 
osvaja najmodernejše tehnolo
ške in organizacijske dosežke,« 
je dejal Stane Mušič, »je ozko 
specializirana ne samo po de
javnosti, temveč tudi po izdel
kih. To pa ne velja hkrati za 
naše gospodarstvo. Podatki 
kažejo, da skoraj vseh 30 ju
goslovanskih tekstilnih poza- 
menterjev izdeluje celotno to
vrstno proizvodnjo. Zato ima 
vsako podjetje v svojem pro
izvodnem programu nešteto 
proizvodov. Za take proizvod
ne programe pa so potrebne 
zaloge različnih vrst surovin, 
utensilij in pomožnega mate-

riala. Klobčič se odvija še da
lje; za zaloge so potrebna ve
lika finančna sredstva, kar 
zmanjšuje plačilno sposobnost 
podjetij. To je eden izmed bi
stvenih problemov jugoslovan
ske pozamentrije in tako se
veda tudi naš problem«

Če je problem na dlani in 
enako skeli vse pozamenterje, 
čemu se ne dogovorite o dru
gačni delitvi dela in ne uskla
dite tudi drugih skupnih prob
lemov?

»Pred nedavnim so se zače
li prvi resni pogovori, da bi 
se na področju delitve dela 
prestopili in začeli postopno 
reševati ta problem v jugoslo
vanskem merilu.

Delitev dela pa ni edina te
žava, ki bi jo motali jugoslo
vanski pozamenterji složno re
šiti. Prizadeva nas tudi različ
no vrednotenje dela posamez
nih proizvajalcev. Dokazano 
je, da prodajajo mnoga podjet
ja tekstilne pozamenterije svoje 
izdelke po nižjih cenah, kot je 
naša lastna. To si lahko pri
voščijo le na račun nizkih 
osebnih dohodkov, saj so cene 
surovinam za vse enake, v or
ganizaciji proizvodnje in var
čevanju pri proizvodnih stro
ških pa nas drugi tudi ne. pre
kašajo. Predstavniki nekaterih 
podjetij, ki so bili pri nas v 
gosteh, so povedali, da njiho
vi poprečni osebni dohodki ne

dosegajo 500 novih dinarjev. 
Pri nas pa smo zaslužili lani 
poprečno 770 novih dinarjev in 
še pravimo, da bi jih morali 
več. Neskladja pri osebnih do
hodkih nam povzročajo na tr
gu veliko težav. Kako se jih 
bomo otresli? — Z mnogo kva
litetnejšo proizvodnjo in s po
slovnim sodelovanjem na višji 
ravni. To sta bistvena pogoja 
za dobro prodajo.

Povedati pa moram, da smo 
vkljub težavam storili velik 
napredek v podjetju. Iz leta v 
leto povečujemo proizvodnjo, 
kupujemo novo strojno opre- 
m in skušamo vztrajati med 
vodečimi podjetji, ki jih odli
kujeta kvaliteta in solidno po
slovanje.«

Dokažite.
»V minulem letu je naš 200- 

članski kolektiv ustvaril pri
bližno za 8 milijonov 800 ti
soč novih dinarjev bruto pro
dukta. Pred 4 leti nas je bilo 
150 in ustvarili smo več kot 
polovico manjšo vrednost. Ob 
tričetrtletju lani smo povečali 
sklade v primerjavi z enakim 
obdobjem predlani za 90 od
stotkov ali od 270 na 410 tisoč 
novih dinarjev, osebne dohod
ke pa smo v poprečju zvišali 
za 18 odstotkov. Poleg tega 
smo lani precejšnja sredstva 
naložili v investicije. Iztrošeni 
strojni park je bilo potrebno 
zamenjati, saj smo se zmenili, 
da bomo vztrajali v kvalitetni

PODOBE
NAŠEGA

ČASA
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in ceneni proizvodnji, med vo
dečimi podjetji. Kupili smo 35 
strojev in v ta namen porabili 
760 tisoč novih dinarjev. La
ni smo v celoti prešli na 42- 
urni delovni teden. To je še 
posebno koristna pridobitev za 
zaposlene, saj je večina zapo
slenih pri nas, žensk.

Med našimi prizadevanji bi 
še rad omenil izobraževanje. 
Delavski svet je sklenil, da bo
mo v podjetju omogočili s sofi
nanciranjem šolnine šolanje 
vsakomur, ki si želi izpopolniti 
znanje in izobrazbeno raven. 
Odziv na sklep delavskega 
sveta je velik. Različne šole, 
srednje, višje in visoke obisku
je še 7 delavcev, 14 pa jih je 
šolanje že končalo. Med dru
gim je lani z izrednim šola
njem 5 delavcev opravilo vi
soko kvalifikacijo za tekstilne 
mojstre.

I. VRHOVCAK
Ulili!

kratkim, ostrim pogle- 
dom obleti prostor. V ko- 
tu visok, ugleden fikus, 

na steni Pavlovec, da, že na 
vratih pade v oči, tako je 
prav. Tudi preproga je okusna. 
Potrudili so se, ni kaj reči, 
oprema je ustrezna.

A sodelavci?
Z naglo kretnjo dvigne slu

šalko.
—- Tovarišica Štefka, pokli

čite, prosim, tovariša Porento!
To je torej Peter Porenta. 

Hm, posebno pogumen ni vi
deti, ne ve, kam bi z rokami. 
Kaže, da so ga dobro privijali. 
Do tal! Komercialist z nedo
končano ekonomsko fakulteto? 
Ta mora imeti kompleksov. 
Sicer pa, kakor kdo, živeti je 
treba, ustvarjalno delovati. 
Jaz že nisem kriv, če sc taki
le ne znajo dvigniti. Naj jim 
pokažem, kako to gre in si 
spodrežem položaj!? Topel 
kot? Jok!

— Želite, tovariš šef?
No, poskusimo za vsak pri

mer, če ima kaj hrbtenice: — 
Za zdaj še nič službenega, Pe
ter, le nasvet, kako naj se lo
tim dela. Vi poznate kolektiv, 
jaz pa še ne.

PORTRETI IN SREČANJA

Gasilec od nog 
do glave

»,Ves bodi gasilec, ali pa 
nič’, tako je rekel moj oče. 
Vedel je, kaj govori, 48 let je, 
bil aktiven gasilec,« je jezno 
zabliskal z očmi Jože Rahne, 
šofer pri »Žitu« in gasilec pri 
prostovoljnem gasilskem dru
štvu Trnovo v Ljubljani.

»Šest let sem bil star, ko so 
me šmarješki gasilci sprejeli 
medse. Sedaj sem star 44 let 
in sem že 30 let gasilec, tukaj 
pa mi pravite: 30 let gasilec, 
saj dosti več niste niti stari. 
Med gasilci ni polovičarjev, 
naše delo zahteva celega mo
ža: gasilca od nog do glave!«

»Kako to, da niste poklicni 
gasilec?«

»Saj imam službo, šofer sem 
in istočasno še aktivni gasilec 
pri društvu. Čisto drugače je, 
če veš, da pomagaš ljudem 
zato, ker te potrebujejo, kot 
pa da bi jim pomagal za de
nar. Saj so me ljubljanski po
klicni gasilci že vabili, da bi 
prišel k njim, ampak jaz no
čem. Gasilec bom pa ostal, 
dokler bom lahko delal. Sa
mo sedaj me muči revma, to 
pa je zaradi vode, veste. Do
stikrat sem stal v vodi do pa
su in pomagal ljudem reševa
ti imetje. Nič pa mi ni žal, da 
sem svoje zdravje tako nosil 
naprodaj, čeprav mi za to do
stikrat še hvala ne rečejo.«

»Ali se to tudi zgodi?«
»Po navadi je tako. Spo

minjam se, kako smo pred ne
kaj leti črpali vodo v »Inšti
tutu Jožef Stefan«, ko jim je 
reaktor zalila voda. Tako ve
lika nevarnost radijskega se
vanja je bila, da poklicni ga
silci niso hoteli s črpalko k 
reaktorju. Midva s pokojnim 
Jeršinom, avtomehanikom z 
Opekarske ceste, pa sva zvlek
la najino motorko v bunker 
in začela črpati vodo. Jeršina 
so čez nekaj ur odpeljali v 
bolnišnico, jaz pa sem stal v 
vodi pri reaktorju toliko časa, 
da sem izčrpal vso vodo. Di
rektor inštituta mi je takrat 
rekel: Milijarde rešujete, tega 
vam ne bomo nikoli pozabili. 
Ko smo pospravili motorko, 
pa so v inštitutu na svojo ob
ljubo že pozabili. Jaz ne bi 
vzel nagrade zase, društvu pa 
bi lahko kaj dali. Ko smo jim 
prišli voščit novo leto, nam 
tudi niso nič dali, čenčav smo 
jih po ovinkih spomnili na 
njihovo obljubo.

»Skupnost vam je postavila 
lep gasilski dom,« sem rekel.

»Tale skupnost,« je rekel in 
mi pokazal žuljave roke. »Sa
mi smo ga zgradili. Kmetijsko 
posestvo .Jesenkovo' nam je 
odstopilo zemljišče, Medicin
ska fakulteta in žaga iz Škof
ljice sta nam dali les, dom pa 
nam je zgradil ,Gradis'. Di
rektor ,Gradisa' nam je rekel 
takrat: Če imamo že toliko 
Imenitnih dolžnikov, pa nam

.O v',,,V":

lp

ne plačajo, zakaj ne bi poča
kali tudi pri vas? Denar nam 
boste, dali, ko ga boste imeli! 
V nekaj letih smo jim plačali 
dolg, do zadnjega dinarja. 
Skupnost, viška občina nam je 
za dom prispevala 400 starih 
tisočakov, potem pa so nam ga 
hoteli vzeti in dati nekemu 
privatnemu obrtniku za delav
nico. Ko smo jim njihov de
nar prinesli nazaj na občino, 
so pa rekli: Saj nismo mislili 
tako zares. Ampak mi svojega 
doma ne damo! Preveč žuljev 
smo vložili vsi člani vanj. Ne 
jezi se moja žena zaman, ko 
mi pravi: Še posteljo si nesi 
tja in bodi v gasilskem domu! 
Skupnost pa je za nas bolj 
mačehovska!«

»Kaj pa poklicni gasilci, 
kako vas gledajo?«

»S spoštovanjem. Oni naše 
delo cenijo. Poklicni gasilci 
vedo, da mi delamo zastonj. 
In ne delamo slabo. Ko je na 
primer pred nekaj leti gorela 
tovarna ,Plutal‘, smo na pri
zorišče požara prišli samo 10 
minut za poklicnimi gasilci, 
ko pa je zadnjič gorelo na 
Gradu, smo prišli celo pred 
njimi! Čeprav nimamo telefo
na in moramo drug drugega 
obveščati ustno.

Poklicni gasilci nam brez
plačno odstopajo svojo rab
ljeno opremo: dali so nam že 
dosti cevi, motorko in celo 
avto, ki je odslužil! Mi smo 
ga popravili, lepo pobarvali 
in je sedaj kot nov! Samo’ ve
liko bencina porabi, mi pa ni
mamo denarja, da bi ga kupo
vali. Dostikrat ne manjka ve
liko, da bi stroške za popra
vilo avtomobila celo plačevali 
sami, manjše izdatke tako 
krijemo iz lastnega žepa!«

»Kaj pa pravijo v službi, 
če zaradi gašenja izostanete z 
dela?«

»To še nisem doslej nikoli! 
Velikokrat sem že gasil vso 
noč, zjutraj pa sem šel v 
službo. Ko pa smo gradili 
dom, sem celo plačeval prija
telju, da je v službi delal ne
kajkrat namesto mene, ker 
sem imel delo na gradbišču!«

»In zakaj počnete vse to?« 
sem še vprašal.

Iz humanosti! To je edini 
mogoč odgovor.

Toda tega ni rekel Je
že Rahne, samo skromno se 
je nasmehnil in v zadregi po
gledal okoli sebe, kot da bi 
iskal pomoč pri odgovoru.

MATJAŽ VIZJAK

OB SEJI TURISTIČNIH NOVINARJEV SLOVENIJE

Pluj pred jubilejnim letom
Bogat program prireditev v počastitev proslave 1900-letnice Ptuja

Konec minulega tedna je 
imela v Ptuju sekcija turistič
nih novinarjev Slovenije svojo 
redno letno sejo. Sekcija je iz
rabila to priložnost tudi za se
stanek koordinacijskega odbora 
sekcije turističnih novinarjev 
Jugoslavije. Na programu tro- 
dnevnega shoda turističnih no
vinarjev je bila med drugim 
tiskovna konferenca, ki jo je 
priredil predsednik Turistične 
zveze Slovenije dr. Danilo Dou-

gan, za zaključek pa so se naši 
turistični novinarji sestali s 
svojimi kolegi v Gradcu, nakar 
so imeli sprejem pri predsed
niku skupščine občine Maribor.

Predstavniki občine Ptuj in 
turistični delavci tega območja 
so izkoristili večdnevno prisot
nost številnih turističnih novi
narjev in so jih seznanili s pri
pravami na proslavo 1900-let
nice mesta Ptuj, ki bo v letoš
njem letu.

t** ej*«’.
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Priprave za jubilejno prire
ditev kažejo na to, da skušajo 
storiti domačini zares čimveč, 
da bi kar najbolj ohranili in 
zavarovali znamenitosti svojega 
mesta, ki šteje danes po zapu
ščini med najbogatejše zgodo- 
vinsko-arheološke terene v Slo
veniji, pa je že marsikaj dra
gocenega načel zob časa. Skrat
ka, v teh mesecih pred proslavo 
1900-letnice Ptuja si turistični 
in družbeno politični delavci 
prizadevajo napraviti čimveč v 
korist številnih znamenitosti, ki 
pričajo o razgibani 1000-letni 
zgodovini, katere sledove sre
čujemo v mestu na vsakem ko
raku.

Program jubilejnih priredi
tev bo nadvse pester. Naj na
štejemo le nekaj najpomemb
nejših: Koncert simfoničnega
orkestra RTV Ljubljana, »Ve
čer v čitalnici« — spomini na 
ptujske čitalniške večere pred 
100 leti, Nekdanji in sedanji 
ptujski slikarji razstavljajo, 
Življenje in delo pomembnih 
mož iz Ptuja in okolice — raz
stava knjižnih del, slik in foto
grafij, Arheološka razstava 
»Ptuj v I. stoletju«., Bratko 
Kreft: Velika puntarija — SNG 
Maribor, Arhivska . razstava 
»Ptuj skozi stoletja«, Razstava 
del akademskega slikarja Fran
ceta Miheliča, Simpozij sloven
skih arheologov, Simpozij slo
venskih zgodovinarjev, umet
nostnih zgodovinarjev, etnogra
fov, Osrednja proslava 1900- 
letnice Ptuja, Večer rimske li
rike itd. itd.

Domačini želijo v svojem ju
bilejnem letu privabiti v svoje 
mikavno in turistično vabljivo 
mesto ter okolico kar največ 
ljudi, da bi jih seznanili z le
potami tega dela Slovenije. Do
bro se sicer zavedajo številnih 
pomanjkljivosti za razvoj tu
rizma na svojem območju — 
najbolj pereče je tu danes na 
primer pomanjkanje prenočit
venih zmogljivosti — resno pa 
se trudijo, da bi že v bližnji 
prihodnosti postal tudi Ptuj z 
okolico v vsakem pogledu po
membno turistično področje za 
domače in tuje goste. -a.

Prijema. Ze se smehlja, ra
zumevajoče, pokroviteljsko, to
liko, da mi ne pomežikne. 
Podlasica! Takile so najbolj 
nevarni, nikoli ne veš, kdaj ti 
bodo skočili na hrbet.

— Tovariš šef, jaz bi vam 
toplo svetoval, da bi se odlo
čili za investicijo v Grand- 
špedit. Kakor vam je že naj
brž znano,..

Besede, besede, besede! Ka
že, da mu niso pustili govori
ti, zdaj se pa na veliko odkaš- 
ijuje. Prilizuje gospodarjul 
Krivi! Kaj naj zdaj naredim 
z njim. Naj ga ožemam kot 
prejšnji šefi, privijam k tlom, 
ali...? Ne, po zakonih in pra
vilniku ni možnosti, da bi^sam 
odbral ljudi, s katerimi želim 
delati. Torej priviti in izkori
stiti, ni druge izbire. Najprej 
zajeziti povodenj tega pokro
viteljskega čvekanja, pokazati 
zobe. Drugega tako ne zasluži!

NOVA
METLA

— Se preden sem prišel k 
vam, sem se odločil, da ne bo
mo investirali v Grandšpedit, 
ampak kvečjemu v Grandpro- 
jekt. Sicer pa mislim, da zdaj 
razmere za investiranje niso 
najbolj ugodne...

Učinkuje. Vzelo mn je sapo. 
Spet ne ve, kam bi z rokami. 
Konec visokoletečih sanj, fant, 
kaj; zdaj veš, da tudi pri meni 
ne boš bolje zapisan kot zaslu
žiš. Delal boš tako kot doslej, 
PO NAROČILU, ne po svoji 
glavi. Vedno, do konca življe
nja, PO NAROČILU, fant, za
te ni druge izbire. Hlapec!

— No, kakšna se vam zdi 
moja zamisel, tovariš Porentaf

— Odlična je, tovariš šef!
VINKO BLATNIK

•■■■■■■■■■■■■■■•■■■■■■■■■■■■■■■■■■•■■um

... da je med republika- 
| mi Slovenija po urbaniza- 
: ciji šele na četrtem mestu 
: — za Makedonijo, Hrvat- 
! sko in Srbijo — vendar
• kljub temu nekoliko prese
li ga poprečno stopnjo urba-
• nizacije v Jugoslaviji, ker
• imajo v Sloveniji tudi 
1 majhna naselja mestni zna-
■ čaj v večji meri kot druge 
\ republike. Od vsega mest- 
\ nega prebivalstva živi sko- 
5 raj polovica v obeh naj-
• večjih mestih: v Ljubljani 
« 29 %, v Mariboru 18 °/'o. Po
■ podatkih iz leta 1968 živi 
S v mestih v Sloveniji 37,5 
j odstotka prebivalcev;
l ... da je poprečna stop- 
5 nja zaposlenosti v Slove- 
E niji v primerjavi z drugi- 
5 mi republikami med nižji- 
5 ml, saj ima nižjo samo še
• BiH, zelo pa je blizu stop- 
\ nji rasti na Hrvaškem. Po
■ poprečni stopnji letnega
■ porasta zaposlenih je Slo-
■ venija na najpomembnej- 
! šem področju, to je v in- 
: dustriji pa tudi v kmetij- 
E stvu, med republikami na 
E zadnjem mestu in tako tu- 
5 dl pod državnim popreč-
■ jem. Razen v teh dveh po-
■ dročjih je zaposlenost na- 
« raščala počasneje kot v ce- 
! loti še v trgovini in gostin-
■ stvu, obrti, komunali ter v 
E negospodarskih dejavno- 
E stih;

'
E . ..da je kvalifikacijska 
S struktura zaposlenih v Slo- 
5 veniji najslabša, saj ima-
• mo najmanjši odstotek za-
• poslenih z visoko, višjo ali
■ srednjo izobrazbo.

VELEBLAGOVNICA

nama
9 priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 

cenen nakup vseb potrebščin, za sebe. 
za družino, za dom In za gospodinjstvo;

• potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje;

• za tuje kupce je v hiši menjalnica.

LJUBLJANA

Potrošniki lahko izbirajo blago v poslovalnicah;

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova ?

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, Kidričeva 
ulica 1 a
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IZ NAŠE DRUŽBE

Na 10 cicero

® TRBOVLJE
Zraven gasilskega doma v 

{gornjih Trbovljah postavljajo 
za Investicijske biroje novo 
proizvodno halo, in sicer za 
potrebe mehanskega laborato
rija.

Prej so v mehanskem labo
ratoriju izdelovali predvsem 
naprave za drobljenje in seja
nje, v kratkem pa bodo že za
čeli s proizvodnjo naprav za 
notranji transport, in sicer po 
licenci in v sodelovanju z za- 
hodnonemško tvrdko STUMFP.

(vš)

CELJE
V Cinkarni Celje so imeli 

pred kratkim v okrepčevalnici 
podjetja pokušnjo brezalkohol
nih pijač, ki naj bi jih točili v 
okrepčevalnici. Na pokušnjo 
je bilo povabljenih 17 članov 
kolektiva. Žal, 9 povabljenih 
ni prišlo. So pa pokušali bolj 
tisti, ki so se pokušnje udele
žili. Med vsemi brezalkoholni
mi pijačami, ki so bile na vo
ljo, še je večina preizkuševal
cev odločila za Talisovo »Oro« 
in za kokto, ki jo proizvaja 
Slovenija vino. Kot najboljšo 
pa so soglasno ocenili »Jupi« 
— oranžadi podobno pijačo.

• DRAVOGRAD
Doslej so imeli občne zbore 

sindikalne podružnice poštnih 
in železniških delavcev, tek
stilne tovarne, Monterja, hi
droelektrarne, prosvetarjev in 
nekatere druge. Povsod so naj
več razpravljali o pe.rečih 
problemih gospodarjenja, pro
izvodnih načrtih, delitvi do
hodka in novih pravilnikih. 
Govorili so tudi v zaščiti pri 
delu, rekreaciji in oddihu ter 
drugih aktualnih vprašanjih. 
Ostaie podružnice, ki občnih 
zborov še niso imele, jih bo
do pripravile v prvi polovici 
januarja.

I. P.

MNENJA IN STALIŠ C A

USTAVNE SPREMEMBE -
zbori volivcev in občanov
Vrsto let ugotavljamo, da udeležba občanov na zborih občanov ali zborih volivcev 

pada, oziroma da se je v zadnjem času ustalila na številu, ki navadno ne preseže po
vprečja 10 "lo volivcev. Iščemo razloge za takšno neljubo pasivnost in skušamo najti 
opravičila v razviti tehniki obveščanja, v večkratnem obravnavanju istih problemov, v 
pogostosti različnih sestankov ali celo v zaposlenosti občanov z ostalimi opravili. Vsa 
ta opravičila imajo verjetno tudi svojo tehtnost, vendar se premalo trudimo, da bi po
iskali vzroke za takšno vzdržanost ali pa tem vzrokom dajemo premalo pozornosti, če 
so nam morda znani.

Želim opozoriti na enega teh 
vzrokov, ki je tudi po svoje 
doprinesel k temu, da je ude
ležba občanov na zborih tako 
pičla. Ta vzrok je bil sicer že 
ugotovljen, ne bo pa odveč, če 
mu damo večji poudarek ravno 
sedaj, ko obravnavamo ustavne 
spremembe in ko se priprav
ljamo na volitve za letošnjo 
spomlad. )

Vzrok, da občani ne obisku
jejo zborov, je njihov občutek, 
da vsi zbori volivcev ali obča
nov postajajo zgolj formalnost.
Število volivcev, ki tako mislijo, 
je doseglo tisto kritično stop
njo, ko to mnenje postaja mne
nje tistega dela večine, ki se 
zborov na terenu ne udeležuje. 
Upoštevati namreč moramo, da 
prvega merila za utemeljevanje 
tega vzroka ne morejo dajati 
zbori volivcev po delovnih or
ganizacijah, ki so navadno med 
delovnim časom,/pred pričetkom 
dela ali tik po delu in so zato 
številčno bolj obiskani. Zaskrb
ljujoč pa je podatek, da se ob
čani ne udeležujejo zborov na 
terenu, kjer so na dnevnem 
redu splošna in skupna vpra
šanja in ne vprašanja z ožjega 
delovnega področja.

Verjetno je videti ta trditev 
na prvi pogled precej osupljiva

ali morda preuranjena. Na raz
polago pa so podatki o anketi, 
ki jo je izvedla občinska konfe
renca SZDL v Slovenskih Ko
njicah. Na osnovi odgovorov te 
ankete je mogoče zgornjo trdi
tev vsaj do neke mere številčno 
utemeljevati. Nedvomno je, da 
ugotovitve te ankete veljajo 
predvsem za območje občine 
Slovenske Konjice in bi jih bilo 
težko posploševati za širše ob
močje brez ustreznih primer
jav. Po drugi strani pa nudi 
ravno splošinost te ankete in 
njenih ustreznih vprašanj ver
jetnost, da je mogoče takšne 
zaključke prilagoditi tudi za 
širša območja, kar pa sicer ni 
izključni namen tega sestavka. 
Omenjena anketa je bila oprav
ljena v letu 1968. Razposlana je 
bila v 562 izvodiji slučajno iz
branim volivcem, pri tem pa je 
bil upoštevan samo en kriterij, 
in sicer, da je anketiranec član 

' SZDL.
Če se torej povrnemo k iska

nju vzroka, zakaj se občani ne 
udeležujejo zborov občanov oz. 
volivcev, pridemo v prvi vrsti 
do zaključka, ki je v odgovorih 
ankete, da je vzrok neudeležbe 
v tem, da zbori za občane niso 
zanimivi, da nimajo časa, da 
niso obveščeni in da se jih ne 
udeležujejo zato, ker se sklepi, 
sprejeti na zborih volivcev oz. 
občanov ne izvršujejo. Takšen 
odgovor je dalo 78,1 % anke
tiranih. V tej skupini pa je 46,5 
odstotka anketirancev odgovo
rilo, da se ne udeležujejo zbo
rov občanov, ker se sklepi ne 
izvršujejo, če torej tolikšno 
število občanov odgovori tako, 
je torej utemeljeno mogoče 
sklepati, da je tolikšna pasiv
nost posledica vzroka, ki tiči 
v nespoštovanju volje občanov, 
v ne dovolj pozornem politič
nem delu in da je takšen vzrok 
posledica premajhne aktivnosti 
tistih organov in posameznikov, 
ki so jim občani zaupali to ini
ciativo. V podkrepitev primer
jave lahko opozorimo še na 
odgovor v sklopu tega vpraša
nja, in sicer, da je le 5,3 % od
govorov bilo takšnih, ko so an
ketiranci navedli, da se zborov 
volivcev, oziroma občanov ude
ležujejo. To število se ujema z 
zgoraj navedenimi ugotovitvami 
o številčni udeležbi občanov na 
zborih volivcev oz. občanov.

Vrsta drugih odgovorov v 
anketi kaže na, to, da so zbori

RAZPRAVA O PREDLOGIH ZA SPREMEMBO REPUBLIŠKE USTAVE

Poslanci zborov delovnih 
skupnosti naj bi bili 

delegati združenega dela
V zasavskih revirjih se je zvrstilo več javnih razprav 

o predlaganih spremembah ustave SR Slovenije. Raz
prave so potrdile nujnost ustavnih sprememb. Najšte
vilnejše so bile razprave o predlogih, ki zadevajo spre
membe določb glede sestave skupščine, strukture posa
meznih skupščinskih zborov in strukture poslancev.

Sedanjo sestavo slovenske 
skupščine naj bi, kot menijo v 
revirjih, zadržali; le namesto 
organizacijsko-političnega zbora 
naj bi deloval zbor občin. Ta, 
novi zbor, je potreben, saj so 
občine vendarle del naše samo
upravne strukture oziroma na
šega samoupravnega sistema, ki 
bi moral vsekakor biti zastopan 
tudi v republiški skupščini. 
Prav je, da se v oblikovanje 
slovenske politike vključijo tu
di občine, saj jo morajo prav 
te. tudi izvajati.

V revirjih tudi menijo, da 
bi morali uveljaviti načelo, da 
poslanci zborov delovnih skup
nosti ne bi bili delegati posa
meznih občin, pač pa delegati 
združenega dela s posameznih 
področij. Tako bi dosegli, da 
bi bile posamezne strukture v 
republiški skupščini. bolj zasto
pane kot doslej, saj je naloga 
republiške skupščine oziroma 
posameznih zborov oblikovanje 
politike nasploh.

V javni razpravi o predla
ganih spremembah republiške 
ustave so se v revirjih zavze-

vdlivcev oziroma občanov izgu
bili svojo avtoriteto, ki jim jo 
po ustavi daje družba kot dolo
čeni obliki neposredne, sociali
stične demokracije. Iz vsega 
tega pa sledi zaključek, da raz
prave, ki težijo za tem, da bi 
zbori občanov in zbori volivcev 
dobili še manjšo vlogo, niso 
usmerjene v pravo smer. Ob 
predpostavki, da bi ugotovitve 
omenjene ankete veljale za širši 
prostor, kot pa je bil občina 
Slovenske Konjice, ki ga je 
anketa zajela, pridemo nujno do 
tega, da bi morali odpraviti ta 
institut neposredne socialistič
ne demokracije zato, ker ga 
nismo spoštovali, ker se ni po
kazal učinkovit, zaradi tega ker 
mu nismo priznavali tiste avto
ritete, ki smo mu jo dali in ker 
tega instituta nismo razvijali 
ter ga izpopolnjevali, ampak 
smo nasprotno celo zatrjevali, 
da se pač ne obnese. Zgrešenost 
takšnega pojmovanja in zatrje
vanja pa kažejo ravno podatki, 
ki sem jih zgoraj navedel.

Zmanjševanje vloge zborov 
volivcev oziroma občanov bi

POMURSKI SINDIKATI

bilo docela v nasprotju s tež
njami in razvojem celotne druž
be, ki stremi za čim širšim in 
neposrednim samoupravljanjem.
Ob predpostavki trdnosti teh 
podatkov prihajamo do zaključ
ka, da smo premalo ali skoraj 
nič storili za to, da bi izpopol
njevali in razvijali institut zbo
rov volivcev oziroma občanov. 
Pri referendumu, kot drugem 
institutu neposredne socialistič
ne demokracije, smo dosegli 
določen napredek, izpopolnjevali 
smo ga s posebnimi zakoni in 
statuti, ga izvajali v praksi in 
danes v celoti ugotavljamo nje
govo primernost in uspešnost. 
To pa nikakor ni mogoče trditi 
za zbor volivcev, oziroma obča
nov, ki je ostal še vedno v 
okviru ustavne načelnosti, v 
praksi pa je celo krenil korak 
nazaj. To očitno izhaja iz tez 
za volilni zakon, ki jemljejo 
zboru volivcev še eno pristoj
nost pri določnju kandidatov.

Če še naprej ocenjujemo od
govore v navedeni anketi, tudi 
ne moremo mimo tega, da se v 
46,5 % odgovorov, ki pravijo, 
da zato ne prihajajo na zbore, 
ker se sklepi ne izvršujejo, skri
va odgovor na vprašanje, zakaj 
je temu tako. To število sicer 
ne dosega polovice, vendar ga 
ne bi smeli prezreti tudi v pri
meru, če bi bilo takih odgovo
rov samo 10 %. Takšen odgovor 
pomeni posredno kritiko vrsti 
samoupravnih in oblastnih or
ganov. Ostane pa odprto vpra
šanje, za katere sklepe je v takih 
primerih šlo, kakšna je bila 
njihova vsebina, obseg in zna

čaj, na kaj in na koga so se ti 
sklepi nanašali, kakšen je bil 
njihov pomen itd. Tvegano bi 
se bilo spuščati globlje v to 
vprašanje, ker navedena anketa 
ni segla tako daleč in bi torej 
razprava o tem ne bila argu
mentirana. Nedvomen pa je lo
gičen sklep: če bi dosegli, da 
bi občane zbori volivcev zani
mali in bi si torej vzeli čas in 
prišli nanje ter, če bi končno 
dosegli spoštovanje sklepov oz. 
njihovo izvrševanje, bi na zbo
rih volivcev oziroma občanov 
dosegli udeležbo poleg že ugo
tovljenih 5,3 % še za nadaljnjih 
78,1 % občanov.

Ko govorimo in razpravlja
mo o spremembah ustave, ne 
bi bilo odveč, če bi se ob tej 
priložnosti spomnili zborov ob
čanov s tega zornega kota. Ne 
bi smeli razpravljati o odpravi 
teh zborov ali zmanjševanju 
njihove pristojnosti, pač pa bi 
morali razpravo usmeriti v pota 
in oblike, kako bomo splošno 
ustavno avtoriteto teh zborov 
okrepili, kako bomo določili 
dolžnosti, ki jih imajo najraz
ličnejši odgovorni člani do teh 
zborov in končno, kako bomo 
opredelili posledice neupošte
vanja teh dolžnosti. Doslej smo 
namreč te stvari prepuščali po
litični dejavnosti in splošni 
odgovornosti, ki pa se ni poka
zala uspešna. Poslej pa bi bilo 
potrebno stvari urediti tako, da 
bomo zborom volivcev oziroma 
občanov zagotovili prvo mesto 
v sistemu naše socialistične de
mokracije.

LUDVIK VIDMAR

Pristanek k ustavnim 
spremembam

Tik pred koncem minulega 
leta se je v Murski Soboti se
stal medobčinski svet Zveze sin
dikatov za Pomurje in obrav
naval pobude za spremembo 
ustave SRS. Razen tega so oce
nili potek občnih zborov osnov
nih sindikalnih organizacij, raz
pravljal; so o obliki in metodi 
delovanja medobčinskih odbo
rov strokovnih sindikatov in se 
pogovorili o programu dela 
medobčinskega sveta za nasled
nje obdobje.

Ob razpravi o predlogih za 
spremembo ustave SRS so čla
ni ObSS bili mnenja, da bi ob 
tem, ko razpravljamo o številu 
poslancev v zborih, bilo nujno 
treba spremeniti ustavo tako, 
da bi bila vsa področja v re
publiški skupščini enakopravno 
zastopana. Sprejeli so stališče, 
da mora biti v zboru komun za

stopana sleherna občina. Sindi
kati menijo, da bi bilo dobro za 
eno poslansko mesto v zboru 
komun določiti, več poslancev, 
ker bi tako dosegli, da bi bila 
posamezna tematika bolj kvali
tetno obravnavana. Glede nači
na volitev sicer niso zavzeli do
končnega stališča, dobršen del 
članov ObSS pa je bil mnenja, 
da bi bile primernejše posred
ne volitve. Kar zadeva zakono
dajno iniciativo, so prisotni na 
sestanku menili, da bi jo bilo 
treba razširiti na sekretariate, 
občine in samoupravne meha
nizme posameznih dejavnosti. 
V tej razpravi je bil dan tudi 
predlog, naj bi v ustavi naka
zali tudi obstoj nerazvitih pod
ročij na območju republike in 
s tem tudi način reševanja pro
blemov, ki na teh področjih so 
in ki izvirajo iz njihove relativ

ne nerazvitosti. To je eno izmed 
vprašanj, ki je značilno za po
mursko regijo.

Doslej že izvedeni občni zbo
ri osnovnih organizacij sindika
ta in občni zbori strokovnih 
sindikatov zahtevajo precejšnje 
spremembe v metodi in obliki 
dela strokovnih sindikatov. 
Medobčinski sindikalni svet je 
poveril strokovnim odborom 
reševanje konkretnih nalog, ka
ko pa jih bodo rešili, pa se bo
do morali pogovoriti sami stro
kovni odbori. Konkretnejše oce
ne vsebine razprav na občnih 
zborih osnovnih organizacij sin
dikata, medobčinski svet po
murskih sindikatov še nj dal. 
To pa bo storil v kratkem in 
obenem bodo proučili tudi mož
nost in način izobraževanja sin
dikalnih kadrov.

mali, da bi morali zakonodajno 
iniciativo razširiti tudi na go
spodarsko zbornico, na samo
upravne skupnosti (tako na re
publiško izobraževalno skup
nost, na republiško skupnost 
socialnega zavarovanja itd.) in 
še na nekatere druge mehaniz
me.

Sicer so v javni razpravi v 
revirjih potrdili tudi nujnost 
sprememb tistih določb v usta
vi, kjer je obravnavana samo
uprava delovnih organizacij, saj 
so spremembe oblik nujne. So
glašali so s predlogom, da bi 
bilo mogoče v prihodnje vpe
ljati prisilno upravo v vseh de
lovnih organizacijah, ne samo 
v gospodarskih, in da pride v 
republiško ustavo tudi načelo 
o delitvi dohodka, da bi tako 
družbeni dogovori na tem pod
ročju dobili pravno osnovo.

(vš)
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1» naše druibe

Sprejeta
obdavčiiev
Na zadnjih sejah v minu

lem letu sta gospodarski in 
republiški zbor skupščine 
SRS z večino glasov sprejela 
predlog zakona o republi
škem prispevku od sredstev 
skupne porabe. Na republi
škem zboru je sicer skupi
na 10 poslance^ predlagala, 
naj izvršni svet predlog 
zakona umakne in pripravi 
drug zakon. Svoj predlog so 
utemeljili s tem, da bodo 
občine ob pomemben vir 
dohodkov, ki jim je doslej 
omogočal, da so na osnovi 
samoupravnega dogovarja
nja z gospodarskimi orga
nizacijami dobile sredstva 
za nekatere skupne potrebe, 
za katere v občinskih pro
računih sicer ne bi bilo mo
goče zagotoviti sredstev. 
Kljub temu amandmaju pa 
je prevladalo mnenje, da je 
treba zakon, kot ga predla
ga izvršni svet, sprejeti, 
kajti po razlagi predsednika 
gospodarskega zbora spre
menjeni zvezni zakon o do
hodku kljub vsemu omogo
ča gospodarskim organiza
cijam, da prispevajo sred
stva za skupne potrebe.
* Tudi amandma občinske 
skupščine Celje, po katerem 
naj bi prispevek iz tega za
kona postal dohodek občin
skih skupščin in po katerem 
bi lahko le-te oprostile pla
čila tega prispevka posa
mezne delovne organizacije, 
je bil zavrnjen.

Tako republiški kot go
spodarski zbor sta zakon, 
kot že rečeno, z večino gla
sov sprejela. Poslej bo pri
spevek od sredstev skupne 
porabe dohodek republiške
ga proračuna, le-ta pa ga bo 
uporabil izključno za inter
vencijo v gospodarstvu. 
Osnovni prispevek 8 odstot
kov se plačuje do višine 300 
dinarjev uporabljenih sred
stev na delavca v koledar
skem letu. Za višjo popreč
no porabo na deiavta se 
plačuje prispevek po pro
gresivni lestvici, tako da na 
primer pri poprečni porabi 
na delavca 800 din znaša 
stopnja 9,9 odstotka, pri po- 
prečni porabi 1000 din na 

'delavca, znaša stopnja 11,9 
odstotka. Vsa izplačila nad 
poprečno porabo 1000 di
narjev letno na delavca so 
obdavčena s 25 odstotki. Od 
prispevka so oproščeni le 
Izdatki iz sklada skupne 
porabe, ki jih delovne orga
nizacije porabijo za potre
be teritorialne obrambe, 
kadar gre za naloge v okvi
ru enotnega programa, ki 
ga izvaja štab za splošni 
ljudski odpor SRS, občin
ska skupščina, oziroma od 
nje pooblaščen organ ali 
organizacija.

V TOBAČNI TOVARNI LJUBLJANA IN PIVOVARNI UNION O LETOVANJU

LETOVAL JE VSAK 
ČETRTI DELAVEC

»Oglejva si kar rezultate ankete, ki smo jo naredili med našimi delavci,« me je po
vabil BOJAN BURNIK, šef kadrovske službe v ljubljanski Tobačni tovarni, ko sem se 
prišel k njemu pogovarjat o dopustih.

»Anketirali smo 430 delavcev v tovarni, delavcev iz naše trgovinske mreže pa ni
smo anketirali, ker bi njihovi odgovori končnih ugotovitev ankete verjetno ne spreme
nili, le tehnično bi jo teže izvedli.«

»Kako letujejo naši delavci? 
Presenetljiva je podobnost v od
govorih, da prav toliko delav
cev izkoristi dopust za letova
nje, kot jih porabi prosto soboto 
za tedenski oddih. Samo eden 
od štirih delavcev počiva, drugi 
trije delavci pa izkoristijo pro
sti dan za domača opravila«

»Zatkaj ste se odločili za an
keto?« sem vprašal.

»Se pred nekaj leti smo ime
li v najemu počitniški dom. De
lavci so plačevali hrano, druge 
stroške letovanja pa je krila to
varna. Vendar se je večina de
lavcev čutila prikrajšane. Ta
kole so se spraševali: zakaj do
be denar samo tisti, ki gredo na 
morje, drugi pa so prikrajšani? 
Zato smo se odločili za enoten 
regres, ki ga lahko delavec po
rabi tako, kot se zdi njemu 
prav.«

»In koliko denarj-a dajete pri 
vas za dopust?«

»Lani smo plačevali po 290 
dinarjev, kako pa bo letos, ne 
vem«

»Slabše kot lani gotovo ne 
bo« je besedo povzela Zora So
ba, šef ekonomsko organizacij
skega oddelka v tovarni. Pred
lanskim smo za oddih in rekre
acijo iz sklada skupne porabe 
namenili 260 tisoč dinarjev, 
lansko poslovno leto pa je bilo 
uspešnejše in bomo verjetno še 
kaj primaknili k regresu zra
ven. Prav dosti verjetno ne, ker 
je po novem zakonu sklad 
skupne porabe obdavčen. Pred
nost pa ima pri nas če vedno 
reševanje stanovanjskih vpra
šanj,« je dejala Zora Soba.

ZMANJŠANI REGRES?
»Pri nas bomo pa verjčtno 

morali znižati regres za toliko, 
kolikor bomo dolžni po noven 
zakonu dati republiki, to je za 
8 odstotkov,« sta mi v pivovar
ni Union dejala Saša Tanči, ra
čunovodja in Marjan Petrovčič, 
predsednik komisije za počitni
ški dom. »Seveda pa mora prej 
delavski svet še sprejeti ustre
zen sklep.«

»S kako visokim skladom 
skupne porabe ste pa doslej 
razpolagali?«

»Leta 1967 smo imeli v skla
du skupne porabe 1 milijon di
narjev. Od tega smo za regrese 
porabili 120 tisoč dinarjev. De-, 
lavcem smo za dopust dajali po 
300 dinarjev.«

»Kot vem, ima vaš kolektiv 
lasten počitniški dommAli so va
ši delavci v njem deležni kakš
nih posebnih ugodnosti?« sem 
vprašalr

»Deset let približno že isma» 
mo lasten počitniški dom s 30 
ležišči v Omišlju na Krku. Po
čitniški dom je posebna eko
nomska enota naše tovarne in 
posluje po ekonomskem računu. 
Pred nekaj leti, še preden smo 
dajali denar za dopust, smo le
tovanje v našem počitniškem 
domu regresirali, sedaj pa ne 
več. Penzion stane 20 dinarjev, 
enako za vse zaposlene pri nas.«

»Ali se delavci poslužujejo 
lastnega počitniškega doma in 
ali se še niso naveličali stalno 
hoditi.v en in iisti kraj?«

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

® BREŽICE
Konec minulega leta so na 

seji občinskega sindikalnega 
sveta v Brežicah razpravljali 
o občnih zborih sindikalnih or
ganizacij in o pripravah na 
prihodnje skupščinske volitve 
v občini. Čeprav je doslej ime
la občne zbore manj kot polo
vica sindikalnih organizacij, v

brežiški občini že ugotavljajo, 
da so bili le-ti dokaj dobro 
pripravljeni in da obravnavajo 
vso problematiko v duhu re
solucij VI. kongresa ZSJ. Na 
več občnih zborih je bilo sli
šati pripombe članov, da ob
lastni organi pri odločanju in 
sprejemanju posameznih za
konov premalo upoštevajo glas 
sindikatov. Pravijo namreč, da 
je bilo doslej danih v javno 
razpravo že veliko tez in za
konskih osnutkov, na katere. 
so dali sindikati precej pri-' 
pomb in predlogov, vendar ti 
ob sprejemanju posameznih 
aktov niso bili upoštevani.

R. S.

® MURSKA SOBOTA
Na seji medobčinskega sin

dikata delavcev družbenih de
javnosti za Pomurje v Murski 
Soboti so v minulem tednu ob 
razpravi o programu za vpri- 
hodnje sklenili, da bodo posve
tili posebno pozornost vključe
vanju članov v delo sindikata 
in pa njihovemu izobraževa
nju. Med izobraževalne oblike 
vsekakor, po njihovem mne
nju, sodi tudi Delavska enot
nost, saj so delavci vse pre
malo seznanjeni o delu sindi
katov. Razen tega bodo za vse

Res j«, da ie sicer eden od osnovnih Problemov = 
katerimi se ubadajo v podružnici Društva upokojence a!h zi30ri’rl, organizirali pose- 
v Trbovljah, izenačenje pokojnin staroupokojencev s ti- ben enodnevni seminar, na ka- 
stimi, ki so bili upokojeni v zadnjih letih, saj je med terem jih bodo seznanili s po- 
2350 trboveljskimi upokojenci, člani DU, kar 60*/. ta- “"jaS'1” V “nov",h 
kih, ki prejemajo majhne pokojnine. Kljub temu pa ne F. K.
pozabijo tudi na počutje članov.

SPOMLADI BODO ZAČELI Z GRADNJO PRVIH 
40 SKUPNIH STANOVANJ ZA UPOKOJENCE

Razveseljiva novica 
iz Trbovelj

»Videti je, da ne. Letos sta v 
domu letovala 202 uporabnika, 
od tega jih je bilo 143 iz našega 
kolektiva, drugi pa so bili zuna
nji gostje. Naši delavci so le
tovali tudi že drugje in ni jim 
bilo všeč. Pravijo, da je naš 
kraj bolj prijeten in domač.

V zadnjem času pa je naš 
dom spet pridobil na veljavi. Na 
Krk vozi sedaj trajekt, kmalu 
pa ga bo s kopnim povezoval še 
most.«

»Katera kategorija vaših de
lavcev pa predvsem hodi leto
vat v tovarniški počitniški 
dom?«

»Vodilni uslužbenci že ne. V 
Omišalj hodijo predvsem delav
ci iz proizvodnje. Cisto mogoče 
pa je, da je naš dom za delav
ce z nizkimi osebnimi dohodki 
in s številno družino predrag. 
Tem ne moremo pomagati, po
magamo le dedavcep, ki gredo 
na morje iz zdravstvenih ozi
rov. Trideset naših delavcev de
la na zdravju škodljivih delov
nih mestih in so upravičeni do 
izrednega dopusta, sindikalna 
organizacija pa jim plača stroš
ke letovanja.«

Naš razgovor je zaključila 
Saša Tanči takole: »Ce bo letos 
regres manjši,, bodo delavci go
tovo na slabšem. Že tako ni de
narno nadomestilo za K-15 pri 
nas zavidljivo visoko.«

MATJAŽ VIZJAK
Samo na enem polnilnem traku v ljubljanski pivovarni »Union« 

steče na uro kar 36.000 steklenic piva

ŠTIPENDIJE ZA NADARJENE UČENCE, DIJAKE IN ŠTUDENTE V HRASTNIKU

BOLJŠE MOŽNOSTI 
ZA ŠOLANJE

Te dni je občinski sindikalni svet začel akcijo za 
uveljavljanje sklepa nedavnega zasedanja splošnopoli- 
tičnega zbora v Hrastniku, po katerem naj bi ustanovili 
poseben sklad za štipendiranje nadarjenih fantov in de-, 
klet, ki jim njihovi starši zavoljo nizkih osebnih dohod
kov ne morejo pokriti stroškov šolanja. Po predhodni 
anketi so ugotovili, da bi morali poskrbeti za okrog 40 
fantov in deklet in jim olajšati možnosti šolanja.

Pobudo za ureditev tega ak
tualnega vprašanja je dalo sicer 
občinsko mladinsko vodstvo, re
alizacijo predloga pa je prevzel 
občinski sindikalni svet, ki že 
nekaj let vsestransko sodeluje s 
hrastniško mladino in jo pod
pira v njenih prizadevanjih za 
reševanje vrste aktualnih pro
blemov na vseh področjih druž
benopolitičnega življenja. Sicer 
pa ne bd odveč ob tej prilož
nosti povedati, da so sedanjemu 
predsedniku sindikalnega sveta, 
kot enemu izmed mentorjev 
tamkajšnje mladine lani pode
lili priznanje na osrednjem 
mladinskem vodstvu Slovenije, 
za pomoč, ki jo nudi mladim 
občanom Hrastnika in posebej 
mladim delavcem in delavkam.

V sedanji akciji gre dejan
sko za to, da bi delovni kolek

tivi sklenili z novo ustanovlje
nim skladom družbeni dogovor 
o sofinanciranju in pomoči na
darjenim dijakom in študentom 
pri njihovem šolanju. Pri tem 
so v Hrastniku upoštevali že tudi 
učence 7. in 8. razreda obeh 
osnovnih šol, ki dosegajo odlič
ne učne uspehe in bi radi na
daljevali šolanje na srednjih šo
lah, pa jih njihovi starši spričo 
nizkih osebnih dohodkov ne bo
do mogli vzdrževati. Vodstvi 
obeh vzgojno izobraževalnih 
ustanov v Hrastniku sta ugoto
vili, da bi kazalo podpreti kar 
23 takih fantov in deklet. Na 
nekaterih srednjih in zlasti 
strokovnih šolah je 9 dijakov in 
dijakinj, ki bi jim bila druž
bena podpora nujno potrebna, 
ker izhajajo iz delavskih dru
žin z več otroki. Končno je ne

kaj mladih Hrastničanov na
ljubljanskih fakultetah, ki ne 
prejemajo nobene štipendije in 
živijo v slabih gmotnih razme
rah, ker je podpora od doma 
minimalna.

Za štipendiranje vseh teH 
mladih občanov bi potrebovali
109.000 din na leto. Najnižja 
štipendija bi znašala 150, naj
višja pa 300 din mesečno. Ob
činski sindikalni svet predlaga 
združevanje sredstev delovnih 
organizacij po posebnem klju
ču, s tem, da bi večji delovni 
kolektivi prispevali nekoliko 
več kot manjša podjetja. Se
veda pa se sindikalni svet za
vzema za trajno sofinanciranje 
tega posebnega sklada, ker bo 
prihodnja leta po vsej verjet
nosti še več nadarjenih otrok 
delavskih in drugih družin, ki 
jim bo ta oblika družbene pod
pore več kot dobrodošla. Za 
zdaj so nekatera podjetja po
kazala razumevanje za podporo 
nadarjenim fantom in dekletom 
in so privolila v sodelovanje. 
Zato računajo, da bo sklad za
čel z delom že pomladi. Ne
dvomno bi kazalo to pobudo 
posnemati tudi v obeh drugih 
revirskih občinah.

M. VIDIC-

NOVA STANOVANJA ZA ZAGORSKE UPOKOJENCE

S sodelovanjem kolektivov
Pravkar mineva leto dni, ko je odbor društva zagor

skih upokojencev začel razmišljati o tem, kako odpraviti 
stanovanjske probleme nekaterih svojih članov. Potem 
so pri društvu ustanovili posebno komisijo, ki se je lo
tila preučevanja možnosti dograditve večje stanovanj
ske hiše za vse tiste upokojence, ki žive v izredno slabih 
stanovanjskih razmerah. Zdaj so priprave v glavnem 
pri kraju. Na pomlad bodo zastavili izgradnjo 24-stano- 
vanjskega bloka v središču Zagorja.

2e pred časom so trbovelj
ski upokojenci uredili sredi 
mesta lasten dom, v katerem 
imajo klubske prostore in bife, 
pred nedavnim pa je začel z 
delom tudi moški pevski zbor, 
ki je bil deležen že lepih pri
znanj.

Podružnica Društva upoko
jencev Trbovlje pa si je že dalj 
časa prizadevala, kako bi po
magala tudi pri reševanju sta
novanjske problematike najsta
rejših občanov Trbovelj. Se 
vedno živi precejšnje število 
Upokojencev iz Trbovelj v sta- 
rih oz. neprimernih stanovanjih, 
ali‘pa so močno utesnjeni, ker 
živijo skupaj z otroki.

Denar, ki so ga doslej prejeli 
na račun dela 4-odstotnega pri
spevka za stanovanjsko izgrad
njo, so razdelili med tiste člane, 
ki so si želeli izboljšati sami 
stanovanjske razmere. V ta na
men so do zdaj razdelili 18 mi
lijonov starih dinarjev. 5 mili
jonov starih dinarjev pa so iz 
teh sredstev namenili za izbolj
šanje pogojev v Domu onemo
glih v Loki pri Zidanem mostu, 
kjer preživlja stara leta tudi 
večje število Trboveljčanov.

V Trbovljah pa so spoznali, 
da bi bilo najbolje, če bi gradili 
v prihodnje za upokojence 
skupna stanovanja. Seveda so 
pri razmišljanju o tem, kako bi 
uresničili to zamisel, naleteli 
na težave. Vprašanje je bilo, 
kje graditi, ker v Trbovljah ni 
veliko prostora, in pa kakšna 
stanovanja graditi za upokojen
ce.

Z velikim razumevanjem sa
moupravnih organov Zasavskih 
premogovnikov so nedavno te
ga rešili vprašanje, kje graditi. 
Prva skupna stanovanja za upo
kojence bodo gradili v bližini 
Kolonije 1. maj. Zasavski pre
mogovniki so lokacijo že odo
brili, pri gradnji pa bodo so- 
delovali Še skupščina občine 
Trbovlje, Stanovanjsko podjetje 
Trbovlje in tudi nekatere trbo
veljske delovne organizacije.^

V prvi fazi bodo v bližini 
Kolonije 1. maj zgradili 40 sta
novanj za upokojence. Stanova
nja bodo v pretežni večini dru
žinska, nekaj pa bo tudi sam
skih. Z gradnjo stanovanj bodo 
začeli, kot računajo, že spomla
di, veljala pa bo okrog 180 mi
lijonov starih dinarjev -vs-

Priprave so bile resda dolgo
trajne. Nekajkrat je kazalo, da 
bodo načrti padli v vodo. Ko
misija, pravzaprav celoten od
bor društva upokojencev sta 
morala obvladati številne te
žave. Predvsem pa je bilo tre
ba zbrati dovolj denarja. Pri 
tem so ugotovili, da sami ne 
bodo kos financiranju 24 sta

novanj, ker so bili njihovi vpla
čani deleži za stanovanjski pri
spevek dokaj pičli. Zato je dru
štvo upokojencev predlagalo 
delovnim kolektivom, naj sode
lujejo s svojimi sredstvi pri 
gradnji stanovanj. S tem bi po
samezne delovne organizacije 
omogočile nekaterim svojim 
bivšim zaposlenim dostojnejši

večer življenja. Videti je, da 
so samoupravni organi zagor
skih podjetij razumeli to potre
bo in so pripravljeni pomagati, 
kolikor je pač v njihovi moči.

Drugo, zelo resno vprašanje, 
ki ga je komisija društva upo
kojencev resno obravnavala, so 
bile dileme okrog načrtov, lo
kacije in velikosti stanovanj. 
Člani komisije so vseskozi imeli 
pred seboj ugotovitev, da gre 
za stanovanja upokojencev, to
rej ljudi z dokaj skromnimi po
kojninami. Poleg tega je bilo 
treba najti zemljišče, ki je blizu 
središča mesta, da bi imeli bo
doči stanovalci pri roki proda
jalne življenjskih in drugih po
trebščin. Slednjič so imeli tudi 
urbanisti svoje pomisleke. Na
posled so se odločili, naj bi zna
šala površina novih stanovanj

okrog 45 do 50 kvadratnih me
trov. Stanovanjski prostori bo
do funkcionalno urejeni, brez 
odvečnih stopnišč in torej pri
rejeni za plitve žepe upokojen-i 
cev.

Z dograditvijo novih stano
vanj za zagorske upokojence še 
ne bodo odpravili vseh proble
mov, kajti malone ena tretjina 
teh ljudi prebiva v zelo starih 
in neprimernih stanovanjskih 
razmerah. Kljub temu pa kaže, 
da bodo uspeli preskrbeti do
stojne j še stanovanjske prostore 
vsem tistim upokojencem, ki se 
stiskajo v neprimernih stano
vanjih. Če ne bo nepredvidenih 
težav, bi se v novi stanovanjski 
blok vselili upokojenci najkas
neje prihodnjo pomlad.
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Iz naše družbe

DOPISNIKI POROČAJO!
DELO ZVEZNE SKUPŠČINE:

• KOPRIVNICA
Ni prijav

Na razpis za pripravnike koprivniSkega prehrambenega 
kombinata Podravka se je javilo manj kandidatov, kakor jih 
potrebujejo. Na 6 prostih mest za diplomirane ekonomiste se je 
javil en sam kandidat. Prav tako se je prijavil en sam tehnolog, 
medtem ko za pravnika niso dobili nobene prijave. -st

• JESENICE
Zboljšati delovne razmere

Na izredni seji delavskega sveta obrata transportne službe 
jeseniške Železarne so se pogovorili zlasti o delovnih pogojih. 
V razpravi so načeli vrsto vprašanj, zlasti pa so poudarili, da 
so oprema in naprave zastarele, da je opreme premalo glede na 
povečanje proizvodnje in da je zaradi tega ob povečani proiz
vodnji delo še bolj naporno. Ob tem pa se začuda osebni doho
dek nikoli ne povzpne hiti do povprečja. Direktor železarne je 
na seji razložil, da se bodo v bodoče delovni pogoji v tej delovni 
enoti nekoliko ublažili. Transport bo po predlogu nove organi
zacije postal samostojna delovna enota, strmeti pa morajo za 
tem, da bo vse, kar bo naročeno, tudi pravočasno prepeljano.

• ROGAŠKA SLATINA

Vodovodne težave
Kaže, da republiški sekretariat za urbanizem ne bo dal so

glasja za obnovljeni vodovod v Rogaški Slatini. Potrebno bo 
zgraditi še eno zajetje v Gabemiku z zmogljivostjo 8 sekundnih 
litrov. Letos so namreč že zamenjali cevovod od Gabemika do 
Rogaške Slatine. Stališče sekretariata je takšno, ker pojmuje 
slatinski vodovod kot celoto, ki vključuje tudi Rogatec in 
Stražo v SRH.

Čeprav je tako stališče pravilno, pa bo zagotovo sprožilo 
precej neprijetnih vprašanj. Težko, bo mimo dejstva, da so 
zemeljska dela za podaljšek vodovoda proti Rogatcu opravljena 
že do polovice in da ob jarkih — ki se bodo med zimo sesuli 
— ležijo pripravljene cevi. Bržkone ne bo zadovoljna še stek
larna v Straži, ki je za podaljšanje voda že prispevala 350.000 
dinarjev, dodatno pa še 100.000 za obnovitev cevovoda Gabemik 
—Rogaška Slatina. Na občini Šmarje tudi menijo, da bo čez

USTVARJANJE POGOJEV ZA 
URESNIČEVANJE ODGOVOR
NOSTI SAMOUPRAVLJAVCEV

ms

Zvezna skupščina pripravlja dokument o odgovornosti nosilcev samoupravnih funkcij v delovni organi
zaciji — Samoupravni »model« podjetja Sava — Kranj : delitev samoupravnega dela in skupno delo sa

moupravnih organov ter vodilnega kadra v podjetju

ee

■es

V sredo je bila v Kranju uresničena zanimiva novost v naši zakonodajni praksi: dva 
odbora zvezne skupščine sta prišla v Kranj in tu, »na terenu«, skupaj s predstavniki 
podjetja Sava-Kranj ter s predstavniki Sveta ZSJ, republiških sindikatov ter kranjske
ga občinskega sindikalnega sveta razpravljala in odločala o vprašanju, ki je sedaj v sre
dišču njune pozornosti.

To sta bila dva odbora organizacijsko političnega zbora zvezne skupščine: odbor za 
uresničevanje pravic državljanov in odbor za samoupravljanje v delovnih organizaci
jah. Vprašanje pa, s katerim se sedaj ukvarjata in o katerem naj bi pozneje rekla svojo 
besedo zvezna skupščina, je vprašanje odgovornosti nosilcev samoupravnih funkcij v 
delovnih organizacijah.

Ta dva odbora, ki sta že pripravila osnutek zakona o odgovornosti nosilcev javnih 
funkcij, sta se sedaj torej lotila tudi zakonskega urejanja vprašanja odgovornosti samo
upravljavcev. Člani delovnega kolektiva Sava-Kranj so prav gotovo lahko ponosni na 
to, da sta ta dva odbora prišla prav k njim, da iz njihove samoupravne prakse izlušči
ta izkušnje, ki jima bodo pomagale pri nadaljnjem delu.
POTREBEN JE POLITIČEN 

BOJ ZA UVELJAVITEV 
ODGOVORNOSTI

Naša samoupravna praksa bo 
kmalu stara dvajset let. Mnogo 
smo se iz nje naučili, na mnoga 
vprašanja pa še vedno nismo 
pravilno odgovorili. Upravičeno

KONFEKCIJA

HflJlfBHEUB:
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»KROJ«, Škofja Loka
PRIPOROČA POTROŠNIKOM 
SVOJE KVALITETNE IZDELKE

zimo v Rogaški Slatini vode preveč, v Rogatcu in Straški stek
larni pa je bo primanjkovalo.

Tako bo v Rogaški Slatini ostal vodovodni problem pereč še 
do pomladi, ko bodo lahko zgradili dodatno zajetje v Gaberniku 
in bo vode dovolj za vse. Bo za nastale težave kriva le letošnja 
zima?

HRASTNIK
Novo združenje

V novoustanovljeno združenje steklarn SR Slovenije in SR 
Hrvatske se je včlanilo 7 podjetij za- predelavo stekla iz Hrvat- 
ske in 5 podjetij iz Slovenije. Osnovni in poglavitni namen 
združenja bo organizirati širše medsebojno sodelovanje na teh
nično tehnološkem in proizvodnem področju. Podjetja bodo 
ubirala enotnejšo komercialno politiko, izmenjavala bodo izkuš
nje v zvezi s proizvodnimi procesi, izmenjavala bodo cedo.kadre, 
ziasti ustrezne strokovnjake in se skupaj prizadevala uveljaviti 
v mednarodni menjavi. Na ustanovni skupščini, ki je bila konec 
minulega leta v prostorih hrastniške steklarne, so izvolili uprav
ni odbor in več komisij. Sedež združenja bo v Zagrebu. Prva 
naloga novoustanovljenega upravnega odbora bo izdelava statuta 
poslovnika in nekaterih pravilnikov, zlasti pa osnutka programa 
dela, ki ga bodo predložili v razpravo in potrditev vsem člani
cam združenja. m

© TRBOVLJE

Naloga zasavskih rudarjev — povečati 
storilnost za 10%

Zasavski rudarji so si za letošnje leto zadali načrt, da bodo 
povečali produktivnost dela za okrog 10 %. Ker bodo proizvod
njo v glavnem ohranili na doseženi ravni Oziroma jo bodo le 
malenkostno povečali, je bil sklep o storilnosti dela nujen, pose
bej še, če' želijo nadaljevati s postopnim prehodom na 42 urni 
delovni teden. S tem v zvezi je predvideno, da bodo letos opra
vili že 5 % manj delavnikov kot lani. Produktivnost pa se bo 
povečala s koncentracijo delovišč ter z boljšo organizacijo dela. 
Pri investicijskih vlaganjih bodo imela prednost predvsem tista, 
ki bodo zagotovila predvideno povečanje storilnosti. Več sred
stev pa bodo namenili tudi za raziskave. vš

• DRAVOGRAD

Program izobraževanja
Na gradbenem podjetju so sestavili program izobraževanja 

za letošnje leto. Na specializirane tečaje v Ljubljano bodo poslali 
tri delavce za priučitev železokrivstva ter dva strojnika za pn- 
učitev upravljanja z Gradisovimi in Atmosovimi dvigali. Ze 
februarja bodo v okviru podjetja organizirali posebne tečaje za 
pridobitev naziva PKV delavec betoner, zidar in tesar. Podelili 
bodo tudi štipendijo za izredni študij na gradbeni delovodski 
šoli. Za člane delovne skupnosti so pripravili še nekatere druge 
oblike izobraževanja. P-

.-.-v..'::' «.?*
smo ponosni na naš samoubtnv- 
ni sistem, ki vzbuja v vsem 
naprednem svetu toliko zanima
nja, hkrati pa se zavedamo dej
stva, da je vsak družbeni sistem 
vreden le toliko, kolikor daje 
možnosti za doseganje praktič
nih rezultatov.

Praktičnih rezultatov našega 
samoupravnega sistema gotovo 
ne manjka: njihov najbolj zgo
voren dokaz so prav gotovo sta
tistični podatki o velikem na
predku našega gospodarstva v 
zadnjih dveh desetletjih. Pra
vilo naše družbe pa je, da nič 
ni tako dobro, da se ne bi dalo 
še izboljšati — in to prav .go
tovo velja tudi za samouprav
ljanje.

Eno takšnih vprašanj — in 
to eno izmed ključnih vprašanj 
naše samoupravne prakse — 
je nedvomno vprašanje odgo
vornosti nosilcev samoupravnih 
funkcij v delovnih organizaci
jah. Kdaj lahko govorimo, O. 
skupni odgovornosti in kako da
leč sega ta odgovornost, kdaj 
pa moramo govoriti o osebni 
odgovornosti,. o odgovornosti 
posameznikov? Kaže, da 'se 
marsikje le preradi skrivajo za 
skupno odgovorhostjo, bežijo pa 
pred osebno odgovornostjo, da 
se marsikje posamezniki uspeš
no izogibajo osebni odgovorno
sti za slabe delovne rezultate s 
pomočjo trditve, da smo v sa
moupravnem sistemu pač vsi 
odgovorni za vse, ali z drugimi 
besedami, da osebne odgovor
nosti zato ni.

To seveda ni res, toda pre
cejšnja razširjenost prakse, da 
»vsi odgovarjajo za vse«, je med 
drugim rodila tudi tako ime
novane »managerske težnje«, ki 
poenostavljeno povedano stre
mijo za tem, da se odgovornost 
za poslovanje delovnih organi
zacij vzame iz rok samouprav
ljavcev in prenese na vodilne 
kadre. Samoupravna praksa 
Save Kranj, (in nedvomno tudi 
praksa mnogih drugih podjetij) 
pa priča, da so trdna delovna 
disciplina, točno opredeljena 
osebna odgovornost in na tej 
podlagi dobri poslovni uspehi 
možni tudi takrat, kadar vajeti 
držijo v rokah samoupravljavci 
— oziroma še več, da sta delov
na disciplina in osebna odgo
vornost tem večji, čim bolj je 
razvito samoupravljanje. To 
dvoje pa nikjer niso dosegli 
brez organiziranih prizadevanj, 
brez političnega boja za uvelja
vitev resnične samoupravne de
lovne skupnosti, ki je lahko 
samo odgovorna delovna skup- ' 
trvr>.cf. -v -■

KOLEKTIVNA
ODGOVORNOST JE LAHKO 
SAMO SEŠTEVEK OSEBNIH 

ODGOVORNOSTI
Delovni kolektiv Sava-Kranj, 

ki je prvi v Sloveniji izvolil 
svoj delavski svet, je vprašanju 
kolektivne in osebne odgovor
nosti posvetil izredno pozornost, 
še posebej v zadnjih šestih le
tih, ko je pri sprejemanju svo
jih statutov (njihov sedanji sta
tut je drugi statut, ki so ga 
sprejeli) pazil predvsem na to, 
da točno opredeli odgovornost 
vseh zaposlenih, ne glede na to, 
na katerem delovnem mestu 
delajo.

Pri tem so se delovni ljudje 
tega podjetja ves ' čas zavedali, 
da osebne odgovornosti, ki edi
na lahko zagotovi tudi kolektiv
no odgovornost, pač ne moremo 
doseči in zagotoviti samo s 
kaznimi, temveč predvsem z J 
ustvarjanjem pogojev za njeno v: 
uveljavitev. Odtod tudi njihova 
dolgotrajna, sistematična priza
devanja Za zagotovitev takšnih 
pogojev dela, takšne organiza
cije dela, takšnega samouprav
ljanja, v katerem bo vsak vedel, 
kaj je njegova dolžnost in za 
kaj odgovarja.

Delovni kolektiv Save-Kranj 
je pravilno ocenil, da večina 
konfliktov v delovnih organiza
cijah nastaja zaradi tega, ker 
nista usklajeni liniji upravlja
nja in vodenja in zaradi tega, 
ker ni točno opredeljeno, za kaj 
kdo odgovarja. Zato so svoj 
»model« samoupravljanja tudi

postavili tako, da so zagotovili 
skupno delo strokovnjakov in 
samoupravnih organov, obenem 
pa so samoupravljanje »specia
lizirali« oziroma izvedli delitev 
samoupravnega dela.

Znano je dejstvo, da veljav
ni predpisi poverjajo delavske
mu svetu odločanje o več kot 
šestdesetih različnih vprašanjih 
gospodarjenja in poslovanja. 
Člani delavskih svetov bi mo
rali biti pravi geniji, če bi ho
teli res kvalificirano odločati o 
vseh teh vprašanjih — in ker 
takšni geniji pač niso, je tudi 
razumljivo, da pogosto niti ne 
vedo, o čem odločajo. V Savi- 
Kranj so zato izvedli delitev 
samoupravnega dela: o najvaž
nejših vprašanjih odloča naj
višji organ samoupravljanja, o 
mnogih vprašanjih odločajo sa
mostojno samoupravni organi 
delovnih enot, o raznih vpraša
njih, o katerih delovne enote 
ne morejo samostojno odločati, 
ker zadevajo poslovanje celot
nega podjetja, pa odločajo po
sebni, samostojni odbori in ko
misije; na katerih odločitve — 
če se z njimi ne strinjamo — 
se delovne enote lahko pritožijo 
na delavski svet. Upravni od
bor s svoje strani pa si je za
držal pravico odločanja o neka

terih komercialnih vprašanjih, 
o vprašanjih kvalitete proizvod
nje iri pa o vprašanjih tehno
logije.

Tako Vsak samoupravni or
gan odloča o tistem, kar naj
bolje pozna in hkrati tudi kon
trolira izvršitev teh odločitev, 
ki je seveda poverjena strokov
nim službam oziroma posamez
nim strokovnjakom. Ljudje toč
no vedo, kdo o čem odloča, kdo 
izvršuje odločitve in kdo kon
trolira izvrševanje teh odloči- 
tev/ To daje odgovor, kaj je 
kolektivna in kaj je osebna od
govornost —■ in ker je to točno 
opredeljeno, si tudi nihčjp ne 
more privoščiti, da ne bi raču
nal s svojo osebno odgovornost
jo. Dejstvo, da v Savi-Kranj dp 
sedaj ni bilo mnogo primerov 
kaznovanja posameznikov in 
skupin zaradi nespoštovanja od
govornosti, je samo dokaz, da 
sta v dobro uveljavljenem sa
moupravljanju tudi delovna di
sciplina in odgovornost na vi
soki ravni.

To bi bil tudi zaključek pred
stavnikov obeh omenjenih od
borov zvezne skupščine, ko so 
slišali, kako so v Savi-Kranj 
uredili vprašanje odgovornosti 
nosilcev samoupravnih funkcij 
V tem podjetju. S priznanjem so 
sprejeli gradivo, ki jim ga je o 
tem vprašanju pripravilo to 
kranjsko podjetje in odločili, da 
bodo to gradivo dodali podobne
mu, samo obširnejšemu gradivu, 
ki ga je o istem vprašanju izdelal 
beograjski Center za delavsko 
samoupravljanje. Z obojim 
bodo seznanili vse člane or
ganizacijsko političnega zbora 
zvezne skupščine, skupna delov
na skupina obeh odborov pa bo 
do sredine marca pripravila 
Ijredlog dokumenta, M naj bi 
ga zvezna skupščina sprejela o 
vprašanju odgovornosti nosilcev 
samoupravnih funkcij v delov
nih organizacijah.

MILAN POGAČNIK

PETOVIA
PTUJ

TOLMIN
Nov vrtec

V Tolminu bodo zgradili otroški vrtec, ki bo lahko sprejel 
120 predšolskih otrok, imel pa bo tudi učilnico za malo šolo, ki 
že deluje in jo bo potrebno v prihodnje še bolj razviti. Pred
računski stroški gradnje znašajo milijon štiristo tisoč dinarjev. 
Polovico tega zneska bo zagotovil sklad za gradnjo vrtca iz 
svojih sredstev in s samoprispevkom občanov, za katerega so 
se odtočili na referendumu. Najeli pa bodo tudi posojilo, o čemer 
je občinska skupščina ze sklepala. i®

• KOPER
Denarne pomoči članom sindikata ob novem letu

Obalni sindikalni svet Koper je po sklepu komisije za denar 
ne pomoči zaprosil Komunalni zavod za zaposlovanje delavcem 
Koper, da mu posreduje 60 predlogov za dodelitev denarne 
pomoči tistim nezaposlenim delavcem obalnega področja, ki žive 
v težkih materialnih prilikah; istočasno pa je zaprosil tudi 30 
manjših delovnih organizacij, da predlagajo dodelitev denarne 
pomoči tistim delavcem, ki sc vsled nizkih osebnih dohodko' 
nahajajo v težkem socialnem položaju, same delovne organi/;: 
cije pa tudi nimajo denarnih sredstev, da bi lahko pomagali 
svojim delavcem!

O zbranih predlogih je komisija za denarne pomoči razprav 
ijala ter sklenila, da dodeli denarno pomoč skupno 118 zaposle
nim in nezaposlenim delavcem oziroma članom sindikata obal
nega območja v skupnem znesku 44.050 dinarjev.

Denarno pomoč so člani sindikata prejeli že pred novim 
letom. K. C.

© KRANJ
Čestitke upokojencem

V kranjski tovarni Iskra — elektromehanika so ob zaključki 
starega leta pripravili sprejem za vse upokojence, ki so bil 
pred upokojitvijo Zaposleni v tovarni. Ob srečanju so jih pogo- 
stili in jim zaželeli obilo uspeha-v noveTti letu..
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Iz naše družbe

Zaposlenost 
v Sloveniji
Od leta 1965, ko smo doseg

li v Sloveniji najvišje število 
zaposlenih, je vse do minulega 
leta zaposlenost rahlo padala. 
Minulo leto pa smo opazili na
raščanje zaposlenosti, čeprav 
zmerno in v primerjavi z leti 
pred reformo, majhno. Ker za 
zadnja dva meseca minulega 
leta še ni točnih pokazateljev, 
lahko le približno ocenimo gi
banje zaposlenosti V zadnjih 
dveh mesecih minulega leta je 
bilo poprečno število zaposle
nih okrog 494.700 ljudi, to je za 
4200 ali 0,9 odstotka več kot v 
letu 1967. Od 484.015 zaposle
nih v januarju se je do okto
bra minulega leta to število 
povečalo na 501.618.

V lanskem letu se delež za
poslenih žensk ni večal, kar je 
bilo opažati doslej vsa leta na
zaj. Sedaj je med zaposlenimi 
40,3 odstotka žensk, v letih 
1966 in 67 pa je bil njihov de
lež med zaposlenimi 40,6 od
stotka.

Fluktuacija je bila v minu
lem letu izredno majhna, v po-' 
prečju na 1,4 odstotka števila 
zaposlenih, to pa je nekaj 
manj, kot je fluktuacija v vsej 
državi.

Med zaposlenimi delavci je 
velika večina takih, ki so za
posleni za nedoločen čas, to so 
stalni delavci. Teh je 98,05 od
stotka. Zaposlenih za določen 
čas je okrog 1 odstotek, pa še 
to največ v sezoni, poleti. Če 
prištejemo sem še začasno za
poslene upokojence in druge, 
je odstotek zaposlenih za do
ločen čas 1,95 odstotka od vseh 
zaposlenih v družbenem sek
torju, kar je še vedno zelo ma
lo.

Med zaposlenimi delavci jih 
je 85,1 odstotka v gospodar
stvu, ostalih 14,9 odstotka pa v 
negospodarskih dejavnostih. 
Od tega je v organih obla
sti in uprave 1,7 odstotka vseh 
zaposlenih v negospodarstvu.

Konec minulega leta je bi
lo prijavljenih 17.883 ljudi, ki 
so iskali delo. Med temi pri
javljenimi je kar 63,9 odstotka 
žensk. Od vseh prijavljenih za 
delo je 37,8 odstotka takih, ki 
prvič iščejo zaposlitev.

INFORMACIJA O ZAPOSLOVANJU NA GORENJSKEM
oi) roi)’i\ m

VEDNO MANJ
brezposelnih delavcev

Po podatkih kranjskega Komunalnega zavoda za zaposlovanje je zaposlenost na ob
močju Gorenjske v zadnjem obdobju spet nekoliko upadla. Znižanje zaposlenosti gre 
predvsem na račun prenehanja del v gozdarstvu, kmetijstvu in komunali. Rok, za kate
rega so bili sprejeti na delo, je potekel tudi še ostalim, sezonsko zaposlenim delavcem 
v trgovini in gostinstvu.

Sicer pa se je nezaposlenost na Gorenjskem v zadnjem obdobju, zlasti v novembru 
in decembru, znižala. Največje znižanje nezaposlenosti so zabeležili v Kranju, Tržiču 
in na Jesenicah. Trenutno imajo na Gorenjskem nad 1100 brezposelnih delavcev. Da 
se je nezaposlenost na Gorenjskem ob koncu lanskega leta res občutno zmanjšala v pri
merjavi z enakim obdobjem predlanskega leta, zgovorno pričajo tudi številke, saj je 
znašal indeks za ta čas 73,3*7», za kranjsko občino pa le 61,8 odstotka.

letih ob tem času 
delom v komunali

prenehali z 
in gozdar-

V strukturi nezaposlenih se 
je predvsem znižalo število 
mladih in mladoletnih delavcev 
ter povečalo število tistih brez
poselnih delavcev, ki so stari 
več kot 25 let. Znižanje staleža 
mladoletnih brezposelnih de
lavcev na Gorenjskem je pred
vsem posledica njihovega šte
vilnejšega sprejema na delo v 
industrijske delovne organizaci
je, kot je kranjska Iskra in po
dobne. Vzporedno s tem se je 
nekoliko spremenila tudi kva
lifikacijska struktura brezposel
nih delavcev v smislu zmanjša
nja nepriučenih in priučenih 
delavcev ter povečanja števila 
brezposelnih delavcev s poklic
no šolo.

Poklicna struktura brezpo
selnih delavcev z visoko, višjo 
in srednjo izobrazbo opozarja 
na pojav viška delavcev, med 
nekaterimi poklici, kot so 'živil
ski tehnologi, medicinske se
stre višje in srednje stopnje, 
tekstilni tehniki, ekonomski 
tehniki, zobotehniki in podobno. 
Več nezaposlenih je tudi ma
turantov z gimnazij, ki sicer 
nimajo osnovnega poklica, ven
dar dovolj široko splošno izo
brazbo, da bi se lahko zapo
slili na marsikatera delovna 
mesta. Med brezposelnimi de
lavci s poklicno šolo prevladu
jejo kadri iz trgovske in go
stinske stroke ter uslužnostnih 
poklicev, kot so frizerji, šivilje 
in podobno.

Toda do večjega sproščanja 
viškov delavcev na območju 
Gorenjske za zdaj ne prihaja, 
čeprav je, kot že rečeno, z de
lom v zadnjih dveh mesecih 
prenehalo večje število delav-
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REDNA KNJIŽNA ZBIRKA 
PREŠERNOVE DRUŽBE ZA LETO 1969

V letu 1969 bo izdala Prešernova družba za svoje člane tele
knjige:
1. PREŠERNOV KOLEDAR za leto 1970
2. Mimi Malenšek: BALADA O STAREM MLINU, roman
3. Kamen Kalčev: DVA V NOVEM MESTU, povest
4. Smiljan Rozman: LOV ZA UKRADENIMI MILIJONI, 

mladinska povest
5. Ing. Branko Božič: ZGODOVINA SLOVENSKEGA 

NARODA
6. France Vrbinc: SLOVARČEK TUJK IN KRATIC
7. Dr. Karl Sumenjak: DA BI OSTALI MLADI IN 'ZDRAVI
Vseh sedem knjig bodo prejeli člani Prešernove družbe za 
članarino 30 din; v platno vezane (razen koledarja) pa bodo 
veljale 15 din več.
PREŠERNOVA DRUŽBA, Ljubljana, Pražakova 1, p. p. 41/1

VSI NAROČNIKI BODO SODELOVALI PRI VELIKEM 
NAGRADNEM ŽREBANJU!
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AVTOSERVIS DOMŽALE:

ZANEMARILI SO 
POLITIČNO DELO

Ob koncu minulega leta so 
imeli sindikalni občni zbor v 
podjetju Avtoservis v Domža
lah. Na občnem zboru so de
lavci ugotovili, da je njihov 
kolektiv v minulem letu dobro 
gospodaril.

»Avtoservis« je podjetje, ki 
je tako rekoč zraslo iz nič. Se 
pred nekaj leti so mehaniki, ki 
sedaj delajo v zares lepih in 
sodobnih prostorih, popravlja
li avtomobile na kmečkem 
dvorišču. Strank se ni trlo, me
haniki pa se tudi niso mogli 
pohvaliti z visokimi osebnimi
dohodki. Sedaj na mesec za- ___  _
služijo po približno 95 starih ljubil vso pomoč 
tisočakov, kar je precej iznad sindikalnega sveta.

občinskega povprečja v oseb
nih dohodkih, ob tem pa vest
no odplačujejo posojila, ki so 
jih najeli za gradnjo delavni- 
C6.

Da delavcem ni vseeno, kako 
gospodarijo, je bilo očitno na 
občnem zboru. Občutiti pa je 
bilo tudi, da delavci ne vedo 
prav, kaj bi s svojim sindika
tom; čutili so le, da samo skrb 
za ozimnico še ni dovolj! vlo
go in naloge sindikata jim je 
zato na občnem zboru pojas
nil predsednik občinskega sin
dikalnega sveta ter jim pri 
njihovem nadaljnjem delu ob- 

v občinskega

m. v..

cev v gozdarskih in komunalnih 
delovnih organizacijah. Vsi 
omenjeni delavci pa se niso 
znašli na spisku brezposelnih 
delavcev kranjskega Komunal
nega zavoda za zaposlovanje, 
marveč se jih je večina zapo
slila v tujini, kjer je povpraše
vanje po naših delavcih še 
zmeraj ogromno. Samo v no

vembru lani je odšlo z Gorenj
ske na delo v tujino 162 de
lavcev, od tega 106 delavcev 
v Zahodno Nemčijo, 14 v Av
strijo in v ostale dežele le po 
nekaj delavcev.

Kot smo lahko razbrali iz 
podatkov kranjskega Komunal
nega zavoda za zaposlovanje, so 
vsi delavci, ki so v prejšnjih

stvu, vedno bremenili sredstva 
Komunalnega zavoda za zapo
slovanje za gmotno preskrbo, 
kar je letos z njihovim odhodom 
v tujino odpadlo.

Tako imajo zdaj v okviru 
kranjskega Komunalnega zavo
da za zaposlovanje le 62 upra
vičencev do denarnega nadome
stila ali 5,5 odstotka vseh brez
poselnih delavcev. Nekaj višji 
odstotek delavcev, ki so upra
vičeni do denarnega nadome
stila v času njihove brezposel
nosti je le na območju radov
ljiške občine, kjer je v evidenci 
najvgč gostinskih kadrov, pri 
katerih pa niso zabeležili ma- 
sovnejšega odhoda na delo. v 
tujino.

IN NA LJUBLJANSKEM OBMOČJU

600 STROKOVNJAKOV 
BREZ DELA

V zadnjih mesecih lani je 
bilo na ljubljanskem Komunal
nem zavodu za zaposlovanje 
prijavljenih nad 4600 brezpo
selnih delavcev. Od tega je bilo 
brezposelnih več kot 3000 žensk 
in blizu 1800 iskalcev prve za
poslitve. To pomeni, da sta bili 
od treh brezposelnih delavcev 
dve ženski, oziroma, da več kot 
vsak tretji brezposelni delavec 
išče prvo zaposlitev, predvsem 
so med njimi mladi ljudje. To
rej, če primerjamo brezposel
nost na območju ljubljanskega 
Komunalnega zavoda za zapo
slovanje, ki zajema vse ljub
ljanske občine, potem še Gro
suplje, Litijo, Kamnik, Vrhniko,

Cerknico, Idrijo, Logatec, Dom
žale, Kočevje, Hrastnik, Trbov
lje in Zagorje, z brezposelnostjo 
na obfnočju Gorenjske, potem 
nam je takoj jasno, da je pro
blem brezposelnosti na ljub
ljanskem območju mnogo večji.

Zelo nerazveseljivi podatki o 
brezposelnih delavcih za ljub
ljansko območje so predvsem 
tisti, ki pričajo, da je še zme
raj veliko brezposelnih delav
cev, ki so končali srednjo, višjo 
ali visoko šolo. S srednjo šolo 
je bilo ob koncu lani več kot 
420 brezposelnih delavcev, z 
višjo več kot 80 in z visoko, 
se pravi s fakultetno izobrazbo, 
več kot 94 brezposelnih delav

cev. Med temi kadri je največ 
takšnih, ki iščejo šele prvo za
poslitev. Samo srednješolcev je 
blizu 250. Vsi omenjeni podat
ki torej znova opozarjajo, da 
se podjetja, zlasti v izvenljub- 
Ijanskih občinah, še zmeraj ote
pajo strokovnjakov, medtem ko 
tega za podjetja v Ljubljani ne 
moremo več trditi, saj povsod, 
kjer se le da, zaposlujejo tudi 
mlade ljudi, ki so pravkar kon
čali šolanje. Zlasti v nekaterih 
podjetjih so zaposlovanje mla
dih strokovnjakov lepo uredili 
s pravilniki o pripravnikih, ki 
v mnogih primerih zagotavlja
jo, če se mladi strokovnjaki kot 
pripravniki uveljavijo, tudi 
stalno zaposlitev. M. 2.

LITIJSKEMU GOSPODARSTVU ŠE VEDNO MANJKA STROKOVNJAKOV

KAKO ZASTAVITI
učinkovito akcijo

Za uvod samo nekaj podatkov: v Litiji je še vedno 
180 zaposlenih brez vsake šolske izobrazbe, 1428 pa jih 
osnovne šole ni končalo. Skoraj polovica vseh zaposle
nih je brez najosnovnejše izobrazbe oz. znanja. Delov
ne organizacije pa potrebujejo najmanj 151 strokovnja
kov z višjo, visoko in srednjo strokovno izobrazbo ter 
717 visokokvalificiranih in kvalificiranih delavcev.

Litijske delovne organizaci
je zaposlujejo še vedno premalo 
strokovnjakov, pa čeprav si že 
nekaj časa delavska univerza 
prizadeva, da bi s svojo dejav
nostjo omogočila usposabljanje 
občanov na vseh področjih. V 
okviru Delavske univerze liti
ja se je strokovno izobraževanje 
dejansko močno razmahnilo. Od 
leta 1961 naprej je šlo skozi raz
ne oblike strokovnega izobraže
vanja (administrativna šola, ko
vinarska poklicna šola, poklic
na kmetijska šola, krznarsko- 
usnjarska šola, ekonomska 
srednja šola, tehnična srednja 
šola, višja šola za organizacijo 
dela, pedagoška akademija, eko
nomska fakulteta in razni stro
kovni tečaji) 743 občanov, kar 
85 odstotkov vseh slušateljev pa 
je končalo šolanje uspešno. To
rej je delavska univerza omogo
čila znatnemu številu občanov, 
da se strokovno izpopolnijo oz. 
pridobijo potrebno izobrazbo. 
Pozabili pa niso tudi na druge 
oblike splošnega izobraževanja, 
posebej še na organizacijo os
novnih šol, saj je le-ta temeljni 
pogoj za nadaljnje strokovno iz
popolnjevanje v poklicu.

Ko je delavska univerza Li
tija po posvetovanjih s pred
stavniki občinske skupščine in. 
delovnih organizacij pripravila 
program izobraževanja za novo 
sezono, je zlasti želela izobliko
vati tak program, ki bi omogo

čil občanom usposabljanje ozi
roma izobraževanje na vseh 
področjih. Temeljna osnova pa 
je bilo konkretno stanje kadrov 
oziroma strokovne usposoblje
nosti zaposlenih v posameznih 
delovnih organizacijah.

Organizacija osnovne šole je 
še vedno nujna. V Litiji je če 
vedno 180 zaposlenih brez os
novne šole, 1428 pa jih osnovne 
šole ni dokončalo. Skupaj je v 
Litiji še vedno 1.608, oziroma 
53,6 odstotka vseh zaposlenih 
takih, ki nima končane osnovne 
šole. V litiji so v tem oziru pre
cej pred republiškem povpreč
jem (53,7). Ta problem bi bilo 
treba v prihodnje reševati hitre
je in bolj odločno, in to v sode
lovanju z delovnimi organizaci
jami, občinsko skupščino in te
meljno izobraževalno skupnost
jo.

Gre predvsem za to, kako 
zagotoviti v Litiji nad 1.600 za
poslenim osnovne pogoje, ki jih 
zahteva naša družba za vstop v 
delovno razmerje.

Že ob podatku, da več kot 
polovico zaposlenih ni dokonča
lo niti osnovne šole, je mogoče 
dojeti, da tudi sicer kvalifika
cijska struktura zaposlenih ni 
zadovoljiva, deloma tudi zaradi 
vse večjih potreb gospodarstva 
Po strokovnih kadrih. Po zad
njih podatkih bi v Litiji rabili 
najmanj 31 strokovnjakov z vi
sokošolsko izobrazbo, 82 z višjo

šolo in 38 s Srednjo šolo, med
tem ko zaposlujejo preveč 128 
oseb, ki imajo samo nižjo izo
brazbo. Zraven tega bi rabili v 
Litiji še 30 visokokvalificiranih 
in kar 687 kvalificiranih delav
cev, zdaj pa zaposlujejo preveč 
770 delavcev, ki so brez kvalifi
kacij ali so le polkvalificirani.

Litijske delovne organizaci
je bodo morale tudi v prihodnje 
omoigočiti delu zaposlenih, da si 
skozi razne oblike dejavnosti 
delavske univerze pridobijo ozi
roma dopolnijo ustrezno znanje,

KmMest
POHIŠTVO

da se izboljša kvalifikacijska 
struktura zaposlenih. Vso po
zornost pa bodo morali — kar 
je povsem razumljivo — name
niti tudi vzgoji mladih strokov
njakov.

V Litiji so zdaj predlagali, 
naj bi občinska skupščina po
drobneje razpravljala o kvali
fikacijski strukturi zaposlenih v 
delovnih organizacijah in spre
jela priporočila za izboljšanje 
stanja. O tem pa naj bi sprego
vorili tudi na sejah samouprav
nih organov v litijskih delovnih' 
organizacijah. Potem bi izobli
kovali konkretne skupne nalo
ge, ki čakajo vse oejavnike na 
področju Litije, da se čim hi
treje izboljša kvalifikacijska 
struktura zaposlenih v tej za
savski občini in omogoči še bolj
še gospodarjenje in sigumejši 
razvoj delovnih organizacij v 
prihodnje.

(vš)

• CELJE
V EMO, kjer imajo sedaj v 

vseh svojih obratih zaposlenih 
že 3900 delavcev, tudi v letoš
njem lehTne bodo ostali na de- 
seženi ravni. Pokazala se je 
namreč potreba o zaposlitvi 
novih delavcev, mimo tistih, ki 
pridejo na izpraznjena delovna 
mesta upokojenih. Lani je na 
primer odšlo iz podjetja 86 de
lavcev v pokoj, na njihova me
sta pa so zaposlili v glavnem 
zelo mlade ljudi bodisi iz šol 
bodisi, da so jih prdučevali na 
delovnem mestu. Razveseljivo 
je. da se izobrazbena in sta
rostna struktura bistveno spre
minjata.

• VELENJE
Letošnje leto bo prineslo 

nove možnosti zaposlitve mla
dih ljudi tudi v tovarni gospo
dinjske opreme Gorenje. Ob 
proizvodni liniji hladilnikov, 
ter ob strojih in napravah za 
proizvodnjo pralnih strojev in 
štedilnikov bo tovarna letos za
poslila še kakih 300 ljudi. Ra
čunajo, da bodo ob koncu le
tošnjega leta imeli zaposlenih 
že okrog 1700 delavcev, proiz
vodna realizacija pa bo dosegla 
500 milijonov dinarjev.
• JESENICE

Na eni od sej občinske skup
ščine Jesenice so obravnavali 
tudi pereča stanovanjska vpra
šanja borcev. Pospešeno so za
čeli reševati stanovanjska 
vprašanja borcev šele pred os
mimi leti na priporočilo re
publiških organov. Doslej so v 
teh letih rešili 500 stanovanj
skih zadev borcev. Od tega so 
delovne organizacije, predvsem 
železarna, dodelile, zamenjale 
ali kako drugače pomagale re
šiti 400 stanovanjskih primerov 
borcev, 100 primerov upo
kojenih oziroma nezaposlenih 
udeležencev NOB pa je rešila 
občinska skupščina. Se vedno 
pa je po podatkih občinske or
ganizacije ZB v občini okrog 
30 borcev, ki nimajo ustreznih 
stanovanj. Od teh jih je 11 za
poslenih v raznih delovnih or
ganizacijah v občini, v 19 pri
merih pa so upokojenci oziro
ma vdove padlih borcev. Razen 
tega je v železarni še 32 delav
cev - borcev, ki prosijo bodisi 
za večja stanovanja ali pa sta
nujejo pri zasebnikih, ki so jim 
stanovanjsko razmerje sodno 
odpovedali. Ker na Jesenicah 
gradijo veliko stanovanj, pri
čakujejo, da bo že letos rešenih 
največ prošenj, za vse borce 
pa verjetno do konca 1970. leta. 
Stanovanjska vprašanja bodo 
reševali s pomočjo vseh druž
benih činiteljev pa tudi s pri
spevki samih borcev, ki bodo 
dobili ustrezna posojila.

• KAMNIK
Tovarna bombažnih in svile

nih izdelkov Svilanit iz Kam
nika ima za letos velike načrte. 
Lani so namenili za investici
je za novo strojno opremo 280 
milijonov starih din, letos pa 
predvidevajo, da jih bodo dali 
kar 430 milijonov. S tem bo 
Svilanit postal ena izmed naj
modernejših tekstilnih tovarn 
v proizvodnji frotirja na Bal
kanu in se povzpel v sam ev
ropski vrh. Kljub precejšnjim 
sredstvom za modernizacijo se 
osebni dohodki vsako leto ve
čajo. Lani so znašali v pov
prečju že 106 tisoč 106.649 sta
rih dinarjev.

® TRBOVLJE
Trboveljski investicijski bi

roji bodo sodelovali pri reali
zaciji izgradnje turističnih ob
jektov na območju občine 
Tržič. V kratkem bo podpisana 
tudi že pogodba, s katero bo
do urejeni medsebojni odnosi 
in način dela ter določena iz
vedba realizacije programa.

Investicijski biroji Trbovlje 
bodo izdelali manjkajoče razis
kave, opravili bodo nadalje 
manjkajoča snemanja ter pri
pravili manjkajočo dokumen
tacijo za izvedbo celotnega 
programa. Občinski skupščini 
Tržič pa bodo pomagali tudi 
pri iskanju investitorjev za iz: 
gradnjo posameznih /objektov 
iz programa turističnega raz
voja občine Tržič.

(vš)

® LITIJA
V Litiji že nekaj časa po

udarjajo potrebo, da bi v upra
vi občinske skupščine vodili 
sistematično evidenco o nor
mativnih aktih delovnih orga
nizacij. Kolikor bodo odbor
niki občinske 'skupščine Litija 
pri sprejemu proračuna za leto 
1969 dodelili upravi občinske 
skupščine tudi denar za od
prtje novega delovnega mesta, 
bodo v Litiji takoj začeli z 
urejanjem evidence o norma
tivnih aktih delovnih organi
zacij.

(vš)
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Kako gospodarimo

MiAlGHERjEVE NAGRADE 1969

Ivan
Atelšek
TOVARNA 
GOSPODINJSKE 
OPREME »GORENJE« 
V&LENJE

BodU 90 >e 1928. leta na Pribori pri Mozirju. V partizane je od- 
Sel 1. 1944. Po osvoboditvi se je 
najprej izučil ca ključavničarja. 1. 
1952 dokončal državno delovodsko 
Solo v Ljubljani, 1. 1956 pa ekonom
sko srednjo šolo v Celju. Po izučit- 
vi je bil zaposlen pri LIP Nazarje, 
po končani delovodski šoli pa leto

dni v Šoštanju. Leta 1953 je postal 
direktor Ko vinskega eksploatacij- 
skega podjetja v vasi Gorenje v 
Šoštanju, ki je pod njegovim vod
stvom preraslo v Tovarno gospo
dinjske opreme »-Gorenje«, Vele
nje. Nagrajenec je nosilec več od
likovanj, med drugim reda dela z 
zlatim vencem.

Generalnega direktorja IVANA ATELŠKA je za nagrado 
predlagalo podjetje Gorenje, občinska skupščina Velenje in 
šest poslovnih partnerjev podjetja, ki poudarjajo pomen po
slovne politike podjetja »Gorenje* za razvoj kooperacije in 
s tem za njihovo razvojno perspektivo. Ivan Atelšek vodi go
spodarsko organizacijo že dobrih 15 let, ob njegovem nastopu 

■ je imelo podjetje 11 zaposlenih in se je ukvarjalo s kovaškimi 
in ključavničarskimi storitvami. Danes »Gorenje« zaposluje že 
več kot 1500 delavcev, obseg prodaje presega 30 milijard S-din, 
pri čemer gre za izdelke, za katere je na domačem in še zlasti 
na tujih trgih izredno huda konkurenca. Gorenje je zlasti po 
reformi izredno hitro povečevalo proizvodnjo, produktivnost 
dela in finančne rezultate. Podjetje ima pripravljen zelo am
biciozen program nadaljnjega razvoja proizvodnje, kooperacije 
in prodaje, ima razvito službo raziskave trga, nenehno izbolj
šuje kadrovska strukturo ter uvaja sodobne metode organiza
cije in vodenja podjetja. S takimi rezultati in usmeritvijo je 
tovarna Gorenje postala ne samo zelo pomembna za svoje 
ožje območje, ampak je zavzela zelo pomembno mesto tudi 
v slovenskem in jugoslovanskem gospodarstvu. Velike zasluge 
za te vsestranske uspehe gredo po splošni sodbi predlagateljev 
in pa oceni komisije generalnemu direktorju Ivanu Atelšku.

i ■ \

- , j -

Rodil se le 1917, leta. Aktivno je 
•odeloval v NOB od oktobra 1941. 
leta. Po osvoboditvi je bil na raz
ličnih političnih in upravnih po
ložajih, med drugim je od 1. 1947 
do 1950 na predsedstvu vlade LRS 
vodil sektor za proizvodnjo in iz
voz lesne industrije. V tem času 
je obiskoval večerno šolo in opra
vil izpit za višjega industrijskega

INDUSTRIJA 
POHIŠTVA 
»BREST« CERKNICA

tehnika. Leta 1950 je bil imenovan 
za glavnega direktorja tedanjejVt 
LIP Cerknica, ki se je pod njego
vim vodstvom razvilo v sedanjo 
Tovarno pohištva »-Brest«, Cerkni
ca. Nagrajenec opravlja številne 
funkcije v strokovnih in družbenih 
organih in je nosilec več odliko
vanj, med drugim reda bratstva in 
enotnosti s srebrnim vencem.

Glavnega direktorja JOŽETA LESARJA sta za nagrado 
tredlagala svet za gozdarstvo in lesno predelovalno industrijo 
Gospodarske zbornice SRS ter skupina vodilnih delavcev pod
rtij. Jože Lesar vodi podjetje že dobrih 18 let, ob njegovem 
lastopu je bilo podjetje usmerjeno skoraj izključno v proiz
vodnjo žaganega lesa in je zaposlovalo 300 delavcev. Danes 
aposlnje- »Brest« že kakih 1500 delavcev, dobre tri četrtine 
rednosti prodaje, pa predstavljajo končni izdelki. S preusme- 
itvijo razvojnega koncepta in z investiranjem v izdelke visoke 
topnje predelave se je podjetje uspelo uveljaviti kot pcmem- 
en proizvajalec ne samo na jugoslovanskem, ampak tudi na 
ujem tržišču, zlasti v ZDA. »Brest« je danes največji jugo- 
lovanski izvoznik pohištva. Posebej pomembno je dejstvo, da 
e »Brest« skoraj ,80 % svojega izvoza usmeril na kupce, ki 
vojo proizvodnjo dopolnjujejo z »Brestovo«. Kljub tako ob- 
ežnemu izvozu podjetje dosega ugodne finančne rezultate, kar 
e toliko pomembnejše, ker je po reformi večina pohištvene 
ndustrije zašla v resne težave. Podjetje posveča veliko skrb 
zumiteljstvu in tehničnim izboljšavam, organizaciji poslovanja, 
Mdrovski strukturi in sodobnemu oblikovanju izdelkov ter 
\jihovi kvaliteti. Razvojni program podjetja — s poudarjeno 
ladaljnjo ekspanzijo izvoza — je jasno začrtan, za njegovo 
tresničenjc pa je bilo podjetje deležno tudi kredita mednarodne 
tanke za obnovo in razvoj. Celotni dosedanji razvoj podjetja, 
e posebej .pa njegova razvojna zasnova., sta po sodbi pred- 
agateljev in po oceni komisije najtesneje povezana z osebno 
•p::—tostjo glavnega direktorja Jožeta Lesarja.

Krizo smo sicer prebrodili, vendar prihodnost
terja od nas obilo treznega premisleka

■ ______ .  _________ '  ■ ■ _______ __________ - •____________________' ; .

Novoletna izjava predsednika gospodarske zbornice SR Slovenije Leopolda Kreseta

Ko ob koncu leta ocenjuje
mo rezultate slovenskega gospo
darstva, moramo vsekakor pri
znati, da je splošna raven dose
ženih rezultatov zadovoljiva. 
Oživitveni Ukrepi predvsem na 
področju Icreditno-monetarne po
litike ter večja prizadevanja 
gospodarstva, ki so se odrazila 
v porastu produktivnosti dela, 
sp prispevali k večji gospodar
ski aktivnosti ter skladno s 4em 
tudi k večjim rezultatom na vseh 
področjih. Čeprav dokončni re
zultati gospodarjenja v letoš
njem letu še niso znani, pa opti- 
mistdeno pričakujemo, da se ne 
bodo poslabšali.

Lahko bi trdili, da smo re
formsko krizo končno prebro
dili in da se je gospodarstvo na
še republike uspešno vključilo v 
reformske procese in tokove. O

tern me še posebej prepričujejo 
rezultati gospodarjenja v dru
gem polletju, ki so omogočili, da 
je industrijska proizvodnja v 
primerjavi s prejšnjim letom 
višja za približno 8 %, izvoz pa 
za kakih 6 %.

Ti dosežki se odražajo tudi 
na finančnih rezultatih, ki jih 
dosegajo gospodarske organiza
cije v letošnjem letu. V devetih 
mesecih letošnjega leta je druž
beni proizvod porastel za 11 %, 
od tega sredstva družbene skup
nosti za 13 %, sredstva delovnih 
skupnosti za 9 %, ter podjetni
ška akumulacija za 10 %. Ob 
vsem tem pa moramo vendarle 
poudariti, da družbene dajatve 
hitreje naraščajo kot družbeni 
proizvod, kar pomeni, da njihov 
delež v strukturi družbenega 
proizvoda narašča. Povečanje 
podjetniške akumulacije pa gre

v glavnem na račun amortizaci
je, ki zaznamuje 20 % porast, 
medtem ko je ostanek dohodka, 
to je sredstev za sklade gospo
darskih organizacij, višji le za 
3 %. To pomeni, da se možnosti 
gospodarstva za ekspanzijo 
kljub znatno povečani proizvod
nji in večjemu družbenemu pro
izvodu niso bistveno povečale in 
da komaj zadoščajo za potrebe 
enostavne reprodukcije.

Razumljivo je ob tem vpra
šanje, kako je uspelo gospodar
stvu vendarle doseči take re
zultate. Zdi se mi, da je to 
predvsem rezultat izrednih na
porov. Pri tem pa gre tudi za 
določeno tradicijo našega poten
ciala, poslovnih izkušenj, stro
kovnosti kadrov in sploh izredne 
želje in angažiranja vseh go
spodarskih subjektov, da se kar

Zakonodajo prilagodimo 
potrebam gospodarstva!
Ljubljansko poslovno združenje za trgovino se zavzema za širše možnosti

združevanja in sodelovanja

(Nadaljevanje s 1. strani) 
odnosov v našem gospodarstvu, 
ko je dobila trgovina v gospo
darstvu pomembnejšo ekonom
sko funkcijo.

Dobro organizirana in eko
nomsko čvrsta trgovina je po
memben dejavnik v gospodar
skih dogajanjih, ker vpliva na 
usklajanje gospodarskih gibanj 
In s tem v veliki meri na sta
bilizacijo celotnega gospodar
stva. Njena funkcija se mora 
odražati v hitri realizaciji pro
daje proizvodov, v redni pre
skrbi z blagom, v pospeševanju 
obsega in strukture proizvod
nje ter v hitrem obračanju .za
log blaga in kapitala. Zaradi 
tega' ni le pasivni posrednik 
med proizvodnjo in potrošnjo, 
ampak nasprotno, od nje je v 
veliki meri odvisen tok družbe
ne reprodukcije. Pri teh nalo
gah pa ji je potrebno pomagati. , 
Pomaga ji seveda lahko najbolj 
izdatno specializirana instituci
ja. ki bo po samoupravni poti 
proučevala, reševala vse njene 
probleme ter s svojim družbe
nim delovanjem kot predstavnik 
trgovine vplivala navzven — na 
reševanje sistemskih vprašanj, 
ki naj zagotove ustrezne pogoje 
gospodarjenja — in navznotraj: 
na večanje produktivnosti, na 
poslovnost, smotrne investicij
ske naložbe, delitev dohodka* in 
na kadrovsko politiko, skratka 
na vse tisto, kar lahko pripo
more, da bosta vloga in mesto 
trgovine pozitivno vplivala tudi 
na razvoj: .celotnega gospodar
stva. Zato je za celotno gospo
darstvo in posebej za trgovino 
pomembno, da se problemi čina 
hitreje rešujejo in da se. čini 
prej uveljavijo novi odnosi v 
gospodarstvu.«

Mar niso vsi ti problemi, s 
katerimi se srečuje trgovina, na
slovljeni na gospodarsko zbor
nico?

»Enotna gospodarska zborni
ca SRS ni mogla in ne more 
v vsej kompleksnosti in anga
žiranosti reševati vseh specifič
nih problemov, zlasti pa ne pov
sem strokovnih, s katerimi se 
vsak dan srečuje trgovina. Prav 
tako ne more v takem obsegu 
nuditi vsem svojim številnim 
članom neposredne strokovne 
pomoči v organizacijskih, eko
nomskih, finančnih, pravnih, 
kadrovskih in drugih vpraša
njih, kakor so to opravljale nek
danje specializirane zbornice. 
Zbornica ši sicer prizadeva, da 
bi se v čim večji meri ukvar
jala s problematiko trgovine, 
vendar jo pri tem ovira velika 
zavzetost za reševanje splošnih 
gospodarskih vprašanj in težav
nih problemov na drugih po
dročjih gospodarstva ter drugi 
objektivni razlogi.«

S kakšnim opravičilom in 
namenom je bilo potem usta
novljen« vaše poslovno združe
nje. V čem čutite zakonsko utes
njenost za svoje delovanje?

»Trgovinske delovne organi
zacije' so se poslužile temeljne
ga. zakona o enotnih gospodar
skih zbornicah in o noslovnem 
sodelovanju v gospodarstvu in 
ustanovile svoje poslovno zdru
ženje, da bi preko le-tega reše

vale svoje notranje in zunanje 
probleme. Zakon pa predvideva 
bolj komercialno tehnično sode
lovanje posameznih gospodar
skih podjetij oziroma grupacij 
podjetij, ne pa družbeno eko
nomsko sodelovanje, torej for
miranje različnih oblik asociacij 
v gospodarstvu, kot so na pri
mer strokovna združenja, stro
kovne zbornice in podobno. Zato 
menimo, da bi bilo potrebno

zakonodajo spremeniti tako, da 
bi v gospodarstvu lahko na sa
moupravnih principih nastajale 
interne asociacije, kot jih pač 
potrebujejo posamezne veje go
spodarstva pri svojem razvoju 
in reševanju problematike.

V naše poslovno združenje 
se je v treh letih vključilo več 
kot 100 trgovinskih organizacij. 
To dokazuje, da so delovne or
ganizacije spoznale, da trgovina 
le v skupnih prizadevanjih in 
Po samoupravni poti lahko hitro 
razrešuje poslovne. in gospodar
ske probleme. .Prvotno se je 
združenje usmerilo na reševa
nje vprašanj notranje trgovine, 
v zadnjem času pa je razširilo 
svoje delo tudi na reševanje 
vprašanj zunanje trgovine. Z 
neposrednim sodelovanjem s tr
govinskimi delovnimi organiza
cijami in s politično teritorial
nimi skupnostmi na vseh rav
neh ter z vsemi tistimi organi 
in institucijami, ki se posredno 
ali neposredno vključujejo v 
obravnavanje in reševanje druž- 
beno-ekonomske problematike

trgovine, je združenje v tem 
obdobju s strokovno obdelavo in 
obravnavo ter s koordinirano 
akcijo prispevalo k pospešene
mu reševanju številnih perečih 
problemov tako na področju ob
likovanja pogojev gospodarje
nja. večje in neposredne pove
zanosti med proizvodnjo in po
trošnjo kakor tudi številnih 
drpgih praktičnih problemov, s 
katerimi se srečujejo trgovske 
delovne organizacije.

Glavna slabost sedanjega za
kona o enotnih gospodarskih 
zbornicah in o poslovnem so
delovanju v gospodarstvu je 
njegova zastarelost, neprilagod
ljivost sedanjim' gospodarskim 
gibanjem in potrebam gospo
darskih organizacij po različnih 
oblikah združevanja. Zato se 
zavzemamo za tak zakon, ki bo 
omogočil gospodarskim organi
zacijam ustanavljanje speciali
ziranih institucij za posamezna 
območja ali v okviru republi
ke. Združenja bi naj bila samo
upravne družbene organizacije 
s prostovoljnim članstvom in z 
vsemi pristojnostmi in naloga
mi, ki bodo zagotavljale vse
stransko strokovno pomoč in do
bre samoupravne odnose članov 
združenja.«

Vaš predlog ste že poslali 
pristojnim institucijam, ki lahko 
neposredno in posredno vplivajo 
na rešitev problema. Kakšen je 
prvi odmev na vaš predlog?

»Republiška konferenca SZDL 
nam je odgovorila, da podpira 
naša prizadevanja. Predlog sta 
že obravnavala dva skupščinska 
odbora, predvidene pa so tudi 
razprave v drugih organih in in
stitucijah. Začetki so spodbudni, 
videti je, da se bo klobčič odvil 
v prid interesom gospodarstva.«

I. V.

najhitreje obnovi močno zasta
rela proizvodna baza, predvsem 
zaradi kar najbolj uspešnega 
prodora na tuja tržišča. Vendar 
pa moramo tudi poudariti, da j« 
to leto potrdilo, da je imela od
ločitev, za katero se je zavze
malo gospodarstvo in gospodar« 
ska zbornica, namreč da je tre
ba pustiti gospodarstvu več 
sredstev, svojo globoko ekonom
sko upravičenost.

Kot uspešne rezultate v le
tošnjem letu velja omeniti tudi 
to, da so cene dokaj stabilne, da 
smo v drugem polletju proizva
jali samo še za trg in ne za za
logo, da osebni dohodki ne ra
stejo nad rastjo družbenega 
proizvoda.

V novem letu nas nedvomno 
čakajo tudi odgovorne naloge. 
Morali se bomo zavzemati za 
take Sistemske rešitve, ki bodo 
omogočale boljše gospodarske re
zultate. Predvsem gre za vpra
šanje zunanjetrgovinskega si
stema in deviznega režima, za 
problematiko carin in podobno. 
V podjetjih bo treba še naprej 
skrbeti za dobro, skrbno in pra
vočasno reagiranje na tržne raz
mere, ter se zlasti odločno in 
z združenimi silami odločati za 
prodor prek naših mej. Toda že 
ob tem velja omeniti, da je eno 
najpomembnejših vprašanj, ki 
jih bomo morali v prihodnje 
urediti, vprašanje stimulacije iz
voza, ki doslej sploh ni zadovo
ljivo rešeno. Pomembno področ
je našega dela bo tudi spodbu
janje integracij v smislu obliko
vanja velikih podjetij z velikim 
kapitalom.

Če ob koncu omenim še ne
kaj vprašanj, ob katerih bo slo
vensko gospodarstvo in zbornica 
zelo angažirana, je to v prvi 
vrsti program sektorskih razvoj
nih programov slovenskega go
spodarstva, ki jih bo v prihod
njem letu treba dokončno 
izdelati in na podlagi tega opra
viti izbor najperspektivnejših 
panog, ki bi jim morali dati 
glavni poudarek pri razvoju v 
prihodnjem obdobju.

Ob tem je še veliko drugih, 
povsem konkretnih vprašanj, ki 
jih tako dinamično gospodar
stvo, kot je naše, vedno znova 
zastavlja, ali pa nam jih doslej 
ni uspelo v celoti rešiti.

Slej ko prej pa bodo tudi v no
vem letu za slovensko gospodar
stvo značilni nekateri problemi, 
značilni tudi za dosedanje ob
dobje, to so problemi zasta
relosti znatnega dela proizvajal
nih sredstev, razdrobljenosti 
proizvajalnih kapacitet in kapi
tala do visokih obremenitev z 
anuitetami in družbenimi da
jatvami ter zato sorazmerno 
nizke akumulativnosti, splošne
ga pomanjkanja lastnih in fi
nančnih sredstev za razširjeno 
reprodukcijo in modernizacijo, 
nerešenih vprašanj virov za £i- 
ninciranje nujnih infrastruktur
nih objektov ipd. Torej velja za 
prihodnje načelo, da bo mogoče 
zadovoljive rezultate doseči le 
ob spreminjanju vseh teh raz
merij in ne le s subjektivnim 
prizadevanjem. Vse to pa po
stavlja pred nas zahtevo po iz
redni treznosti pri presoji naših 
gospodarskih možnosti in pri 
naših bodočih odločitvah.
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TEKSON ZA POMLAD
EDINSTVEN USPEH V TEKSTILU
TEKSON — umetno usnje je nov proizvod TEKSTINE iz Ajdovščine, ki ]e po 
svoji edinstveni kvaliteti in vsestranski-uporabnosti presegel vsa pričakovanja.
V tem proizvodu Tekstine so združene vse dobre lastnosti pravega usnja in tekstila:

— se kroji, šiva, lika, pere in kemično čisti
— je mehko enako kot tkanine
— zračno — ni občutljiv na bencin in olje
— lahko — mehak ostane tudi na mrazu do —40° C
— za vodo nepropustno — zdrži temperaturo do + leo0 C

@ ČUDOVIT '3 ELEGANTEN 0 ŠPORTEN
v klasičnih in modnih barvah, v izredno pisanem koloritu z mnogimi odtenki. 
TEKSON je vsestransko uporaben:

— v konfekciji oblačil, klobukov, čepic in dežnikov
— v industriji obutve, kovčkov in torbic

Po svoji nežni mehkobi je tekson iz Tekstine nenadkriljiv doma in v tujini. Oglejte 
si kostime, plašče, torbice in klobuke iz teksona! Prepričajte se sami!

TEKSON ZA ZIMO
PAZITE NA ZAŠČITNI ZNAK

teltstinaH TEKSTILNA

INDUSTRIJA

AJDOVŠČINA
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Kako gospodarimo

NASA SERIJA ČLANKOV NA TEMO: INTEGRACIJA V ELEKTROGOSPODARSTVU

Za enotno organizirano distribucijo
Na vprašanje DE odgovarja dipl. inž. Milan Križnar, direktor distribucijskega podjetja ELEKTRO Kranj

Nobena skrivnost ni, da elektrogospodarstvo vsepovsod po svetu uživa delno mono
polni značaj, čeprav v zameno in praviloma odjemalcem zagotavlja nemoteno preskrbo 
z električno energijo. Kroničnih težav pri oskrbovanju z elektriko, resnici na ljubo po
vedano, v naših razmerah ni krivo samo elektrogospodarstvo, marveč gre dobršen del 
odgovornosti tudi na rovaš slabo premišljenih sistemskih in drugih rešitev, s katerimi 
smo v preteklosti razbili nekdaj enoten sistem gospodarstva in ga kljub številnim orga
nizacijskim in drugim posegom »od zunaj« vse do danes tudi še nismo uspeli organi
zirati tako.

V sedanjem času so zaradi tega spet oživele razprave o integraciji elektrogospodar
stva v funkcionalno celoto. Skupščina SR Slovenije je pred časom sprejela tudi pripo
ročilo, ki naj bi pospešilo združitev proizvodnih in prenosnih podjetij. O poteku teh in
tegracijskih gibanj bomo spregovorili v naših nadaljnjih razmišljanjih o združevanju 
v elektrogospodarstvu. Tema današnjega in še naslednjih nekaj prispevkov pa bo zdru
ževanje podjetij za distribucijo električne energije.

ZA KAJ SPLOH GRE?
Zakaj začenjamo »pri kon

cu«, torej pri tisti dejavnosti 
elektrogospodarstva, ki je nepo
sredno povezana s končnim po
trošnikom? Zato, ker je bila 
distribucija električne energije 
vselej nekak pastorek v elektro
gospodarstvu; prav to pa bi se 
utegnilo v najkrajšem času ma
ščevati. Jedro problema je mo
goče strniti v naslednje: po
prognozi energetske bilance do 
leta 1980 se bo poraba električ
ne energije povečala za dva in 
polkrat v primerjavi s sedanjo. 
2e zdaj pa vsak povečan odjem 
energije povzroča težko premag
ljive težave, saj so spojne vezi 
tned proizvodnjo in končnim po
trošnikom prešibke in tudi ne
zanesljive. Zaradi tega elektro- 
distribucijska podjetja predvi
devajo, da bodo morala v na
slednjih letih vložiti v moder
nizacijo vsaj 80 milijard S-din, 
če naj bi bila kos naraščajočim 
potrebam elektrogospodarstva in 
drugih porabnikov električne 
energije.

Pri vsem tem nastaja tudi 
vprašanje, kako ta sredstva na
ložiti. da bi bil učinek dejansko 
zadovoljiv. Ce bi na primer vsa
ko izmed petih sedanjih distri
bucijskih podjetij v republiki 
načrtovalo tak razvoj, ki naj bi 
zadovoljeval zgolj potrebe nji
hovih odjemalcev, bi bile in
vesticije razdrobljene in preti
rano dragem verjetno pa bi se 
še zaostrile že zdaj velike raz
like v pogojih gospodarjenja. 
V enotno organizirani distribu
ciji pa bi sredstva bržčas lah
ko smotrneje naložili in bi bili 
zato tudi učinki boljši. Prav za
radi tega so se distribucijska 
Podjetja v naši republiki v 
okviru poslovnega združenja 
DES dogovorila, naj bi ekipe 
strokovnjakov pripravile pro- 
Sram tehnično in ekonomsko 
najprimernejše oblike integra
cije v enotno podjetje.

V zvezi s tem smo direktor
ja distribucijskega podjetja 
ELEKTRO Kranj, inž. Milana 
Križnarja, ki je član ene izmed 
teh komisij, zaprosili za kratek 
razgovor.

»ZAČETI PRI TEM. KAR NAS 
ZDRUŽUJE!«

»Kolikor lahko razumemo
dosedanje razprave, želite v

okviru enotnega podjetja za di
stribucijo električne energije na 
splošno vplivati na zanesljivej
šo oskrbo z električno energijo, 
znotraj podjetja in njegovih 
enot pa čimbolj izenačiti pogo
je gospodarjenja?«

»Kot član komisije lahko po
vem, da smo pri sestavljanju 
elaborata težili k temu, da bi 
poiskali in dokazali vse tiste 
prednosti, ki izvirajo iz skupno 
načrtovanih in izvajanih pro
jektov, s čimer razen vsega dru
gega dosežemo tudi tisto, kar 
navajate v vprašanju. Pri vsem 
tem torej ni bistveno, koliko 
organizacijskih enot bi bilo v 
okviru enotnega podjetja, mar
več gre za to, kaj lahko dose
žemo s skupnimi močmi. Ra
zumljivo je, da bodo bodoče or
ganizacijske enote postavljale 
različne zahteve, kakor jih po
stavljajo tudi enote, ki delujejo 
v okvirih sedanjih petih pod
jetij. Toda če te stvari lahko 
zaradi skupnih interesov razre
šujemo v okvirih posameznih 
podjetij, katerih gospodarska 
moč se med seboj precej raz
likuje, ne vidim vzroka za bo
jazen, da tega ne bi zmogli v 
okviru večje organizacije, ki bo 
imela na voljo tudi večja sred
stva. Občutek namreč imam, da 
ponekod nasprotujejo integraciji 
predvsem zaradi tega, ker v 
njej vidijo organizem, ki bi 
omogočal prelivanje sredstev. Če 
bi šlo samo za to in če bi na 
ta način hoteli izenačevati po
goje gospodarjenja, integracija 
ni potrebna, saj želene učinke

lahko dosežemo tudi z medse
bojnimi dogovori, ki bi temeljili 
na solidarnostni osnovi.

Ce se torej zavzemam za in
tegracijo elektrodistribucijskih 
podjetij, upoštevam vse tiste 
njene prednosti, ki nam jih lah
ko prinese načrtno delovanje 
znotraj celotnega slovenskega 
gospodarskega prostora. S tem 
mislim na skupen nakup opre
me. ki bi bila zaradi večjih na
ročil cenejša; na tipizacijo gra
denj in naprav, kar bi tudi po
cenilo tako začetne stroške ka
kor tudi stroške vzdrževanja; na 
ustanavljanje skupnih special
nih služb in na podobne zadeve. 
Vsakdo bo razumel, da bi po 
tej poti ob enakih sredstvih do
segli več, kot če bi si za iste 
cilje več ali manj neusklajeno 
prizadevalo vsako podjetje v 
mejah lastnih možnosti.«

OČITNE PREDNOSTI.
AMPAK...

»Na posvetih, ki so se zvr
stili v minulem letu, je bila več
krat izrečena misel, da predla
gana integracija pravzaprav 
predstavlja samo nadaljevanje 
že začetega procesa, saj so pod
jetja za distribucijo električne 
energije žaradi skupnih potreb 
že pred časom ustanovila lastno 
poslovno združenje in sodelova
la pri nakupu elektronskega ra
čunalnika za skupne potrebe 
elektrogospodarstva. Ali so zdaj 
priprave že toliko dozorele, da 
bi lahko razpisali referendum 
o združitvi distribucijskih pod
jetij v funkcionalno celoto. In

kakšen izid referenduma priča
kujete, če bi ga na primer raz
pisali že danes?«

»Res je, da to, kar priprav
ljamo zdaj, predstavlja korak 
naprej v združevanju elektro
gospodarstva, konkretneje v 
združevanju distribucije kot ene 
izmed dejavnosti znotraj elek
trogospodarstva. Če smo se zanj 
načelno že odločili, je bilo tako 
tudi zaradi tega. ker vendarle 
čutimo bojazen, da bo distribu
cija električne energije spet za
postavljena na račun gradnje 
sicer potrebnih proizvodnih na
prav. Torej se moramo najprej 
sami notranje organizirati. Sa
mo koristilo nam bo, če bi se 
to zgodilo čimprej. V tem smi
slu so zlasti ‘kolektivi elektro
distribucijskih podjetij Nove 
Gorice, Ljubljane in Kranja v 
načelu pozdravili predlagano pot 
in rešitve, ki so jih pripravile 
strokovne komisije, sestavljene 
iz strokovnjakov vseh podjetij. 
Kar pa zadeva realizacijo teh 
načelnih dogovorov, stvari še 
niso povsem razčiščene. Samo- 
upravni organi vseh petih di
stribucijskih podjetij bodo o in
tegraciji razpravljali še v tem 
mesecu. Kakšna bo odločitev na 
referendumih, če bodo sploh 
sprejeti sklepi, da jih razpiše-- 
mo, pa ne bi rad ugibal. Vem 
le to, da pravega rezultata naj
brž ne bo vse dotlej, dokler vsi 
ne bomo prepričani, da je in
tegracija koristna in da bomo 
vsi vedeli, ZAKAJ je koristna! 
Korist pa je vsaj zame v tem, 
da bi si ustvarili možnost ra
cionalnejšega gospodarjenja in 
povečane akumulacije. Z njo pa 
bi lahko samo pospešili moder
nizacijo in avtomatizacijo na
prav. začeli bi sistematično gra
diti rezervno napajalno omrež
je itd. Z vsem tem bi ustregli 
gospodarstvu in drugim uporab
nikom, ki svojo kritiko vselej 
najprej naslovijo na distribucij
ska podjetja, čeprav le-ta niso 
in ne morejo biti edini krivci 
izpadov električne energije in 
podobnih nevšečnosti. S te stra
ni gledano bi integracija torej 
večstransko koristila tudi distri
bucijskim podjetjem.«

M. GOVEKAR

DOGOVOR
je postal obveznost

(Nadaljevanje s 1. strani) 
tržno gospodarstvo in da mo
ramo k izvajanju programa pri
tegniti vse materialne, fizične 
in intelektualne sile, ki jih ima
mo, se pravi, da smo dolžni 
za uresničitev te naloge priteg-

(II) VSEPOVSOD

• TRBOVLJE
Po maksimalnem programu 

je predvideno, da bodo proiz
vedli v novi Termoelektrarni 
Trbovlje II v letu 1969 približ
no 740 milijonov kWh električ
ne energije, upoštevaje tudi 
proizvodnjo v stari termoelek
trarni pa več kot 1 milijardo 
kWh električne energije.

Za tolikšno proizvodnjo elek
trične energije bedo porabili
990.000 ton premoga, od tega 
več kot pol milijona ton tal- 
ninskega premoga.

S povečanjem proizvodnje 
rjavega premoga v Zasavskih 
Premogovnikih za potrebe Ter
moelektrarne Trbovlje se bo 
Precej izboljšal ekonomski po
ložaj te največje delovne orga
nizacije v zasavskih revirjih.

(vš)

• ZAGORJE
Samoupravni organi lesno in

dustrijskega podjetja Zagorje 
Sri že lani poleti začeli prouče
vati možnosti za širšo poveza
nost z lesnim kombinatom v 
Ljubljani. Ob številnih posve
tovanjih se je polagoma izobli
kovalo več skupnih stališč, ki 
50 jih strnili v predlog pogod
be o poslovni združitvi obeh 
Podjetij. Z referendumom so se 
Slani kolektiva lesno industrij
skega podjetja izrekli za zdru

žitev z lesnim kombinatom iz 
Ljubljane. Vendar ne gre za 
enostavno poslovno združitev, 
marveč za integracijo na osno
vi vloženega kapitala. Lesni 
kombinat bo namreč dal lesno 
industrijskemu podjetju naj
manj 3 milijone N-dinarjev za 
modernizacijo in rekonstrukci
je strojev in za nekatere no
ve naprave. Čeprav se bo 
lesno industrijsko podjetje v 
Zagorju odslej imenovalo samo 
poslovna enota SVEA, bo ob
držalo svoj žiro račun, imeli pa 
bodo tudi svoj organ upravlja
nja. Obe podjetji bosta uskla
dili svoj proizvodni program, 
skupaj bosta nabavljali surovi
ne in vodili enotno poslovno 
politiko.

m

© RUŠE
Samoupravni organi ruške 

tovarne dušika so v decembru 
razpravljali o planu proizvod
nje za letošnje leto. Zlasti za
htevne naloge so si postavili 
na komerciaLnem področju, saj 
bodo morali nadomestiti izpad 
izvoza karbida v Avstrijo, po
večati prodajo korunda,. zago
toviti si bodo morali vsaj dose
danjo prodajo gnojil ter še 
vnaprej pospeševati prodajo 
komprimiramih plinov. Razen 
tega bodo nenehno skrbeli za 
vzgojo kadrov.

L. Vrečko

niti vse delovne organizacije!, 
občine in znanstvene instituci
je. Dogovorili smo se tudi, naj 
celotno programiranje izhaja iz 
interesov delavskega razreda in 
občanov, cilj naših prizadevanj 
pa je bogatejši posameznik in 
družba tako v duhovnem kot 
v materialnem pogledu.

In drugi dogovori na kon
gresu?

Na IV. kongresu ZKS je ob
veljalo stališče, da bi morali go
spodarski in družbeni napredek 
Slovenije pospeševati predvsem 
na tistih področjih, kjer so vid
ne prednosti razvoja. Program 
razvoja naj bi bil eden izmed 
temeljev akcijske enotnosti ko
munistov in delovnih ljudi Slo
venije, hkrati pa' organska sin
teza skupnih naporov sloven
skega naroda, ki ne izključuje 
nikogar pri njegovem nastaja
nju in izvajanju.

Na kongresu smo se razen 
tega dogovorili, da bomo raz
like v razvitosti posameznih ob
močij Slovenije premagovali ta
ko, da bomo gradili objekte in
frastrukture, posebne komuni
kacije ter zagotovili tak druž
beni standard, ki bo pomenil 
uresničevanje ustavnih načel. 
Gospodarski razvoj bomo usme- 
fili tako, da bo pospešil mobi- 
liziranje lastnih sil in vseh 
možnosti razvoja posameznih 
območij, in to predvsem s kre
pitvijo najrazličnejših oblik po
slovnega sodelovanja delovnih 
organizacij in družbeno-politič- 
nih skupnosti. Ob tem se bodo 
komunisti bojevali zoper vse 
oblike avtarkičnih teženj,' saj 
menijo, da se mora Slovenija 
v prihodnje še bolj uveljaviti 
kot odprta družbeno-politična 
skupnost v mednarodnem go
spodarskem, političnem in kul
turnem prostoru. Tak razvoj 
našega gospodarstva in družbe 
je eden izmed pogojev za njeno

hitrejše napredovanje na vseh 
področjih. Zlasti komunisti v 
delovnih organizacijah, v dr
žavni upravi, zbornicah, skup
ščinah in drugod so se po skle
pu kongresa dolžni zavzemati 
za oblikovanje stabilnih pogo
jev v zunanjetrgovinski menja
vi in pri hitrejšem premago
vanju ovir, ki jih predstavljajo 
sedanje oblike organiziranja na
šega ekonomskega življenja.

Pri oblikovanju programa 
razvoja Slovenije si bomo pri
zadevali doseči čimvečje mož
nosti za zaposlitev prebivalstva, 
vendar ne z ekstenzivnim go
spodarjenjem, na račun konku
renčne sposobnosti slovenskega 
gospodarstva, ampak z razvija
njem tistih panog oziroma pod
ročij dejavnosti, ki zagotavljajo 
največ možnosti za nova, eko
nomsko in družbeno utemeljena 
delovna mesta. Prizadevali si 
bomo zagotoviti možnosti za 
delo doma za čim več ljudi, še 
posebno za strokovnjake, razen 
tega pa storili vse za bolj smo
trno organizirano zaposlovanje 
v tujini, za zagotovitev social
nega in pravnega varstva naših 
delavcev. Komunisti si bodo to- 
cej prizadevali doseči, da bodo 
ustrezni družbeni organi nave
zovali z našimi delavci na tu
jem čimbolj vsestranske stike, 
Po njihovi vrnitvi v domovino 
Pa poskrbeli za njihovo ponov
no vključitev v delo, s čimer 
je mogoče najuspešneje izkori
stiti njihove pridobljene delov
ne izkušnje in spoznanja.

Šesti kongres ZKS je torej 
zelo jasno nakazal samoupravno 
smer razvoja naše republike v 
prihodnje, s tem pa je tudi 
opredelil glavna načela za kon
kretno in ustvarjalno družbeno
politično aktivnost komunistov 
in delovnih ljudi pri oblikova
nju bogatejše vsebine našega 
jutrišnjega dne.

VINKO BLATNIK
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DIPL. INŽ.

Stojan Perhavc
TOVARNA 
AVTOMOBILOV 
IN MOTORJEV 
»TAM« MARIBOR

Rodil se je 1910. leta v Metliki. 
Leta 1934 je diplomiral za strojne
ga inženirja na tehnični visoki šo
li v Zagrebu. Do odhoda v parti
zane je bil zaposlen kot obratni in
ženir v Tovarni kos v Tržiču. Po 
osvoboditvi je opravljal številne 
odgovorne dolžnosti v republiški 
upravi, med drugim kot glavni di
rektor kovinske industrije LRS in 
kot glavni direktor direkcije za 
strojegradnjo LRS. Za generalnega 
direktorja Tovarne avtomobilov in 
motorjev Maribor je bil imenovan 
leta 1953. Nagrajenec opravlja tudi 
številne pomembne funkcije v 
strokovnih in družbenih organih v 
republiki, v federaciji in v med
narodnem merilu. Med drugim je 
podpredsednik stalnega mednarod
nega urada proizvajalcev avtomo
bilov s sedežem v Parizu.

Generalnega direktorja STOJANA PERHAVCA so za na
grado predlagali upravni odbor podjetja TAM, Skupščina ob
čine Maribor in podjetje PIK Maribor. Stojan Perhavc vodi 
podjetje že dobrih 15 let. Ob njegovem nastopu je podjetje 
proizvajalo le manjše število avtomobilov po zastareli licenci. 
Danes proizvaja podjetje več kot 5000 vozil letno, zaposluje 
5300 delavcev, vrednost proizvodnje pa presega 60 milijard 
starih dinarjev. Prelomnico v razvoju podjetja pomeni osvo
jitev licenčne proizvodnje sodobnega zračno hlajenega motorja 
in tovornega vozila v letih 1957—1960. Podjetje je s svojimi 
kooperanti, ki jih je v državi 160, licenčno vozilo zelo hitro 
osvojilo in danes uvaža zanj komaj še 1 % delov. Iz osnovnega 
licenčnega vozila je TAM razvil še večji 5-tonski tovornjak, 
številna specialna vozila in v lastni konstrukciji izdelal lahek 
2-tcrnski tovornjak. Kljub zaostrenim reformnim pogojem in 
ostri konkurenci na tržiščih je podjetje dosegalo ugodne fi
nančne rezultate. Leta 1967 je podjetje dobilo dolgoročni kredit 
mednarodne banke za obnovo in razvoj. Podjetje ima izdelan 
razvojni program do leta 1975. Organizacija podjetja je stro
kovna in učinkovita, produktivnost visoka, kadrovska struk
tura ugodna. Za rezultate podjetja v njegovih letih in za 
trdnost njegovega položaja ter njegovih perspektiv gredo po
membne zasluge generalnemu direktorju Stojanu Perhavcu.

DIPL. INŽ.

Oleg Vrtačnik
TOVARNA POHIŠTVA 
»MEBLO«
NOVA GORICA

Rodil se je 1936. leta v Ljublja
ni. Med vojno je sodeloval s te
rensko organizacijo v Ljubljani in 
bii interniran v Treviso in Padovo. 
Leta 1959 je dpilomiral na gozdar
ski fakulteti v Zagrebu. Po diplo
mi je bil zaposlen na glavni di
rekciji lesne industrije v Ljublja
ni, pri LIP Bled in pri GG Ble4 
pa kot šef oddelka za izkorišča
nje gozdov in šef oddelka za gozd
ne gradnje. Leta 1959 je postal teh
nični direktor »Elan- v Begunjah 
in sodeloval pri njegovi sanaciji. 
Leta 1963 je bil imenovam za glav
nega direktorja Tovarne poliištva 
MEBLO v Novi Gorici, ki jo vodi 
še danes.

Glavnega direktorja OLEGA VRTAČNIKA so za nagrado
• predlagali svet za gozdarstvo in lesno predelovalno industrijo 
; Gospodarske zbornice SRS, izvršni odbor sindikalne organi

zacije podjetja »Meblo« in finančni direktor tega podjetja.
: Oleg Vrtačnik vodi podjetje dobrih šest let. Ob njegovem
• nastopu je bilo podjetje pred zelo zahtevnimi nalogami, da 
S poveča proizvodnjo zavoljo razmeroma visokih stalnih stroškov,
■ ki so nastali kot posledica rekonstrukcije v prejšnjih letih.
! Ob nespremenjenem številu zaposlenih je v teh letih proiz

vodnja naraščala za 25 do 30 °/o letno in je danes že skoraj
j trikrat večja, kot je bila v letu 1962. Tako naglo povečanje

proizvodnje in produktivnosti dela je rezultat številnih novosti
v tehnologiji in v organizaciji dela, ki so jih uvajali v »Meblu« 

S v tem obdobju, kot denimo moderne metode planiranja, obra- 
: čuna po m.etodi direktnih stroškov, študije dela po prirejeni
l »REFA« metodi, stimulativnega nagrajevanja, izredne skrbi za 
l kontrolno službo, ustanovitve razvojnega instituta, konstruk-
■ cijskega biroja, ki operativno pripravlja proizvodnjo, sodobnih 

prijemov v ekonomski propagandi, velike pozornosti za obli
kovanje izdelkov itd. Tovarna »Meblo« je kot prvo podjetje

! v panogi ustanovila tudi svojo podružnico v Italiji za dopol- 
; nitev lastne proizvodnje in za olajšanje prodaje na konver-
• tibilnem območju, kamor danes »Meblo« izvaža precejšen del 

svoje proizvodnje. O uspešnosti proizvodnje in poslovne po-
• litike govore tudi razmeroma nizke zaloge izdelkov, čeprav 

se večina podjetij lesne industrije v državi po uveljavitvi go
spodarske reforme bori s precejšnjimi težavami in z močno

E zaostreno konkurenco na tujih tržiščih. Podjetje »Meblo« do- 
; sega zelo ugodne finančne rezultate,. Visoko kvaliteto izdelkov 

in izvirnost modelov, primernih za proizvodnjo v velikih se
rijah, pa potrjujejo tudi številne nagrade na domačih sejmih 
in na razstavah pohištva ter embalaže. Po mnenju predlaga
teljev in po oceni komisije je glavni direktor Oleg Vrtačnik 

j s svojim učinkovitim vodenjem podjetja in s smislom za so- 
: dobne organizacijske rešitve največ pripomogel k uspešnemu
• razvoju podjetja.
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■Kako gospodarimo
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Prof. dr.

Alojz
Vadnal
EKONOMSKA
FAKULTETA
LJUBLJANA

Rodil se le 191». leta v Divači. 
Leta 1943 je diplomiral na filozof
ski fakulteti v Ljubljani (matema
tična skupina), leta 1939 pa branil 
doktorsko disertacijo. V letih 1939 
In 1940 se je znanstveno izpopol
njeval na Dunaju, v letu 1946 in 
1947 v Leningradu in leta 1960 v 
Pittsburghu v ZDA. Od leta 1934 
do 1947 je bil zaposlen kot srednje
šolski profesor In ravnatelj, leta 
1947 Je bil imenovan za docenta

ekonomske fakultete Univerze v g 
Ljubljani, leta 1949 izvoljen za iz- = 
rednega In leta 1957 za rednega = 
profesorja te fakultete, kjer pre- = 
dava Se danes. Njegovo znanstve- g 
no in strokovno delo obsega ste- ^ 
Vilne knjige, razprave, strokovne g 
članke in študijske pripomočke, g 
sodeloval pa je s številnimi refe- - 
rati tudi na znanstvenih kongre- g 
sih in posvetovanjih doma in v g 
tujini. g

Profesorja dr. ALOJZA VADNALA in docenta dr. VILJEMA 
RUPNIKA sta predlagala za nagrado Biro za operacijske in 
trine raziskave pri Gospodarski zbornici SRS in predsedstvo 
Zveze ekonomistov Slovenije. Oba sta med prvimi pri nas 
začela z intenzivnim znanstveno-raziskovalnim delom na pod
ročju operacijskih raziskav, kar je še zlasti pomembno zato, 
ker se lahko rezultati znanstveno-raziskovalnega dela na pod
ročju linearnega in bilinearnega programiranja uporabljajo na 
zelo širokem področju. V povezavi s teorijo, organizacije, s 
Stroškovnim računovodstvom, s poslovno tehniko, s tržnimi 
raziskavami, s kibernetiko itd. postajajo operacijske raziskave 
zelo pomembna metoda v reševanju številnih problemov go
spodarjenja in razvoja delovnih organizacij. Dr. Alojz Vadnal 
in dr. Viljem Rupnik sta razen znanstveno-raziskovalnega dela 
dosegla zelo pomembne rezultate tudi pri vzgoji operacijskih 
raziskovalcev bodisi v okviru rednega študija na ekonomski 
fakulteti, še zlasti pa pri organizaciji podiplomskega študija, 
v okviru Zveze ekonomistov ter biroja za organizacijske in 
tržne raziskave. Posebej pomembno pa je, da sta oba razisko
valca vložila veliko truda v aplikacijsko delo, saj sta nepo
sredno sodelovala pri aplikaciji svojih znanstveno-raziskovalnih 
dosežkov. Čeprav so bila njuna prizadevanja za aplikacijo 
operacijskih raziskav povezana s precejšnjimi težavami, saj 
gre za nove metode, s katerimi vodilni kadri v gospodarstvu 
še niso v celoti seznanjeni, pa je bilo doslej pod njunim 
vodstvom in mentorstvom opravljenih že več kot 70 nalog 
v delovnih organizacijah. Komisija je proučila izjave 13 go
spodarskih organizacij kmetijstva, živilske, kemične, tekstilne, 
kovinske in elektro industrije iz več republik, ki poudarjajo 
pomembne neposredne prihranke in številne druge vplive na 
izboljšanje poslovanja in na sprejemanje poslovnih odločitev 
kot rezultat uporabe operacijskih raziskav pod neposrednim 
vodstvom dr. Alojza Vadnala in dr. Viljema Rupnika. Ti 
praktični rezultati so najboljši dokaz gospodarske pomembnosti 
teoretičnega in aplikativnega delovanja dr. Alojza Vadnala in 
dr. Viljema Rupnika in s tem njunega prispevka napredku 
organizacije in vodenja proizvodnje ter poslovanja gospodar
skih organizacij.

Doc. dr.

Viljem
Rupnik
EKONOMSKA
FAKULTETA
LJUBLJANA

Rodil »e je 1933. leta v Ljublja
ni. Leta 1956 je diplomiral na fi
lozofski fakulteti v Ljubljani iz 
teoretične in uporabne matemati
ke. Istega leta je bil izvoljen za 
asistenta za matematiko na Eko
nomski fakulteti v Ljubljani, leta 
1961 pa za rednega predavatelja. 
Leta 1962 je diplomiral tudi na 
Ekonomski takulteti in istega leta 
ubranil doktorsko disertacijo iz 
operacijskih raziskav. Leta 1963 je 
bil Izvoljen za docenta za matema
tiko na Ekonomski fakulteti v

Ljubljani. V letih 1961—1965 se je {g 
znanstveno izpopolnjeval na po_ = 
dročju kiliernetizacije stroškovnega = 
računovodstva v Londonu ter di- ^ 
namičnega programiranja v P^iia- g 
delphiji in v Los Angelesu v ZDA. = 
Nagrajenec opravlja številne funk- ^ 
cije v strokovnih organizacijah do- ^ 
ma in v tujini in je med drugim ^ 
tudi predsednik zvezne sekcije za g 
operacijsko raziskovanje Jugoslo- m 
vanskega združenja za ekonome- ^ 
trijo in organizacijske vede.

TOVARNA APARATOV IN INSTRUMENTOV VEGA LJUBLJANA JE LETOS VEČ KOT PODVOJILA PROIZVODNJO

Skokovit, načrten vzpon
Daleč od tega smo, da bi želeli vzbujati senzacije. Toda najnovejše napovedi tovar

ne aparatov in instrumentov VEGA Ljubljana dejansko presenečajo, če se spomnimo 
težav, ki jih je ves čas po reformi preživljal ta kolektiv. V njihovih poslovnih načrtih 
za letošnje leto je namreč predvideno, da bodo izdelali in prodali za 50 milijonov di
narjev izdelkov, kar je za 120 °/o več kot lani! Na osnovi doslej sklenjenih pogodb bo 
izvoz dosegel vrednost skoraj milijon dolarjev in bo trikrat večji kot lani, čeprav je 
skoraj v celoti usmerjen na konvertibilna tržišča. Da pa ne gre le za predvidevanja na 
papirju, marveč za dejansko izvedljivo ekspanzijo, slednjič priča podatek, da so zmog
ljivosti VEGE za letošnje leto praktično razprodane!

Kakor te napovedi same po sebi razveseljujejo, bi bil vendarle zanimiv odgovor na 
vprašanje, kako je kaj takega sploh možno; kako si je ta kolektiv ustvaril pogoje za ta
ko silovit vzpon.

Za odgovor na to in še na druga vprašanja smo zaprosili direktorja tovarne VEGA 
Franca Lamuta.
NI BIL HAZARD, AMPAK 

NAČRTNO TVEGANJE
»Podjetje, ki ga vodite, je z 

reformo zašlo v hude težave. 
Bolje rečeno: reforma je samo 
opozorila na to, da brez načrt
nega proučevanja trga, urejene 
tehnologije in velikoserijske 
proizvodnje VEGA ne samo da 
ne bo mogla odplačevati svojih 
obveznosti, marveč je obsojena 
tudi na stagnacijo ali celo na 
propad. Ce je že bilo opravičeno 
pričakovanje, da se bo podjetje 
v nekaj letih notranje saniralo, 
sedanje napovedi presegajo vse, 
kar si je sploh bilo mogoče za
misliti. Kako bi to lahko po
jasnili?«

»Predvsem bi rad poudaril 
pravilnost vaše ugotovitve, da 
naše dosedanje težave ne izvi
rajo iz obveznosti iz kreditov, 
ki jih je prejšnje vodstvo na
jelo za gradnjo novih proizvod
nih prostorov, marveč so posle
dica tedaj neproučenega tržišča 
in drugih vzrokov, ki jih v glav
nem navajate že v vprašanju. 
To poudarjam zaradi tega, ker 
vlada v delu javnosti zmotno 
prepričanje, da smo zašli v te
žave predvsem zaradi velikopo
teznega investiranja v času 
pred reformo in da so nas pri
tisnile anuitete. To pa sploh ni 
res, saj so se težave začele že 
takrat, ko nam kreditov tudi 
po tedanjih pogojih še ne bi bilo

Pred novim letom ste po tr
govinah s steklenino sila težko 
dobili rogaške izdelke. Proda
jalci so se izgovarjali, da stek
larna preveč izvaža in da mora
jo naši trgovci moledovati za 
izdelke, vendar pogosto ostajajo 
praznih rok.

V rogaški steklarni pa trdijo:
»Dobro polovico izdelkov smo 

lani izvozili, povpraševanje je 
bilo še večje, vendar domačega 
trga ne smemo spustiti iz rok, 
ker je finančno zanimivejši. Vse 
obveznosti do jugoslovanskih 
trgovskih hiš smo izpolnili. Da 
proizvajamo samo po naročil
nicah, ki morajo biti dostavlje
ne vsaj tri mesece pred prevze
mom, pa naša trgovska podje
tja ravno tako vedo kakor tuja. 
Na nas se obračajo šele, ko jim 
zaloge poidejo.«

Steklarna Boris Kidrič je to
rej postala premajhna, da bi še 
lahko ustregla vsem domačim in 
tujim kupcem. Ob tako velikem 
povpraševanju ji, seveda, ni tre
ba tvegati, ničesar izdelovati na 
zaIo?a. Ta izjemno ugodni tržni 
položaj pa so rogaški steklarji 
dosegi i s prvovrstno kakovost
jo izdelkov.

MACY DIPLOMA SAMO ZA 
NAJBOLJŠE

Macy je največja trgovska 
hiša na svetu, ustanovljena 
pred petdesetimi leti v New 
Yorku. Svojo odkupno mrežo 
ima razpredeno po vsem svetu. 
Na prodajnih policah te trgov
ske hiše se blešči tudi rogaški 
kristal. Od 1929. leta dalje z iz
jemno vojnih let kajpak.

Rogaški kristal je bil torej 
že pred štiridesetimi leti do
voli lep za Maor, cela štiri de
setletja pa so morala preteči, 
da je Steklarna Boris Kidrič do
bila Macv diplomo — imenova
nje v skupino najboljših doba
viteljev te trgovske hiše, s ka-

treba odplačevati. No, res je tu
di nekaj drugega: VEGA je te
daj dobila kredite na odplačilni 
rok petih let, kar bi nas pri
zadelo v sedanjem času, če ob 
razumevanju Skupščine občine 
Ljubljana-Center in Kreditne 
banke in hranilnice Ljubljana 
ne bi uspeli doseči spremembe 
kreditnih pogojev. To razume
vanje organov izven podjetja 
nedvomno predstavlja eno iz
med tistih silnic, na katerih 
zdaj temelji naš vzpon.

Vendar tudi to samo po sebi 
nikakor ne bi pomenilo kaj več 
kot zgolj trenutne rešitve, če se 
temeljito ne bi lotili tudi dela 
znotraj podjetja. Najbrž bom 
povedal dovolj, če navedem sa
mo to, da smo v zadnjih dveh 
letih razčistili koncepte glede 
organizacije in vodenja podjet
ja, da smo ustanovili lastno ko- 
njunkturno službo, ki ob sode
lovanju z zunanjetrgovinskim 
sektorjem usmerja delo razvoj
nega oddelka, le-ta pa spet ob 
sodelovanju s pripravo dela in 
z drugimi tehničnimi službami 
skrbi za normalen potek proiz
vodnje. Ne bom govoril o na
ših prizadevanjih za izboljšanje 
kadrovske strukture zaposlenih, 
čeprav tudi to predstavlja ene
ga izmed temeljev na,še poslov
ne politike. Omeniti pa moram 
rezultat: v zadnjih dveh letih 
smo ne le pospravili zaloge pol-

kršnim se ponaša samo še 114 
tovarn na vsem širnem svetu od 
skupno 25.000, ki jo zalagajo. 
Med steklarnami pa samo dve: 
neka švedska in steklarna »Boris 
Kidrič«, čeprav Macy kupuje tu
di zahodnonemški, češki in polj
ski kristal.

To priznanje je najboljše po
jasnilo, kako je rogaškim ste
klarjem uspelo lani za 25 od
stotkov povečati izvoz na pod
ročja čvrste valute — brez zgu
be. Devestodvajsetčlanski delov
ni kolektiv je izvozil za 1,300,000 
dolarjev kristala, od tega za
650.000 dolarjev na zahtevno za- 
hodnonemško tržišče, obilno za
loženo z izdelki domače, močno 
razvite steklarske industrije.

VELIK DAVEK KOLEKTIVA
Po vsem, kar sem doslej na

vedla, utegne marsikdo misliti, 
da se ta steklarski kolektiv kop
lje v denarju. Pa ne drži. Lan
skoletni povprečni osebni doho
dek 950 N-din je še kar zado
voljiv, vendar prikriva tiste ne
kvalificirane delavce, ki zaslu
žijo tudi samo 450 N-din. Ob 
vsej tej primorani skromnosti 
pa ostaja steklarni samo 10 od
stotkov sredstev za sklade.

Velik izvoz je za ta steklarski 
kolektiv , potemtakem tudi velik 
davek, kot kaže, ne dolgotrajen. 
Z modernizacijo proizvodnje, to 
je s postopnim prepuščanjem 
vseh manj zahtevnih faz dela 
strojem, se že zmanjšujejo pro
izvodni stroški in se približuje
jo stroškom steklarstva v indu
strijsko razvitih državah, kjer 
je ta proizvodnja nadvse raci
onalna. Sočasno pa rogaški ste
klarji usmerjajo svojo proizvod
njo v izdelke, pri katerih dode
lava zahteva čimveč živega de
la, ki je v zahodnih državah ze
lo drago.

Vsi tuji interesenti, ki žele 
naročiti proizvodno nezahtevno

izdelkov iz prejšnjega proizvod
nega programa, marveč smo 
skoraj v celoti preusmerili našo 
proizvodnjo in zanjo našli tudi 
kupce. To pa ni bilo hazardi- 
ranje, marveč načrtno tveganje, 
ki ga je vseskozi spremljala 
tekma s časom. Drži, da smo si 
veliko pomagali tudi na račun 
kooperacije s številnimi inozem
skimi partnerji. Toda res je tu
di to, da nam to ne bi poma
galo, če naši strokovnjaki v pet 
do desetkrat krajšem času, kot 
je za podobna dela potrebno v 
tujini, ne bi osvojili nekaterih 
novih proizvodov, s katerimi se 
VEGA s svoje strani vključuje 
v kooperacijo s tujimi part
nerji.«

KONKURENČNI NA NAJBOLJ 
ZAHTEVNIH TRGIH

»Ne zamerite, toda prosili bi 
za bolj konkretne odgovore!«

»Dejstvo je, da smo še pred 
tremi leti izdelovali v majhnih 
serijah več kot 1200 različnih 
izdelkov. Asortiment naših iz
delkov je zdaj desetkrat manjši, 
posamezne serije pa so le izje
moma manjše kot nekaj tisoč 
kosov. Razen tega smo tudi pro
izvodni program omejili samo 
na izdelovanje optičnih in fino- 
mehaničnih izdelkov z ene stra
ni ter na steklopihaštvo in 
elektrovakuum izdelke z druge 

strelni.

steklenino, za rogaške steklarje 
niso več zanimivi.

Za izvoz čimvečje količine 
živega dela v brušenem kristalu 
pa si mora steklarna zagotoviti 
zadostno število dobrih strokov
njakov. Da ne ostaja pri bese
dah, kaže naslednji podatek. 
920-članski kolektiv štipendira 
101 mladih ljudi — bodočih pi
halcev in brusilcev stekla in 
tehnikov. Med drugimi, enako 
številnimi kolektivi najbrž ni
ma para.

CIMVEC lastnih 
ESTETSKIH REŠITEV

Razvoj steklarne »Boris Ki
drič« je v zajetnih študijah za
črtan za deset do dvajset let na
prej. Ob konjunkturnem polo
žaju, ki si ga je priborila s ka
kovostjo, ni čudno, da kolektiv 
predvideva veliko povečanje 
proizvodnje.

Zadnje leto je kolektiv izve
del več izboljšav, ki zagotavlja
jo boljšo kakovost proizvodnje in 
povečano povpraševanje. Za kri
stal ne uporabljajo več navad
nega stekla, ampak kristalin, ki 
mu primes svinca daje lepšo 
barvo in sijaj. Pred dobrim le
tom pa so v steklarni odprli tu
di oddelek za industrijsko obli
kovanje, ki načrtuje nove pro
izvode. Oddelek, na katerega so 
v steklarni ponosni, honorano 
vodi znani profesor zagrebške 
akademije za likovno umetnost 
Raul Goldoni. Številne skice, 
risbe in izdelki petčlanskega 
strokovnega teama, ki ga vodi 
in usmerja prof. Goldoni, izra
žajo oblikovno domiselnost in 
estetsko tenkočutnost, ki upo
števa zadnje modne tokove ste
klarstva.

Steklarna Boris Kidrič ved
no manj kopira, vedno manj iz
deluje po tujih načrtih, ker kup
cem že lahko postreže z lepšimi, 
izvirnimi. V Jugoslaviji ta to
varna nima konkurenta, vedno 
večji sloves pa uživa tudi v Za
hodni Nemčiji, Kanadi, Združe
nih državah. Angliji, Italiji, 
Švici in v Avstriji. Dobro blago 
se pač samo hvali!

Ma-

Upam si trdith da amo na 
področju steklopihaštva in elek
trovakuum izdelkov postali naj
večji proizvajalec v državi in 
da nam ob sočasnem zniževa
nju cen na domačem trgu pre
ostaja le še povečana ekspan
zija v izvoz, kar ob avtomatizi
rani proizvodnji lahko storimo.

Na področju optičnih in fino- 
mehaničnih izdelkov pa pred
stavljajo stebre našega progra
ma novi pisalni diaprojektor, ki 
je dobil GRAND PRIX na lan
ski razstavi PHOTOKINA v 
Kdlnu; dalje episkopa model 500 
in 650, vsi štirje modeli avto
matskih diaprojektorjev, ama
terski diaprojektor VELUX 150, 
reklamni krožeči napisi in re
gulatorji za oljne peči, da ne 
omenjam vseh vrst objektivov, 
ki jih tudi proizvajamo in iz
važamo. Glede razvoja tovrstna 
proizvodnje v našem podjetju 
bi še dodal, da našo ekspanzijo 
usmerjamo predvsem na izdelo
vanje najzahtevnejših objekti
vov za kino projektorja ter foto 
in kino kamere.

Kljub temu, da moramo na 
tujih trgih premagovati zaščitne 
carine, ki dosegajo celo do 43 % 
domicilne cene. smo konkurenč
ni ne le v kvaliteti, marveč, na 
račun velikih serij, tudi v ceni 
Oboje seveda predistavlja vzrok* 
da lahko povečujemo obseg iz
voza in kooperacije s tujimi 
podjetji.«

»Zlasti v letošnje leto tor«] 
vstopate z optimizmom?«

»Nekako tako! Načrti za le
tošnje leto predstavljajo prav
zaprav začetek in zametek na
šega desetletnega razvojnega 
načrta, ki ga snujemo in tudi 
že uresničujemo skupaj z Za
vodom za avtomatizacijo pod
jetja Iskra in inštitutom za mar 
tematiko, fiziko in mehaniko 
pri ljubljanski univerzi, pa tudi 
sami. Povedal bi, da smo z na
vedenima zunanjima institucija
ma sklenili pogodbo o skupnem 
raziskovalnem in razvojnem 
delu na področju optike in 
elektrooptike. Računamo, da 
bomo s skupnimi močmi ne le 
razvili in v proizvodnjo vpe
ljali novosti, marveč predvide
vamo tudi sodelovanje pri na
kupu skupno potrebnih naprav* 
instrumentov in literature. Do
govorili pa smo se tudi o na
činu vzgoje fizikov, ki naj bi 
delovali na področju optike in 
elektro optike. Dogovor obsega 
tako prilagoditve v učnem pro
gramu na ustrezni fakulteti ka
kor tudi dopolnilne oblike izo
braževanja ter način in potek 
podiplomskega študija. Po tej 
poti nameravamo vzgojiti vsaj 
30 visoko usposobljenih stro- 
kovnjakov-optikov.

Tudi znotraj naše hiše ne mi
rujemo! Nesmiselno se nam na 
primer zdi, da bi sami razvijali 
nekaj, kar drugod že poznajo. 
Zato pa se v mejah naših mož
nosti vključujemo v različne 
kooperacijske posle. Tako smo 
pred nedavnim na primer pod
pisali pogodbo s tovarno RE- 
GULA, s katero bomo sodelovali 
pri proizvodnji fotografskih apa
ratov. In še neka novost, ki bo 
zanimala predvsem kadilce: 
ustanavljamo mešano japonsko- 
jugoslovansko družbo, v kateri 
bomo soudeleženi pri proizvod
nji plinskih vžigalnikov. Kakor 
torej vidite, so vsa naša priza
devanja usmerjena v izdelova
nje tistih vrst proizvodov, kjer 
lahko zagotovimo velikoserijsko 
proizvodnjo, ki tudi ima zago
tovljeno prodajo na tujem ali 
na domačem trgu in pri kateri 
nastopamo bodisi samostojno ali 
pa kot kooperanti drugih, že 
renomiranih podjetij.«

MILAN GOVEKAR

Glasilo republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo, izdaja CZP De
lavska enotnost v Ljubljani. 
List je bil ustanovljen 20. no
vembra 1942. Ureja ga urec^iiški 
odbor. Glavni in odgovorni 
urednik

MILAN POGAČNIK
Naslov uredništva in uprave, 
Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal 813/VI telefon 
uredništva 316-672, 316-695,
312-402 in 310-033, uprave 310-033. 
Račun pri Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-901, de
vizni račun pri Kreditni banki 
in hranilnici Ljubljana, št. 
501-620-7-32000-10-3204-486. - Po
samezna številka stane 50 N-par
— 50 S-din - Naročnina je 
četrtletna 6,50 N-din - 650 S-din
— polletna 13 N-din - 1300 S-din 
in letna 26 N-din - 2600 S-din
— Rokopisov ne vračamo — 
Poštnina plačana v gotovini
— Tisk in klišeji CZP »Ljudska

nravioa« Ljubljana

ROGAŠKA STEKLARNA JE PREMAJHNA

PREVEČ INOZEMSKIH
NAROČIL

Na prste bi našteli jugoslovanske tovarne, ki v svetu 
uživajo že tolikšen sloves, da jim blaga ni treba ponu
jati po inozemstvu, ampak se tuji kupci sami oglašajo.
Ena izmed teh maloštevilnih tovarn je Steklarna Boris 
Kidrič v Rogaški Slatini, ki je začela že zavračati po
slovno manj zanimiva naročila tujcev .,.
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"Kahn gospodarimo
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ICNA

KONFERENCA SAMOUPRAVLJAVCEV ZA ZAKLJUČEK 
POSLOVNEGA LETA V LIP SLOVENSKE KONJICE

tovarna žičnih izdelkov — CELJE, Ipavčeva ulica 20

IZDELUJEMO:

— VARJENE ARMATURNE MREŽE ZA GRADBENIŠTVO 

— ŽIČNE KOŠARE ZA REGULACIJO REK IN ZAŠČITO CEST 

— TRANSPORTNE TRAKOVE IZ ŽICE 

— SITA ZA SEPARACIJE (RUDNIKE, KAMNOLOME ITD.)

— PLETIVO ZA OGRAJE

— POHIŠTVENE VZMETI IN VZMETNA JEDRA VSEH VRST

VSEM OD JEMALCEM IN DELOVNIM KOLEKTIVOM 

ŽELIMO SREČNO NOVO LETO 1969
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Z ZADNJE SEJE SVETA ZA NEKOVINE PRI GOSPODARSKI ZBORNICI SRS

Pogled nazaj: zadovoljiv 
Pogled naprej: obetajoč

Zadnja seja sveta za nekovine pri Gospodarski zbor
nici SRS je potekala v znamenju poslovnega obračuna 
z minulim letom in resnih priprav na novo enoletno go
spodarsko obdobje.

Industrija in rudniki nekovin so uspešno zaključili 
1968. leto, čeprav nekatera podjetja zelo kazijo gospo
darske rezultate te panoge. Letošnje leto pa bo še uspeš
nejše, če gospodarstvo doseže dolgo zahtevani red v 
uvoznem režimu in v carinski politiki.

■ Sredi decembra lani svet za 
nekovine še ni mogel oceniti ce
loletnega gibanja proizvodnje, 
zalog in izvoza v panogi, ki jo 
Predstavlja, vendar je že po 
desetmesečnih statističnih po
datkih in novembrskih rezulta
tih, ki so jih predstavniki indu
strije posredovali iz svojih ko
lektivov, ugotovil, da panoga 
Uspešno zaključuje poslovno leto 
1968. Proizvodnja je v desetih 
mesecih porasla za 2 odstotka v 
primerjavi z istim predlanskim 
obdobjem, do konca novembra 
Pa so podjetja realizirala 98,1 
odstotka letnih izvoznih predvi
devanj ter ra 7 odstotkov pre
segla predvideno dinamiko ce
lotnega izvoza. Še bolj pa je po
rasel izvoz na konvertibilno 
Področje. Ti skupni podatki za 
Panogo bi bili še veliko zado- 
voljivejši, če jih ne bi kazil li
kvidirani Inis. Brez te steklar
je bi proizvodnja nekovin sta
tistično porasla še za 8 ali 10 
odstotkov in tako presegla po
večanje celotne slovenske indu
strije.

Iz razprave na tej seji pa je 
bilo očitno, da vsem grupam v 
tej panogi ni šlo enako dobro, 
še manj pa vsem podjetjem. 
Svet ni podrobno razčlenil, za
radi katerih subjektivnih in ob
jektivnih vzrokov je bilo »leto 
1968 5 plodnih minut steklar
jev jz steatita, azbestnih proiz- 
zaloge laboratorijskega stekla, 
gospodinjske keramike, izolator
jev in steatita, azbestnih proiz
vodov in korunda, zelo obširno 
Pa je obravnaval pomanjkljivo
sti gospodarskega instrumentari- 
la, ki zavirajo gospodarsko rast 
Vse panoge.

ZOPET ZAMUDA
Če hočeš normalno poslova

li, moraš v novembru in decem- 
Dru skleniti pogodbe s kupci 
Vsaj za januarsko proizvodnjo 
Toda že 10 let, je bilo rečeno 
da seji, takrat, ko določaš pro
dajno ceno, ne veš, kako bodo 
mdelke obremenjevale družbe- 
he obveznosti, kakšen bo deviz
ni režim in kakšna bo carinska

politika. Tako je tudi letos, če
prav je vsaj svet nekovine pra
vočasno poslal zvezni gospodar
ski zbornici in preko te pristoj
nim zveznim organom predloge 
za izpopolnitev deviznega reži
ma in carinske politike.

MODERNIZACIJA, DA 
VENDAR S ČIM?

Zastarela slovenska industri
ja se mora modernizirati. Po
djetja, ki uspešno prodirajo na 
svetovni trg, naj bi se vrh tega 
še povečala. Znana dejstva — 
le na vprašanje, kako in s čim, 
še vedno ni zadovoljivega od
govora. Niti takšna podjetja, kot 
je Steklarna Hrastnik, ki je lani 
izvozilo za 2 milijona dolarjev, 
ga ne najde.

Napoved, da dobe devize za 
uvoz opreme in rezervnih delov, 
ki jih na jugoslovanskem trži
šču ni, iz globalne devizne kvo
te, se je izjalovila. V ta namen 
naj bi podjetje izkoristilo reten
cijsko kvoto, ki pa ne zadošča. 
Kredit na kratek odplačilni rok 
ali z visokimi zamudnimi 
obrestmi pa za podjetje, ki noče 
izvažati z izgubo, ni sprejem
ljiv.

Devizni režim bi moral pod
pirati razvoj gospodarstva in 
mednarodno menjavo, kar se 
kljub vsem dosedanjim spre
membam še ni posrečilo, ker^ se 
po mnenju direktorja hrastniške 
steklarne pristojni še nikdar ni
so pravočasno in temeljito po
govorili, kaj hočemo, kaj more
mo in kaj moramo in svojih raz
ličnih mnenj prilagodili skup
nim in vsem znanim gospodar
skim ciljem.

IZ ENE SKRAJNOSTI V 
DRUGO?

Zahteva po večji zaščiti do
mače proizvodnje, ki so jo pod
prli tudi slovenski rudniki in 
industrija nekovin, je umestna. 
Vendar po mnenju omenjenega 
sveta ne bi smela pasti iz ene 
skrajnosti v drugo.

Puljski rudniki na primer, 
zahtevajo, da se prepove uvoz 
peska. Zahteva bi bila upraviče
na, če bi bil naš pesek enako

vreden uvoženemu — četudi, de
nimo, petkrat dražji. Toda ro
gaški steklarji trdijo da ni in 
da jim je s holandskim peskom 
uspelo za 80 odstotkov izboljša
ti kakovost izdelkov. Zaščita do
mačih proizvajalcev peska bi 
vsaj v tem primeru družbi več 
škodovala kakor koristila, kajti 
steklarna »Boris Kidrič« sodi 
med najdragocenejše in najbolj 
perspektivne osvajalce tujih tr
žišč.

Z osebnimi intervencijami v 
Beogradu so mnogi proizvajalci 
dosegli zaželeno zaščito svoje 
proizvodnje preko uvoznega re
žima in morda še s carinami. 
Vedno pa te intervencije niso 
bile umestne. Carinske stopnje 
so, na primer, povečane za re
produkcijski material, ki ga na 
domačem trgu ni ali pa je ju
goslovanska proizvodnja pre
majhna. Če je vrh tega uvoz še 
omejen, imajo potrošniki tega 
reprodukcijskega materiala, ki 
so obenem še izvozniki finalnih 
izdelkov, dvakratne težave.

Razprava sveta o pomanj- 
kjivostih uvoznega režima in ca
rinske politike, povzeta po vsak
danji praksi, ni bila brez osno
ve. Večji red v obojem je pogoj, 
da se slovenska industrija še bolj 
usmeri v izvoz in se s kakovost
jo in ceno izdelkov ujame z 
inozemsko konkurenco oziroma 
brez izgub prilagodi mednarod
nim tržnim pogojem.

Zvezni pristojni organi ni
majo lahkega stališča. Resnici 
na ljubo je namreč treba dodati, 
da vsako podjetje vidi pred
vsem sebe in da bi bile rešitve 
najboljše, če bi surovinarji, pre
delovalci in finalisti najprej 
med seboj razčistili račune in 
uskladili predloge v skupni prid 
ter s skupnimi stališči nastopali 
pred zakonodajalci.

INIS SPET V SREDIŠČU 
POZORNOSTI

Samo dobrega pol leta je mi
nilo, ko je Inis spet prišel za 
dalj časa »na tapeto« seje sveta 
nekovin. Tokrat je bila razpra
va o njem manj mučna.

Da bo v omrtvelih steklarskih 
obratih oživela proizvodnja ste- 
kla, ni več dvoma. Vprašanje je 
le še, ali se bo novomeška ob
činska skupščina odločila za 
menjavo proizvodnega koncepta 
oziroma za preusmeritev na vot
lo steklo ali ostane pri ravnem 
steklu.

Steklarna Hrastnik je pri- 
pravljena prevzeti rekonstruk
cijo tovarne za proizvodnjo ka
kovostnega votlega stekla, ker

SAMOUPRAVA — 
POBUDNIK NAPREDKA

ima za to usposobljene strokov
njake. Rekonstrukcija bi stala 
3 do 4 milijarde S-din.

Nekaterim članom sveta za 
nekovine pa se zdi sprejemlji
vejši predlog, da bi v prostorih 
nekdanjega Inisa spet izdelovali 
ravno steklo in proizvodnjo do
polnili z dodelavo.

Odkar je bil Inis likvidiran, 
Sloveniji primanjkuje ravnega 
stekla, ker paračinska steklar
na, ki je nekdaj izpolnjevala po
godbene obveznosti do naših tr
govcev — čeprav so imeli pre
natrpana skladišča — teh ob
veznosti ne izpolnjuje več.

Dalje: v gradbeništvu svet 
uporablja vedno več žičnega in 
ornamentalnega stekla, ki ga v 
Jugoslaviji ni, namenska re
konstrukcija novomeške steklar
ne pa bi stala desetkrat manj 
kot za proizvodnjo votlega ste
kla.

Kakor je svet za nekovine 
pred meseci nasprotoval likvi
daciji Inisa. tako zdaj novome
ški občinski skupščini priporo
ča, naj se čimprej odloči za bo
doči proizvodni program, za sa
mostojnost tovarne ali za pri
ključitev k hrastniški steklarni, 
poprej namreč niti preureditve- 
nih načrtov ni mogoče naročiti.

Enoglasno mnenje sveta pa 
je bilo, da bo steklarna z ustrez
no strokovno zasedbo — naj iz
deluje ravno ali votlo steklo — 
rentabilna. MARIOLA KOBAL

Svoje poslovno leto so v 
lesno-industrijskem podjet
ju v Slovenskih Konjicah 
zaključili na poseben način: 
v soboto pred novim letom 
so imeli konferenco samo
upravljavcev, po konferen
ci pa svečano otvoritev no
vega obrata v Poljčanah, na 
pogorišču starega.

Vsem, ki smo se udeležili 
slavja, nam bo ostala v spo
minu konkretna neposredna 
razprava konjiških uprav
ljavcev o njihovem delu, 
gospodarjenju in o naporni, 
vendar uspešni razvojni po
ti samoupravljanja ter slav
je ob otvoritvi novega mo
dernega obrata v Poljčanah.

Ustanovitev podjetja sega v 
začetke delavskega samouprav
ljanja. Na teh sporednicah je 
kolektiv lesno - industrijskega 
podjetja kresal svoje samo
upravne odnose na več preiz
kusnih kamnih. Prvo preizkuš
njo pomeni leto 1953 in prehod 
iz administrativnega vodenja 
proizvodnje in distribucije na 
svobodnejše delovanje tržišča, 
kar je terjalo jasno in per
spektivno usmeritev proizvod
nje ter novo notranjo organiza
cijo podjetja. Na tako usmeri
tev podjetje ni bilo najbolje 
pripravljeno spričo zastarelih 
proizvajalnih sredstev; v glav
nem so imeli žagarske stroje in 
še to na raztresenih obratih. 
Obrati so vlekli vsaksebi, v 
Slovenski Bistrici so se priprav
ljali celo na osamosvojitev. To 
je bil prvi vozel, ki ga je mo
ralo razvozi j ati samoupravlja
nje. »Za nobeno ceno razcepita 
podjetje, perspektiva je v več
jih podjetjih« so tedaj rekli sa
moupravni organi.

Kako pomiriti nemirne du
hove po obratih? V LIP so se 
odločili za ugotavljanje dohodka 
po posameznih obratih, za čiste 
račune in razdelitev dohodka za 
potrebe razvoja glede na ustvar
jena sredstva in vrstni red in
vesticijskih potreb posameznih 
obratov. Obrati so dobili svoj 
obračun, vendar je obrat v Slo
venski Bistrici vnovič zaskomi- 
nalo po odcepitvi. Rešitev spora 
je odločila decentralizacija sa
moupravljanja in ureditev po
godbenih odnosov med posa
meznimi obrati. Neposredno sa
moupravljanje je bilo tako na 
začetku razvojne poti. Samo- 

. upravne pravice so vse bolj 
prodirale v kolektive obratov.

Deset let uspešnega samo
upravljanja so slavili v LIP s 
prvo konferenco samouprav
ljavcev. Od tedaj do danes je 
prehodilo njihovo samouprav
ljanje drugo, nič manj napor
no, vendar še bolj uspešno pot. 
Pred štirimi leti so se jim za
majala tla pod nogami. Takrat
no vodstvo je zavozilo podjetje. 
V dveh letih se je veliko obe
tajoč razvoj gospodarjenja usta
vil. Obrat v Slovenskih Konji
cah je zašel celo v izgubo. »Po 
16 letih samoupravljanja pa je 
bil kolektiv tako zrel in razso
den, da je uvidel, kam pelje 
takšno vodenje in gospodarje
nje,« je dejal na . konferenci 
Božo Kolarič, predsednik delav
skega sveta. »Odrekel je zaupa
nje direktorju in večini vodil
nih ljudi na upravi in obratu. 
Poiskal je novo vodstvo, izdelan 
je bil sanacijski načrt, ki sta 
ga prizadevni kolektiv in vod

stvo podjetja uresničila v enem 
letu.

Samoupravljanje v LIP je 
prešlo v novo kvaliteto. Obrat
ni delavski sveti so dobili širo
ke pravice odločanja, hkrati pa 
so odgovorni za dobro gospodar
jenje. V celoti gospodarijo z 
ustvarjenimi sredstvi, osrednji 
organi samoupravljanja le 
usklajujejo njihove sklepe in 
usmerjajo njihovo delo kot 
organ, ki ima pregled nad ce
lotnim podjetjem. V neposred
no upravljanje in odločanje se 
vključuje vedno večje število 
delavcev. Vsak mesec so po de
lovnih enotah sestanki, kjer se 
kolektivi seznanijo z načrtom 
gospodarjenja v tekočem mese
cu, hkrati pa se dogovorijo za 
konkretno rešitev posameznih 
nalog.

Na konferenci konjiških sa
moupravljavcev niso kitili svo- • 
jega samoupravljanja z okras
nimi pridevki. Vsako trditev o 
uspešnosti samoupravnega go
spodarjenja so dokazali s kon
kretnimi gospodarskimi rezul
tati. V letu 1968 so se zvišali 
njihovi osebni dohodki skoraj 
za 13 %, dohodek pa je bil v 
primerjavi s prejšnjim letom 
dvakrat večji. Konjiški obrat, 
ki je pred dvema letoma taval 
v izgubi, je razpolagal v letu 
1968 z 11-krat večjimi skladi 
kot leto poprej. Kolektiv obrata 
v Poljčanah, ki mu je požar 
upepelil pred dvema letoma 
proizvodne prostore, je posloval 
rentabilno, celo povečal je 
osebne dohodke vkljub izredno 
težkim delovnim razmeram. 
Zelo uspešno gospodarijo tudi 
obrati v Slovenski Bistrici, v 
Oplotnici in v Vitanju. Vse to 
je odraz dobro začrtane gospo
darske in poslovne usmeritve, 
so ocenili konjiški samouprav
ljavci: specializacija obratov,
preudarne investicijske naložbe, 
spretna proizvodna in komer
cialna politika.

Na teh temeljih se priprav
ljajo konjiški upravljavci še 
na večje gospodarske naloge v 
letu 1969. Sredi decembra so 
razprodali celotno proizvodnjo 
za leto 1969. To leto pa. jim 
mora prinesti preko 4 milijone 
N-din sredstev za sklade in 900 
N-din povprečnih osebnih do
hodkov, kar je za 100 N-din 
več kot lani. Novo poslovno leto 
pa izpolnjuje tudi davno željo 
konjiških proizvajalcev, v veči
ni obratov prehajajo na skraj
šani delovni čas.

»S tem prevzemamo nase 
velike odgovornosti,« so pouda
rili na konferenci. V krajšem 
delovnem času bo potrebno do
seči enake in večje proizvodne 
uspehe. Te naloge in nadaljnje 
utrjevanje samoupravljanja s 
prenosom še več samoupravnih 
pravic na obrate, samoupravno 
dogovarjanje, to je okvirni 
koncept delovanja samouprav
nih organov v letošnjem letu.

•
Po konferenci samouprav- 

Ijalcev je slavil svoj veliki 
dan kolektiv poljčanskega obra
ta. Predsednik delavskega sveta 
je predal ključe obrata predsed
niku obratnega delavskega sve
ta. V prostorni proizvodni dvo
rani so začeli obratovati moder
ni stroji. Delavci so delali kot 
za stavo. Pred dvema letoma 
niso slutili, da bodo kdaj last
niki modernega obrata, da se 
bodo iz razmajane šupe, kjer 
so prepih, prah in mraz nače
njali njihovo zdravje, preselili 
v zračne, tople in sodobno 
opremljene prostore, kjer je 
mogoče rentabilno proizvajati.

I V.
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GLAVNE NALOGE
• Nadaljevanje s 1. strani 
za takojšnjo ustvarjalno dejav
nost sleherne delovne organi
zacije.

Razvojni programi družbeno
političnih skupnosti morajo 
določiti načine, sredstva, no
silce in faze uresničevanja po
glavitnega cilja: visoke ravni 
ekonomske razvitosti, ki od
seva v čim višjem narodnem 
dohodku na prebivalca, v di
namični rasti gospodarstva, 
ekonomičnosti gospodarjenja, 
višji družbeni proizvodnosti in 
v stopnji samoupravnih odno
sov. S tem bomo zagotovili 
ustrezen osebni in družbeni 
standard ter možnosti za vse
stranski kulturni in ustvarjal
ni vzpon delovnih ljudi.

Spričo nevarnosti, da bomo 
še naprej zaostajali za razvi
timi državami, in spričo tega, 
da dosežki znanosti in tehnike

hkrati vnašajo revolucionarne 
spremembe v družbeni razvoj, 
bo boj za pospešeni gospodar
ski in družbeni napredek pri 
nas nedvomno zahteval hitrej
še usposabljanje gospodarskih 
delovnih organizacij za uspeš
nejše in enakopravnejše nasto
panje na svetovnem trgu. To 
bo mogoče le, če bomo dali več 
poudarka razvojnemu in znan- 
stveno-raziskovalnemu delu 
ter zagotovili, da se bo obrav
navalo kot del investicijskih 
vlaganj. Ob tem pa se moramo 
komunisti bojevati proti vsem 
oblikam avtarkičnih teženj. 
Slovenija naj se v prihodnje 
še bolj uveljavlja kot odprta 
družbeno-politična skupnost v 
mednarodnem gospodarskem, 
političnem, in kulturnem pro
storu. Tak razvoj našega go
spodarstva in družbe je eden 
izmed pogojev za hitrejše na

predovanje na vseh področjih. 
Pri tem se morajo zlasti ko
munisti v delovnih organizaci
jah, v državni upravi, zborni
cah, skupščinah itd. zavzemati 
za oblikovanje stabilnih pogo
jev pri zunanjetrgovinski me
njavi in pri hitrejšem prema
govanju ovir ki jih predstav
ljajo sedanje ekonomske skup
nosti.

Na VI. kongresu ZKS smo se 
torej odločili, da bomo naš po
gled v prihodnost oprli na re
zultate znanstvenih raziskav 
in strokovna dognanja, odnose 
na relaciji delovni človek—ko
lektiv — občina — republika 
— federacija pa urejali na sa
moupravnih osnovah in z uve
ljavljanjem načela delitve po 
delu. To pomeni, da se smer 
naše poti s VI. kongresom ne 
le da ni spremenila, nasprot
no. ponovno smo ugotovili, da 
smo na pravi poti. Le prepo
časi smo jo merili. '

VINKO BLATNIK
■■■!!!!!
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Zn dom in družino

ARHITEKTOV KOTIČEK
0 VPRAŠANJE: Vaš nasvet za opremo dnevne sobe mi je 

zelo všeč in se vam zanj najlepše zahvaljujem. Prosim vas še, 
da mi ga dopolnite z razsvetljavo in da mi svetujete ureditev 
predsobe in garderobe. V vaši rubriki še nisem zasledil takega 
vprašanja, vendar mislim, da je prav tako važno kot za vse 
druge prostore v stanovanju. Stene obeh prostorov bodo pobar
vane svetlo, na tleh pa bo topli pod. Mere prostorov so razvidne 
iz skice. V predsobi bi želel imeti ogledalo in manjši obešalnik 
ali garderobno omaro, v garderobi pa tudi obešalnik, omarico 
za čevlje in prostor za gospodinjske pripomočke pa tudi manjšo 
lestev, drobno orodje, kovčke in drugo. Prosim, da upoštevate, 
da omarico za čevlje št. 4 LIK Savinja že imam. Omaro za 
čistila pa sem videl v prospektu tovarne Meblo, vendar je v 
trgovini podjetja Slovenijales nimajo. Za nov nasvet se vam 
najlepše zahvaljujem, Ž. p. — Kranj

O ODGOVOR: Prav gotovo 
je ureditev predsobe in garde
robe enako pomembna kot 
ureditev dnevne sobe, saj tu 
obiskovalec dobi prvi vtis o 
lastnikih stanovanja. Na žalost 
vam moram priznati, da se 
marsikomu res ne zdi potreb
no posvečati večje pozornosti 
prav temu delu stanovanja. 
Zato odobravam vaše vpraša
nje in bom skušala nanj dati 
tak odgovor, da boste z njim 
zadovoljni.

Na našem tržišču je izbira 
garderobnega pohištva strašan
sko majhna. Na jesenskem za
grebškem velesejmu pa smo le 
videli zelo uspešne rešitve gar
derobnih kompletov, ki jih bo 
izdelovalo LIP »Češnjica«. Za 
začetek bodo to samo kompleti,

sedaj garderobne omare iz 
»Mebla« zopet na zalogi. Dol
žina omare znaša 80 cm, glo
bina 35 in višina 240 cm, ob
delana pa je s hrastovim fur
nirjem.

Ker ste že kupili omarico za 
čevlje, jo postavite za vrata v 
garderobo, levo od vrat pa 
pritrdite na steno več posa
meznih obešalnikov, kamor 
boste odlagali dežne plašče in 
drugo. Tudi garderobne stene, 
ki jih prav tako izdeluje »Me
blo« iz ročno pletenih furnir
jev, so primeren kos garderob
ne opreme, posebno če pod ta
ko steno postavite omarico za 
čevlje. Le-ta bo zaradi oblazi
njene zgornje površine dobro
došel sedež vsakomur, ki si se
zuva ali obuva čevlje. Spodnji

■J «MAfy, ZA Cicrii-A' 
2 dVARICA- ZAČ.EYL]E 

/AVINJ-V
3. AVESALNIKI _
U. 4/AAR/CA- kA NEVLJE 
£; SAF-bSMbNA? STENA*

kasneje pa bomo lahko kupo
vali to opremo po kosih.

Če pa se vam mudi z ure
ditvijo predsobe in garderobe, 
se boste pač morali zadovoljiti 
z res skromnim sedanjim izbo
rom. Funkcionalno razporedi
tev notranjosti za čistila, go
spodinjske aparate, omela itd., 
imajo prav garderobne omare 
tovarne pohištva »Meblo«, ki 
pa jih žal, niste dobili na trži
šču. Povedati vam moram še

to, da trenutno proizvodnja 
nekaterih boljših tovarn ne 
more kvantitativno zadovoljiti 
vseh potrošnikov. Zato tudi 
prodajalne pohištva nimajo 
vedno na zalogi vseh proizvo
dov in je večkrat treba nekaj 
časa čakati nanje. To se je 
zgodilo tudi vam, vendar so

del omarice bo s pridom slu
žil za shranjevanje copat in 
čevljev. .

Žal vam ne morem ustreči z 
nasvetom za razsvetljavo, ker 
nimam tlorisov prostorov.

In še cene iz cenika podjetja 
Slovenijales:
omara za čistila 1.055 din
omarica za čevlje

»Meblo« 538 din
garderobna stena 390 din
Inž. arh. DOROTEJA DOZET

KUPON ZA 
ARHITEKTOV 

KOTIČEK

=
1

1 Dobava takoj!
I O ŠKODA 1000 MB STANDARD

MODEL 1969

Cena 20.500,00 din 
Odobravamo potrošniški kredit

I TRGOVSKO PODJETJE

@
volan ljubljana
kersn ikova 6

telefon 311-734
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j Ljubljana je dobila ekskluzivno »Fontano«

I

V Ljubljani v Cankarjevi ulici so podjetja Generalexport iz 
Beograda ter Prehrana in Slovenija vino iz Ljubljane odprla novo, 
ekskluzivno trgovino »Fontana«. V »Fontani« prodajajo za dinarje 
uvoženo blago široke potrošnje, zlatnino, ure, kozmetiko, uvožene 
cigarete ter alkoholne pijače.

Nova trgovina je v prenovljenem lokalu in je okusno urejena. 
Izvedeli smo, da je samo adaptacija lokala veljala 28 milijonov 
starih dinarjev.

Bili smo radovedni, kakšna je trgovina in kakšne so cene. Te 
so takšnele: steklenica francoskega šampanjca stane do 15.000 
S-din, italijanskega od 2600 do 7000 S-din, španski šampanjec pa je 
po 3750 S-din. Pijače so za približno 300 starih dinarjev cenejše 
kot v drugih, nespecializiranih ljubljanskih trgovinah.

Zlatnina, ki jo v prodajajo v »Fontani«, je tudi iz uvoza in 
sicer iz Zahodne Nemčije. Najdražji je prstan z diamanti, ki stane
300.000 S-din, zlato ročno uro z briljanti za milijon S-din pa so v 
Fontani že prodali!

Škatla nemških cigar velja v tem tobačnem boutigueu 20.000 
S-din, prvovrstne angleške pipe znamke Dunhill so na Voljo od 
24 do 60 tisoč S-din, ura za podvodni ribolov znamke DOKA stane
180.000 S-din, 50-gramska steklenička parfuma Madame Rochas pa 
velja 10.000 S-din!

Škatla nemških cigar velja v tem tobačnem boutiguu 20.000 
Ijančani zadosti petični, dokazuje promet: dnevno v »Fontani« 
iztržijo po približno pol milijona S-din. Kljub vsemu pa trgovino 
obiskuje veliko firbcev, ki jim je razstavljeno blago le paša za 
oči... MATJAŽ VIZJAK

PONOVNO O NAŠI KONFEKCIJI

Cenena oblačila za vsak dan
Lep moški aii ženski modni plašč za 800 do 900 novih dinarjev kaj lahko do
bite, veliko več časa pa porabite pri iskanju praktične, trpežne konfekcije za 
vsak dan. Mogoče si boste s temle zapisom vsaj malenkostno olajšali delo.

HUBERTUS ZA 220 DIN
Hubertus je plašč, ki ga več 

H desetletij modni tokovi niso od-
■ plavili prav zavoljo praktično-
„ sti in trpežnosti. Vsakodnevna
H vožnja s kolesom ali avtobusom
» mu ne škodujeta, razen tega vas
P varuje pred mrazom in mokro-
“ to, ker je topel in nepremočljiv.

V poslovalnicah ■ Standard
H konfekcije ga dobite za 220 no

vih dinarjev.

„ ŠPORTNI DELOVNI JOPIČ 
135 DIN

V istih trgovinah je na pro- 
jg daj še veliko praktičnih delov

nih oblačil za moške.
Športni površnik iz moherja, 

dovolj dolg in topel za kole
sarjenje v hladnejših dneh ali 

® pa za delo na prostem, stane 
|R v Standard konfekciji samo 135 

novih dinarjev. Za tiste, ki se 
radi ravnajo po modi, naj še 

M omenim, da je površnik klasič- 
nega kroja in torej vedno mo

ti deren.
Gumirani plašč iz nylona 

dobite v Standard konfekciji za 
" 170 N-din, lep športni plašč iz
n balonske svile s toplo podlogo,

ki jo spomladi samo odpnete 
jf| in ste oblečeni še za toplejše
M dni, vam Standard konfekcija
_ nudi za 250 do 280 N-din.

Izpod 300 N-din pa si v Ljub- 
H Ijani omislite trpežen športni
M plašč iz tweeda samo v poslo

valnicah podjetja Moda, odkar 
H so zalogo pocenili s 450 na 280
ftj novih dinarjev, in v posloval-
IR nicah podjetja Be-ko.

kostim izpod 500 N-din — se
veda ne cunjast in lahek, med
tem ko moški dobi že lepo oble
ko za 400 N-din.

V vsej Ljubljani sem našla 
tudi eno samo čedno športno 
obleko, primerno za delo, ki 
stane v redni prodaji le 140 
novih dinarjev. Dobite jo v 
ljubljanski Biserki.

PLETENINE —
SLAGER PRAKTIČNOSTI 

IN GOSPODARNOSTI
Po dveletnem »službenem« 

ogledovanju konfekcije in po 
lastnih izkušnjah sem prišla do 
zaključka, da se ob sedanji po
litiki cen v konfekcijski indu
striji kaže pozimi za delo obla
čiti v — pletenine.

Ob sedanjih krojih si plete
ne obleke, pa tudi večine kom
pletov, lahko omislijo tudi manj 
vitke ženske. Tej estetski iz
boljšavi pa se pridružujejo še 
štiri prednosti: pletenine se ne 
mečkajo, so tople, trpežnejše 
kot volnene obleke srednje ka
kovosti in še cenejše! Za kakih 
200 N-din ste dobro oblečeni 
vso zimo.

ZAKAJ NI VEČ OBLAČIL
IZ UMETNEGA USNJA?
Izdelovalci umetnega usnja 

v plačanih reklamah hvalijo 
praktičnost in cenenost te svoje 
proizvodne novosti.

V primerjavi z naravnim 
usnjem je umetno skoraj za
stonj, saj stane tekoči meter 
nekaj več kot 30 N-din ali za

cel ženski kostim manj kot 
meter volnenega blaga. Konfek- 
cionirana oblačila iz umetnega 
usnja bi potemtakem morala 
biti zelo poceni. Toda kje jih 
dobite?

Ko sem to vprašanje posta
vila v poslovalnici za konfekci
jo Na-me, je poslovodkinja od
vrnila:

»Že sama sem se za to za
nimala. Razen zagrebškega pod
jetja Nik nihče ne izdeluje več
jih količin. Mislim, da kupcev 
ne bi manjkalo. Mladina, šolska 
in tista, ki je že zaposlena, si 
pravega usnja ne more privo
ščiti, ker je predrago. Potrebuje 
pa trpežna oblačila. Ko smo od 
Slavonije iz Osijeka dvakrat 
dobili usnjene plašče po 250 do 
300 N-din, jih je na hitro zmanj
kalo. Prepričana sem, da bi ena
ko dobro prodajali kostime in 
plašče iz vistrama in teksona 
po teh cenah, posebno če bi 
kroji in modeli ustrezali.«

Razgovor s poslovodkinjo se 
je potem razvil v kritiko naših 
konfekcionarjev in trgovskih 
komercialistov. Naj dobesedno 
citiram njene izjave, ki — žal — 
ne morejo olajšati truda pri 
iskanju solidne, trpežne in ce
nene delovne obleke:

»Med prodajalci in komerci
alisti ni zadostne povezave 
Nam potrošnki marsikaj kritič
nega povedo, kar bi morali na
ši komercialisti upoštevati pri 
pogajanju s konfekcionarji.

Cenenih ženskih kostimov 
ni, potrošnice, ki jih cene ne

motijo, pa tudi dražjih ne ku
pijo, če jim ne pristajajo. Kon- 
fekcionirana krila so za Sloven
ke večinoma preozka, roba pa 
ni, da bi jih razširile.

Premalo posluha za tržišča 
pa pripisujem tudi našim, vol- 
narjem. Konfekcionarji Večidel 
uvažajo volneno blago za pla
šče, ker niti deseni niti barve 
naših tovarne ne ustrezajo. Do
mačih tweedov ni, odkar jih 
Laško ne izdeluje več.«

Ali so v resnici naši volnarji 
krivi, da konfekcionarji večino 
blaga za zimska vrhnja oblači
la uvozijo, je vprašanje. Možna 
so ekskluzivna naročila po 
predloženih vzorcih, zlasti če 
gre za manj zahtevne surovine 
in tkanje. Barve in barvne 
kombinacije pa najbrž ne bi 
smele biti več ovira.

Toda ta tema ne sodi na po
trošniško stran in pustimo ugi
banja. Dejstvo je, da se bomo 
ženske najceneje in najbolje 
oblekle za delo med bližnjimi 
razprodajami.

MARIOLA KOBALI

i

Ste slišali...
... da je v Sloveniji 

mnogo več smrtnih nesreč 
kot v drugih republikah': 
jugoslovansko poprečje je 
35 smrtnih nesreč na 100 
tisoč prebivalcev, v Slove
niji pa 60. Glavni vzrok za 

] to je vsekakor ogromno po- 
| večanje cestnega prometa, 

ki je v Sloveniji neprimer- 
I no večje kot v drugih re-- 

publikah, če seveda izvza- 
] memo pri tem glavna me- 
i sta republik; tudi samomo

ri so v Sloveniji bolj po
gosti kot v drugih republi
kah. le ubojev in umorov 
je nekoliko manj,

j

ŽENSKE, POČAKAJMO 
NA SEZONSKO RAZPRODAJO

V modni trgovini »Manon« 
sem zvedela, da so pred Silvestro
vim sproti razprodali pošiljke 
svečanih kril iz volnenega kre- 
pa, ki jih je dobavila maribor
ska Vezenina. Prodajali so jih 
od 187,70 do 266,35 N-din. De
kleta so pokupila tudi bele, me- 
tuljaste bluze po 144,90 N-din, 
medtem ko so po zalogi lepih 
brokatnih in čipkastih oblek 
posegale potrošnice vseh staro
sti in brez pripomb odštevale 
od 340 do 900 N-din.

Pustimo tokrat ob strani, ali 
so te cene realne in ali je pri
maknjen še davek na žensko 
nečimrnost, dejstvo je, da je 
na splošno ženska konfekcija 
— naj bo slabša ali boljša — 
v redni prodaji dražja kot mo
ška.

CENENIH ŠPORTNIH KRIL 
NI VEC

Verjetno se boste strinjali z 
ugotovitvijo, da je ženska v kri
lu in puloverju najprikladnej- 
še oblečena za delo.

Toda poskusite kupiti ceneno 
športno krilo. Razen staromod
nih in preležanih zalog ne do
bite ničesar izpod 90 N-din. Ce 
upoštevamo, da blago ni zastonj 
in da je tudi delo treba pla
čati, ta cena ni visoka. Vendar 
— ali nismo še pred dvema le
toma dobile žametasta športna 
krila z zadrgo, ki je segala od 
pasu do spodnjega roba, po 70 
novih dinarjev, zdaj pa plačamo 
za podobna brez zadrge 100 in 
več novih dinarjev?

Veliko srečo morate imeti, 
da pred sezonskimi razprodaja
mi »ajdete tudi ženski plašč ali

■

a
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Avtomatski 
diaproiektor 

A-16
V našem listu smo vam 

že predstavili »Vegin« gra
foskop. Tokrat vam pred
stavljamo še en proizvod te 
ljubljanske tovarne: avto
matski diaprojektor, kj ga 
»Vega« izdeluje skupaj z 
znano zahodnonemško to
varno »Ed. Liesegang« iz 
Diisseldorfa.

Fotografiranje postaja vse 
bolj množičen konjiček. Vča
sih smo bili zadovoljni s

i!!llll!!l!!lll!!lll!!IIIUII!llll!!l!llll!!!lllllllll!lllll!!!llllll

črno-belimi fotografijami, 
danes pa hočemo že vse kaj 
več. Barvne fotografije so 
predrage, dosti cenejši so 
diapozitivi. Prav te dni smo 
pri ljubljanskem »Fotomate- 
rialu« opazili poceni barv
ne filme iz uvoza. Barvni 
film velikosti 24 x 36 mm 
znamke Ferrania, stane toč
no 25 N-dinarjev. Če prište
jemo še razvijanje, vas 36 
barvnih posnetkov stane 35 
N-dinarjev. To ni drago.

Kupiti morate samo še 
okvirčke in — diaprojektor.

Priporočamo vam Vegin 
diaprojektor. Je popolnoma 
avtomatičen, da vanj samo 
vložite diapozitive in priti
skate na gumb. Slike se bo
do menjavale po vrsti, tako 
kot ste jih vložili v diapro
jektor.

In kakšna je cena tega 
diaprojektorja? »Vega« ga 
prodaja za 1200 N-dinarjev. 
Prišteti pa morate še pro
metni davek, ki znaša pri
bližno 20 %.

m. v.
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šport

• KOPER

Prv*8
športne igre 

na snegu
Po sklepu komisije za šport 

in rekreacijo razpisuje obalni 
sindikalni svet Koper 8. in 9. fe
bruarja na Livku pri Kobaridu 
dvodnevno rekreacijsko smuča
nje združeno s tekmovanjem v 
veleslalomu. Komisija pri obal
nem sindikalnem svetu je nam
reč ugotovila, da je tudi na tem 
območju med delavci veliko za
nimanja za razne zimske športe 
in planinstvo. Zaradi tega se je 
komisija odločila, da vključi 
tudi te dejavnosti v delavske 
športne igre, katerih se iz leta 
;V leto udeležuje večje število 
delavcev. Z igrami bi poživili 
predvsem eno in dvodnevni de
lavski turizem, poleg tega pa je 
ta oblika rekreacije pomembna 
tudi za uspešno vsakdanje dela

Komisija predvideva, da se 
bo rekreacijskega smučanja ter 
tekmovanja v veleslalomu ude
ležilo najmanj 100 članov in 
Članic sindikalnega obalnega 
Področja, (fccj

• DRAVOGRAD

Pomoč
delovnih

kolektivov
Nekatere delovne organizaci

je v občini so pokazale priprav
ljenost, da finančno pomaga
jo pri oživljanju športno-re- 
kreativne in tekmovalne dejav
nosti v občini, ki je povsem 
zamrla. Pri TVD Partizan so že 
pripravili poseben načrt in pri 
tem predvideli razen povečane 
aktivnosti odbornikov in večje
ga angažiranja mladine in dru
gih občanov tudi minimalna 
sredstva, ki so nujna za to de
javnost. Razen delovnih kolek
tivov bodo sredstva v ta namen 
prispevali še člani v obliki čla
narine in občinska skupščina. 
Tudi med delovnimi kolektivi je 
nujno pospešiti športno-rekre- 
acijsko dejavnost, ki jo sedaj 
niarsikje zanemarjajo. Mnoga 
tekmovanja, ki jih je ob občin
skem prazniku pripravil ObSS, 
so bila slabo obiskana, le sre
banj ob dnevu republike se je 
Udeležilo več kolektivov. Načrt 
aktivizacije predvideva, da bi 
imeli v vsakem kraju z več kot 
100 prebivalci športno-rekreacij- 
»ki objekt. I. P.

KAKŠEN BO RAZVOJ TELESNE KULTURE IN ŠPORTA V TRBOVLJAH?

Več pozornosti rekreaciji
In aktivnemu oddihu zaposlenih

Aktiv telesnovzgojnih profesorjev in učiteljev iz Tr
bovelj je na pobudo občinske zveze za telesno vzgojo 
Trbovlje izdelal študijo, na osnovi katere naj bi dokonč
no izoblikovali načrt za razvoj telesne kulture in športa 
v središču zasavskih rudarskih revirjev.

Študija med drugim ugotav
lja, da povzročajo industrialiiza* 
cija in novi pogoji dela tudi v 
Trbovljah vse več psihonevro- 
tičnih, srčnih in profesionalnih 
obolenj. Istočasno je mogoče tu
di ugotoviti, da v središču za

savskih revirjev, kar zadeva te
lesno kulturo in šport, situacija 
ni zadovoljiva. Na enega učen
ca, na primer, odpade le 0,12 
kv. metra telovadnice in le 0,33 
kv. metra igrišč, ep učitelj ozi
roma profesor telesne vzgoje pa

CESTNO
PODJETJE

CELJE
JURČIČEVA 1

VZDRŽEVANJE, REKONSTRUKCIJE 

IN MODERNIZACIJE CEST I., II.. IN III. 

REDA TER GRADNJA NOVIH 

SODOBNIH CEST IN KOMUNIKACIJ

VSEM POSLOVNIM PRIJATELJEM, KOLEKTIVOM 

IN DELOVNIM LJUDEM ŽELIMO VSO SREČO 

IN ZADOVOLJSTVO V 1969. LETU!

STROJI ZA TEPTANJE SNEGA 
VEDNO BOLJ DRAGOCENI!

V Sloveniji imamo iz leta v 
leto več smučarskih centrov, 
ki nudijo v mrzlih zimskih me
secih prijetno in zdravo razve
drilo na planem. Medtem ko sta 
šs pred leti pozimi kraljevala 
k Kranjska gora in Pohorje, so 
Se jima v minulem obdobju pri
družili številni kraji z ureje- 
dimi smučišči in žičnicami, ki 
Predstavljajo danes osnovni po- 
|°j za razvoj zimskega turizma. 
Skratka, konkurenca smučar

skih centrov postaja iz sezone 
v sezono ostrejša. To je za smu
čarje seveda zelo spodbudno, 
prizadeti turistični delavci pa 
si vedno bolj belijo glavo, kje 
dobiti dovolj sredstev za nove 
in nove investicije. Tako so 
zadnje zime pokazale, kako ze
lo koristen je na primer stroj 
ža teptanje snega. Tam nam
reč, kjer turisti vedo, da bodo 
smučišča vedno ^ zadovoljivo 
steptana, in da se jim obeta pri

jetna smuka, se ni bati, da ka
pacitete ne bi bile izkoriščene. 
Žal je RATRAC stroj za tep
tanje snega zelo drag, saj velja 
300 tisoč pa tudi več N-din, za
to si ga, vsaj za danes, ne mo
rejo privoščiti vsi smučarski 
centri. Naš posnetek je iz 
Kranjske gore, kjer RATRAC 
iz dneva v dan pridno tlači 
mehko snežno odejo in s tem 
veliko prispeva k velikemu 
obisku smučarjev.

poučuje 190 učencev. Vse to ka
že, da so v Trbovljah, kar zade
va iinvesitiicijtslko in kadrovsko 
politiko, zapostavljali splošno in 
šolsko telesno vzgojo, forsirali 
pa šport. Vendar je že mogoče, 
kot posledico zapostavljanja 
splošne in šolske telesne vzgoje, 
danes ugotavljati tudi upadanje 
oziroma nazadovanje kvalitet
nega športa. Zagotovljen tudi ni 
normalen telesni razvoj mladi
ne...

Da mladino v Trbovljah te
lesno ne krepijo, najbolj zgo
vorno dokazujejo podatki zdrav
stvene službe. Kar 63 odstotkov 
vseh učencev v Trbovljah ima 
razne deformacije okostja, pre
vladujejo pa zlasti deformacije 
prsnega koša in stopal. V letu 
dni se je povečalo število ugo
tovljenih deformacij za 13 od
stotkov, kar je razumljivo za
skrbljujoče.

Ena od osnovnih ugotovitev 
v študiji je, da bo .treba v pri
hodnje krepiti množičnost v te
lesni kulturi in športu, zlasti še 
s poživitvijo dela in z večjim 

'uveljavljanjem šolskih športnih 
društev. Športna društva in 
društvo za telesno vzgojo Parti
zan naj bi bili nadgradnja mno
žičnosti. Sicer pa hi morali za
gotoviti pogoje za redno šolsko 
telesno vzgojo vseh tistih, ki so 
v šolah in za redno telesno 
vzgojo ter rekreacijske dejav
nosti in sploh aktiven oddih 
vseh občanov. Posebno pozor
nost bi kazalo posvetiti rekre
aciji in aktivnemu odmoru za
poslenih v delovnih organizaci
jah.

Obstoječi športni in telesmo- 
vzgojni objekti v Trbovljah bi 
morali hiti na voljo tako za šol
sko telesno vzgojo kot tudi za 
treninge športnikov in drugih 
aktivnih tekmovalcev ter za re
kreacijo in svobodne aktivnosti. 
Potrebno bi bilo zgraditi tudi 
nekaj novih objektov, zlasti še 
telovadnice pri šolah, kar je že 
zajeto v programu za izgradnjo 
objektov iz sredstev samopri
spevka občanov in združenih 
sredstev delovnih organizacij, 
šolska igrišča, zimski bazen, 
preurediti igrišče TVD Partizan 
ter objekte za rekreacijo pri pla
ninskih in turiističhiih postojan
kah. Pomemibna bo tudi žičnica 
iz Trbovelj na Partizanski vrh. 
Prednost pri investicijah pa naj 
bi imeli seveda objekti za po
trebe šol.

Za investicije v šport in te
lesno kulturo bi rabili v Trbov
ljah v naslednjih nekaj letih 
blizu 3 milijone novih din; za 
šport, telesno kulturo in rekre
acijo pa bi moralo poleg 16 pro
fesorjev in učiteljev telesne 
vzgoje skrbeti še 37 strokovnih 
delavcev v društvih oziroma 
klubih in v delovnih organiza
cijah. (vš)
• IDRIJA

Pokal
gimnastike
Danes in jutri bo v Idriji v 

novem rekreacijskem centru 
pokalno prvenstvo Slovenije v 
gimnastiki. Na tekmovanju bo 
sodelovalo 18 članov zveznega 
in prvega razreda iz Slovenije 
in 11 članic zveznega in prvega 
razreda. Ob koncu .tekmovanja 
bo uredništvo revije '»■Gimnasti
ka« podelilo pokale prvim trem 
uvrščenim v moški in ženski 
konkurenci, Občinska zveza za 
telesno kulturo iz Idrije pa bo 
izročila udeležencem tekmova
nja spominska darila. Vsi ude
leženci bodo prejeli tudi spo
minske medalje. -o-.

Na slovesnem zaključku drugih letnih delavskih športnih iger ObSS 
Kranj se je zbralo blizu 100 tekmovalcev in organizatorjev. Na 
razpis za tekmovanje v 7 športnih panogah se je to pot prijavilo 
kar 89 ekip s 690 tekmovalci. Na minulih letnih športnih igrah 
ObSS Kranj so bili najuspešnejši predstavniki Iskre, slede ekipe 
Puškarne, Standarda, Projekta, Lesne industrije itd. Na sliki levo: 
predstavniki najuspešnejših ekip so prejeli zaslužena priznanja: 
desno: Stane Božič, predsednik ObSS Kranj, je izročil zmagovalnim 

ekipam pokale in diplome. (Foto: F. Perdan)
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V decembru preteklega leta je bil v Opatiji prvi ju
goslovanski kongres pedagogov telesne kulture in zdrav
nikov športne medicine. Poslušali so 108 referatov o raz
ličnih vprašanjih šolske telesne vzgoje in šolskega športa. 
Poznavalci razmer so ugotovili, da telesna vzgoja še ved
no ne daje tako dobrih rezultatov, kakor bi jih lahko ter 
da temu niso krivi le pomanjkanje telovadnic, vadišč na 
planem in plavalnih bazenov, temveč tudi nerealni učni 
programi in zastarele metode.

Kongres je bil sklican v času, ko pričakujemo tudi v 
šolski telesni vzgoji in šolskem športu uveljavljanje 
smernic, izraženih v resoluciji zvezne skupščine o telesni 
kulturi. Iz kritične ocene rezultatov telesne vzgoje povze
mamo, da ni dovolj učinkovita, da zaostaja za družbenim 
razvojem in da ji ni uspelo mladine trajno pridobiti za 
telesno kulturo. Dogaja se celo, da ponekod šolska telesna 
vzgoja ni priljubljeno področje in da posamezniki brez 
upravičenega razloga prosijo za začasno ali kar celoletno 
oprostitev.

Potrebne so korenite spremembe v pojmovanjih, v od
nosu do šolske telesne vzgoje in do šolskih športnih dru
štev, prav tako pa tudi spremembe v kreiranju obveznih 
programov, v metodah vodenja in še prav posebej v oce
njevanju. V tem, da so se problematike lotili skupno — 
športni zdravniki in učitelji telesne vzgoje — vidimo 
skupno težnjo po napredku na tem področju.

Na kongresu v Opatiji so ugotovili, da je značilna sla
bost učnih programov za telesno vzgojo v naših šolah v 
tem, da so preobsežni in kot taki nerealni. Ker je nemo
goče, da bi učitelj od zgoraj predpisane programe reali
ziral v celoti — konkretno, da bi že v osnovni šoli uspo
sobil učence za osem športnih panog, se dejansko na urah

PO KONGRESU V OPATIJI

ŠOLA NAJ DAJE 
TRAJNE

ŠPORTNE NAVADE
telesne vzgoje dogaja, da predelajo samo malo gimnasti
ke, malo atletike itd. Idealizirana koncepcija gibalne vse- 
stranosti se ni obnesla, doživela je neuspeh. Postala je 
sinonim za »svaštarenje«, v njej tiči v veliki meri krivd,a 
za nezadovoljivo športno izobrazbo in vzgojo učencev.

Znano je, da se učenci navdušijo za vaje na orodju, za 
smučanje ali npr. za košarko šele tedaj, ko dobijo obču
tek, da nekaj zares znajo. Solidno znanje določene šport
ne panoge je prvi pogoj za ustvarjanje trajnih navad. 
Tako so bili udeleženci kongresa v Opatiji postavljeni 
pred nalogo, da razmišljajo o novih, realnih programih 
telesne vzgoje, o oženju učnega gradiva; prešli naj bi od 
ekstenzivnega na intenzivno, od polovičarskega znanja 
osmih ali devetih športnih panog na temeljito znanje treh, 
štirih, morda petih športnih panog. Športni psiholog prof, 
dr. K. Momirovič (Zagreb je v razpravi ožigosal preobšir
ne učne programe kot navajanje na površnost in se je za
vzemal za to, da bi učenci vsaj eno športno panogo ob
vladali tako dobro, da bi jo radi gojili tudi pozneje, po 
letih šolanja.

Ko razmišljamo o športih, katerim naj bi priznavali 
v prihodnje dominantno vlogo v procesu telesne vzgoje 
v naših osnovnih šolah, se moramo predvsem ozirati na 
potrebe učencev. Iz splošnih spoznanj o bioloških, psihič
nih in socialnih potrebah učencev izhaja, da so potrebni 
vsakdanjega vežbanja, športnih iger, tekmovanja, razve
drila, doživljanja uspeha, uveljavljanja, ekspresije itd. 
Na vprašanje, s katerimi sredstvi naj bi zadostili tem in 
takim potrebam, katere športne panoge učence predvsem 
zanimajo in katerih si želijo, dobimo odgovor v raznih 
statistikah, anketah in ne nazadnje v načrtnem opazova
nju njihove spontane športne aktivnosti v prostem času.

V naši samoupravni družbi ne vidimo razloga, pa tudi 
ne potrebe, da bi morali v vseh krajih vežbati enako. Na 
kongresu je bila med drugim izražena misel, da bi mo
rali dati učiteljem, šolskim zdravnikom in prosvetnim 
svetovalcem svobodo, da bi v prihodnje sami modificirali 
programe telesne vzgoje za svoje šole.

Pri oženju programov telesne vzgoje bo kajpada treba 
upoštevati lokalne klimatske razmere, pogoje za vežbanje 
in interese učencev. Ko gre za problematiko športnih na
vad za poznejše decenije življenja, je treba dati prednost 
tistim športom in igram, ki imajo širši starostni diapa- 
zon. Kot primer navajam plavanje, ki je primeren šport 
za vsa obdobja življenja od predšolske dobe do, visoke 
starosti.

Uresničenje načel, izraženih v resoluciji zvezne skup
ščine o telesni kulturi, je potemtakem med drugim v ože
nju obveznih prnnramov telesne vzgoje in v ustvarjalnem' 
kreiranju takih programov, ki bodo omogočali posamez
nim šolam, da bodo nudile učencem za izbrane športne 
panoge in igre boljše znanje in trajne navade. Tak način 
dela je v perspektivi tudi velikega -mmena za množično 
športno rekreacijo. DRAGO ULAGA
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B "TV obre pol leta je preteklo 
88 od ustanovitve Združenja 

|j novinarjev in organiza-
g torjev informiranja v delovnih 
{g organizacijah SRS pri Društvu 
g novinarjev Slovenije in prav 
jg toliko časa že deluje pri re
ji publiškem svetu Zveze sindi- 
fj katov poseben odbor za tisk 
m in informiranje v delovnih or- 
H ganizacijah. Čeprav kratek, je 
g čas od lanskega majskega sre- 
jj Čanja ustanoviteljev združenja 
H v Mariboru prinesel nekaj le
ti pih sadov. Združenje je s svo- 
H jim glasilom »-Novice« uspelo

jah uvajajo za boljšo in teko
čo seznanjenost zaposlenih o 
dogajanju v delovni organiza
ciji tudi druga sredstva in na
čine informiranja, kot so ob
časni interni bilteni, oglasne 
deske, objave po internem 
ozvočenju, kratki informativ
ni sestanki, javne tribune itd. 
Skrb za organizirano, konti
nuirana in odgovorno informi
ranje zaposlenih odražajo tudi 
sklepi organov upravljanja 
prenekaterega podjetja, ki na
lagajo take dolžnosti tudi svo
jim vodstvenim in strokovnim

inuii

glasila, o informiranju uprav
ljavcev v manjših delovnih 
skupnostih in o tehnikah no
vinarskega poročanja. Udele
žilo Se jih je vsega skupaj 54 
urednikov, dopisnikov, članov 
uredniških odborov in organi
zatorjev informiranja. Rezul
tat tega izobraževanja je 6 no
vih glasil, ki izhajajo meseč
no, vrsta glasil pa je spreme
nila svojo obliko in način po
ročanja ter predvsem začela 
uresničevati svojo osnovno 
funkcijo ■— informirati, mobi
lizirati, izobraževati ter biti

inniinn

dogodkih, problemih in poja
vih pri nas. V program dela 
svojih strokovnih služb bo re
publiški svet vnesel nekaj ra
ziskav, ki bodo odgovorile na 
vprašanja, o čem in koliko so 
informirani člani delovnih 
skupnosti, kakšnih sredstev in 
oblik informiranja o dogaja
nju v svoji delovni, skupnosti 
se najbolj poslužujejo in kako 
interna zakonodaja delovnih 
organizacij ureja skrb za orga
nizirano informiranje oz. sa
moupravno komuniciranje 
med zaposlenimi. Posebno po-

NAPREDEK INFORMIRANJA 
SAMOUPRAVLJAVCEV

povezati vse zainteresirane 
urednike glasil delovnih ko
lektivov in vse tiste, ki si res
nično prizadevajo utreti pot 
informiranju samoupravljav
cev v delovnih organizacijah. 
Odbor za tisk in informiranje 
pa je uskladil dotlej vse pre
več porazdeljena prizadevanja 
političnih organizacij na tem 
področju in uspel sprožiti ši
roko politično podporo priza
devanjem za utrjevanje samo
upravnega komuniciranja v 
delovnih organizacijah.

Po še nepopolnih podatkih 
izhaja v Sloveniji okrog 250 
glasil delovnih kolektivov. 
Njihova poprečna mesečna na
klada se približuje 2SO.OOO iz
vodom. Urejuje pa jih in skrbi 
za njihovo izhajanje najmanj 
600 novinarjev — zvečine 
amaterjev — in organizator
jev informiranja. V precej 
številnih delovnih organizaci-

delavcem. Slovenski sindikati 
vnašajo v svoj delovni pro
gram tudi obveznost, da po 
svojih močeh politično in stro
kovno pomagajo tistim delav
cem v delovnih organizacijah, 
ki poklicno ali prostovoljno 
skrbijo za informiranje članov 
delovnih skupnosti.

Kaj sta doslej storila zdru
ženje in kaj odbor za tisk?

Združenje novinarjev in or
ganizatorjev informiranja je 
skupaj s kranjsko delavsko 
univerzo »Tomo Brejc« pri
pravilo poseben specializiran 
program funkcionalnega izo
braževanja in praktičnega 
usposabljanja kadrov, ki ure
jajo glasila v delovnih organi
zacijah in ki v njih organizi
rajo informiranje zaposlenih. 
Doslej se je zvrstilo že precej 
seminarjev — o organizaciji 
informativne službe, o organi
zaciji in urejanju cenenega

hkrati tribuna kolektiva.
Z glasilom »Novice«, ki naj 

bi letos izhajalo enkrat meseč
no v nakladi 600 izvodov, pa 
že uresničuje združenje svoj 
zastavljeni cilj — informirati 
novinarje in organizatorje in
formiranja o svojem delu ter 
o delu odbora za tisk in infor
miranje v delovnih organiza
cijah, jih izobraževati in jim 
posredovati izkušnje iz doma
če ter tuje prakse ter jih med
sebojno povezovati v prizade
vanjih za kar najboljšo infor
miranost zaposlenih.

Odbor za tisk in informacije 
v delovnih organizacijah pri 
RS ZSS pa je začel ob pomoči 
informativne službe republi
škega sveta informirati ured
ništva glasil delovnih organi
zacij o delu slovenskih sindi
katov in o pomembnih druž- 
beno-političnih in ekonomskih

zornost posveča odbor vsebini 
glasil, ki izhajajo v slovenskih 
delovnih organizacijah. Kaže, 
da bomo konec prihodnjega 
leta dobili natančno sliko o 
tej vrsti tiska pri nas, o nje
govi koristnosti in uporabno
sti ter o njegovih pomanjklji
vostih. Tega pa bodo prav go
tovo najbolj vesela uredništva 
in uredniki . glasil delovnih 
organizacij, saj bodo končno le 
dobili priznanje za svoje od
govorno, a velikokrat podce
njevano delo.

In če dodamo k temu že do
kaj realno idejo, naj bi zdru
ženje in odbor za tisk in in
formiranje skupaj pripravila 
letos jugoslovanski simpozij o 
informiranju zaposlenih v de
lovnih organizacijah, potem 
zares lahko rečemo, da si in
formiranje samoupravljavcev 
utira dobro pot.

DUŠAN REBOLJ
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OBVEŠČANJE V TOVARNI GUMIJEVIH IZDELKOV »SAVA«

IZ PRVE ROKE
Kako obveščate in kako ste obveščeni o gospodarjenju, poslovanju in o vseh velikih 

in drobnih dogodkih v delovni organizaciji?
Tako smo pred dnevi vprašali v 2500-članskem kolektivu tovarne gumijevih izdel

kov »Sava«. Pri tem smo želeli poleg črno-belih ocen dobro-slaho izvedeti veliko več. 
Kako irtlajo v »Savi« urejen sistem obveščanja in ali jim tak sistem pomaga pri kvali
teti rasti neposrednega samoupravljanja.

V »Savi« smo se lahko pogovarjali o obveščanju na kvalitetno višji ravni. Tam si 
že več let prizadevajo, da bi bili delavci v najkrajšem času seznanjeni z vsem, kar se 
v delovni organizaciji dogaja, med drugim z delom samoupravnih organov; prizadevajo 
si, da bi delavci ustvarjalno sodelovali pri oblikovanju predlogov samoupravnih orga
nov in izvedeli iz prve roke za končne samoupravne odločitve. In rezultat teh prizade
vanj? Enotnega odgovora ni, delavci jih različno občutijo. Zelo značilen pa je med dru
gim odgovor FRANCA SIRCA, konfekcionarja avtoplaščev: »Pismeno ali ustno infor
miranje ni več le navada, ampak potreba. Ekonomski odnosi se naglo spreminjajo, vsi 
pa zadevajo delavce.«

Vsakdo, ki v Savi občuti 
utrip podjetja tudi v svojih ži
lah, mu ni potrebno pred in po 
delu ali v odmoru nastavljati 
ušes tistim, ki so bližji dogod
kom. Izza vrat, na katerih piše 
mnogo .obetajoč naslov — služ
ba informiranja, zvedo vse, ali 
pošteno rečeno skoraj vse, kar 
je prav, da vedo, če obešamo 
vlogo proizvajalcev in uprav- 
Ijalcev pri upravljanju v pod
jetju na veliki zvon.

TRI VEZI MED DELAVCI 
IN PODJETJEM

Jože Štular, vodja službe 
informiranja bi se rad ognil 
pogovoru. Razumljivo: pri vsem, 
kar izda informativna služba, 
ima vmes prste. Kako naj po
tem kritično ocenjuje svoje 
delo? Poleg tega pa kot urednik 
tovarniških glasil raje vprašuje 
in zapisuje odgovore, kot na
robe. Njegovo delo in delo nje
govih sodelavcev bodo ocenje
vali drugi. Iz prve roke pa bi 
želeli vendarle zvedeti, kakšnih 
oblik se poslužuje informativna 
služba za obveščanje članov 
kolektiva?

»Štirinajstdnevno izdajamo 
glasilo »Sava«, občasno Infor
mator in zidne časopise,«_ na
števa tovariš Stular. »Zidni ča
sopisi imajo poudarek na sli
kovni opremi, teksti so kratki. 
Vsake tri ali štiri dni pokaže
mo na diagramu, kako v posa
meznih delovnih enotah izpol
njujejo proizvodni načrt, zabe
ležimo vse njihove večje uspe
he, na prifner uspešno izpolnje
vanje planskih obveznosti, do
seganje kvalitete, obelodanimo 
večje nepravilnosti, nalepimo 
slike pomembnejših obiskoval
cev itd. itd. Osnovni namen 
obveščanja preko zidnega časo
pisa je, delavce praktično, pre
gledno in vizualno obvestiti o 
najpomembnejših zadevah, pri 
tem pa jih opozorimo, da bodo 
o tem podrobneje brali v In
formatorju ali v časopisu.

»Informator« je najhitrejše 
kratko in poljudno napisano

obvestilo o tem, kar se je danes 
zgodilo, kar se bo zgodilo jutri, 
o pravkar sprejetih odločitvah 
in sklepih samoupravnih orga
nov itd. Na primer dve uri po 
seji upravnega odbora čaka »In
formator« delavce pri vratarju. 
Informator seznanja, obvešča, 
poziva, spodbuja. Dan pred iz
plačilom osebnih dohodkov se
znani z doseženimi proizvodni
mi in poslovnimi uspehi in z 
vsemi elementi, od katerih je 
odvisno gibanje osebnih dohod

tribuna vseh zaposlenih in ne 
le oblika obveščanja, širša raz
prava o tem ali drugem pro
blemu materialne narave, am
pak tudi del delavčeve kulture 
in izobraževanja.

za Čvrste medsebojne 
odnose

Nekateri sobesedniki so po
vedali, da so začetki širše za
snovanega informiranja, zlasti 
občasne izdaje Informatorja, v 
Savi najtesneje povezani s to
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kov in s tem utemeljuje vred
nost točke za vsako obračunsko 
enoto in gibanje osebnih do
hodkov za celotno podjetje; ali 
dan, dva pred sejo delavskega 
sveta objavimo dnevni red^seje, 
opozorimo na pomembnejše in 
bolj zanimive točke dnevnega 
reda in spodbujamo delavce, da 
se pred sejo in tudi po njej 
pogovarjajo s svojimi predstav
niki v samoupravnih organih 
itd. itd.

Štirinajstdnevno glasilo »Sa
va« je razen članom delovnega 
kolektiva namenjeno ožji in 
širši javnosti, družinskim čla
nom, upokojencem, štipendi
stom, našim vojakom, bolnikom 
in nekaterim zunanjim institu
cijam. Njegov osnovni koncept 
je — podoba o življenju in delu 
kolektiva s tem, da sega vse
bina člankov tudi izven tovar
niške ograje, v komuno in če 
je potrebno še dlje. Prizadeva
mo si. da bi bilo glasilo »Sava«

varišem Štefanom Marci,janom* 
analitikom in planerjem v ka
drovskem oddelku:

»Pred leti,« se spominja to
variš Marcijan, »je bilo v Savi 
veliko ugibanj, negotovosti, ker 
delavci niso poznali niti raz
vojnih načrtov podjetja niti do
seženih uspehov. Potem, ko smo 
uvedli več informativnih sred
stev, so se razmere zelo spre
menile. Časopis, preko katerega 
lahko obveščamo delavce o mi
nulih dogajanjih, vnaprej dolo
čenih poteh razvoja, predvide
nih uspehih in tako dalje, tako 
informiranje je odločno pre
malo. Ne ustreza bistvenemu 
namenu obveščanja neke skup
nosti, v kateri so delavci odgo
vorni za upravljanje podjetja, 
uravnavanje v svojo in družbe
no korist. Pri organizaciji naše 
informativne službe se nismo 
mogli zgledovati po strokovni 
literaturi; take literature ni- 
Zato prilagajamo oblike obve-
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dogovoriti z živo besedo. Takega 
dogovora ni mogoče skleniti 
pismeno. Toda sedanji sestanki 
so kratki, ni potrebno več dolgo 
pojasnjevati in razpravljati o 
zadevah, ki so splošno znane. 
Znane pa morajo biti, zato pri
pisujem obveščanju delavcev 
velik pomen.«

Kdo naj pismeno obvešča 
delavce na primer o gospodar
jenju, o poslovnih načrtih?

»Manjša obvestila piše vodja 
informativne službe, bodisi po

Prva nagrada 
v Maribor

Dobili smo 592 rešitev križanke, ki je bila objavljena v 
novoletni številki Delavske enotnosti. Komisija, v kateri so bili: 
Alojz Knaflič, Jožica Jurič in Andjelka Bešlin, je 7. januarja 
ob 11. uri izžrebala tele reševalce (upoštevala je samo pravilne 
rešitve):

1. nagrado v znesku 150 N-din prejme VERA KOPRIVC, 
Maribor, Maistrova 30;

2. nagrado v znesku 100 N-din prejme HINKO LEBINGER, 
Litija, Levstikova 4;

3. —5. nagrado po 50 N-din prejmejo: mrph. VIDA JENKO, 
Jesenice na Gor., Tavčarjeva 1, HINKO CIGLlC, Kranj, Be
gunjska 12, VALENTIN LANGERHOLC, Kokrica 102, p. Kranj;

6.—10. nagrado po 10 N-din prejmejo: BOJAN TURK, Vi
pava 250/B, p. Vipava; UROŠ KASTELIC, Trebnje 98, ZINKA 
PIVK, Škofja Loka, Groharjevo naselje 12, ANKICA KRIVEC, 
Dobova 20, MARIJA AHAClC, Tržič, Trg svobode 15.

Izžrebancem bomo nagrade poslali po pošti.
Pravilna rešitev nagradne križanke DE:
VODORAVNO: plasma, Špana, razkol, pehar, akter, etapa, 

srečno novo leto, kamp, vik, apotekar, tartar, EC, hranilo, Kent, 
RI, tabu, zapeljivka, lij, urok, Njasa, skoba, Kasij, listopad, 
jed, ds, okov, reprezentant, Ive, Kraal, ra, Ero, Lasker, ispa, 
koralda, torek, kapa kol, Papandopulo, nd, sad. Novo mesto, 
star, iris, or, amater, Ika, Colette, tabela, Bled, amoniak, ataka, 
lata.

ščanja našim potrebam. Pri tem 
ima nedvomno osrednje mesto 
»Informator«. Zdaj ugotavljamo, 
da nam omogpča najhitrejše 
informiranje delavcev iz prve 
roke, je hajcenejsii, ker je zanj 
potrebna samo matrica in ciklo- 
stilni papir, ustvaril je dokaj 
trdne medsebojne odnose, de
lavcem pa je vcepil občutek, da 
predstavljajo v samoupravnem 
sistemu resnične samoupravljav
ce, saj pove in vprašuje za mne
nja vsakega člana kolektiva. 
Skupno s časopisom povezuje 
Informator podjetje in družine 
naših zaposlenih.«

Pri vseh dobrih lastnostih 
dobro organiziranega pismenega 
informiranja, je potrebno na
glasiti prihranek pri času. Nek
danji maratonski sestanki se 
krčijo. Jedro sestanka sestav
lja sedaj samo dogovor delavcev 
o najboljši rešitvi vprašanja, ki 
so ga načeli Informator, zidni 
časopisi ali tovarniško glasilo.

Inž. Filip Majcen, direktor 
službe za organizacijo proizvod
nje ugotavlja:

»Kljub bogatemu pismenemu 
informiranju bodo sestanki še 
vedno potrebni. O mnogih za
devah se maramo med seboj

Konfekcija potniškega avtoplašča v »Savi«

gradivu ali razgovoru z delav
cem, ki 6 nekem problemu naj
več ve. Sicer pa naj pišejo stro
kovni delavci. Iz prve roke je 
najboljša in najbolj verodostoj
na informacija. V glavnem tako 
ravnamo pri nas.«

»V TEMI NE BI MOGEL 
ŽIVETI«

Oglejmo si še drugo plat 
medalje o obveščanju v »Savi«. 
Ocenijo naj jo delavci.

Franc Sire, konfekcionar av
toplaščev: »O življenju in delu 
v kolektivu smo obveščeni 80 %.. 
Mnogo več niti ne moremo ter
jati, ko pa je naše življenje 
tako dinamično, da dogodki hi
tro zastarajo. Kljub temu bi 
bilo potrebno v nekaterih pri
merih pisati še bolj konkretno. 
Včasih se mi zdi, da se nekateri 
dogodki zaokrožijo in olepšajo. 
Delavci želimo realno podobo o 
našem poslovnem in gospodar
skem življenju, četudi je ta 
realnost kdaj manj spodbudna.«

Tovariš Sire je član delav
skega sveta. Zato smo ga vpra
šali: Čigavo stališče zastopate 
na sejah delavskega sveta — 
svoje ali stališče vaših volivcev?

»Prav bi bilo, da bi se o 
vseh zadevah, ki jih obravnava 
delavski svet, posvetoval s so
delavci. Vselej to ni mogoče, 
ne morem sklicevati sestankov.

Mnogi mi pomagajo tako, da se 
sami zanimajo za delo samo
upravnih organov. • Zato lahko 
pogosto zastopam stališče svo
jih sodelavcev. Včasih pa se je 
potrebno na hitro odločiti, te
daj ravnam po svojem prepri
čanju.«

Anton Perš, vodja trovaljč- 
nega kalandra: »Redno prebi
ram »Informator«« in tovarniški 
časopis. Informativna služba 
opravlja svoje naloge zelo do
bro. Vendar je mnogo delavcev, 
ki se ne zanimajo za življenje 
v tovarni. Ne prebirajo obvestil. 
Naslednji dan po izidu tega ali 
drugega glasila razpravljamo o 
posameznih vprašanjih. Tisti, ki 
ne berejo, ki nočejo biti objek
tivno obveščeni, godrnjajo. Brez 
obširne razlage pa si je včasih 
nekatere zadeve res težko raz
ložiti, na primer osebni dohodki 
so včasih nižji, kot bi pričako
vali glede na več vloženega 
dela. Zato je dobro vedeti, da 
se ravna osebni dohodek na 
primer po obsegu, in ceni pro
izvodnega asortimenta, kakovo
sti izdelka itd. Kdor vsega tega 
ne ve, kdor tava v nevednosti, 
si je ob našem sistemu obve
ščanja sam kriv. Zase vem, da 
v temi ne bi mogel živeti, čutil 
bi se zapostavljenega.«

I. VRHOVČAK
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